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GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL CELJE, LAŠKO, SLOVENSKE 
KONJICE, ŠENTJUR, ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

IZ VSEBINE: 
aktualno: premalo pobud — aurea: nova tovarna — 
20 let na-na — po laškem se hahljajo: na črti hoče— 
leveč — laška kultura: več samouprave — živijo 
z nami: ju urojm lidžimin tjednikut eri — tednikova 
okrogla miza: zamuda zahteva še več naporov — 
Šentjur: milijoni kuram — v senci velenja pod pa-
škim kozjakom: pavla orešnik in njeni — pismo me
seca: preizkušena ž e n a — ljubezen po svetu: tujec 
pri hčerki 

NEPRAZ-
NIČNI 

UTRINEK 
Pa smo mislili, da ho Pre

šernov dan, 8. februarja, slo
venski kulturni praznik po
stal te letos naš dan. Zato, 
ker že dalj časa govorimo o 
podružbljeni kulturi, o delav
ski kulturi, o kulturnih nava
dah in o tem, da ne moremo 
živeti samo od kruha in avta. 
In vendar če vemo, da bo v 
Celju in tu samo ena kultur
na prireditev (na katero bi 
skorajda pozabili J, v drugih 
občinah (lepa izjema so Ko
njice) pa bo slovenski kultur
ni praznik odzvenjal pred
vsem na razstavah, koncertih 
in še čem, ne moremo reči, 
da dovolj hitro stresemo s 
sebe tradicionalne spone kul
turne rezerviranosti in odtu
jenosti. 

To trditev lahko podkrepi
mo z letošnjimi predlaganimi 
družbenimi dogovori o sploš
ni in skupni porabi, ko, na 
primer, v večini kulturnih 
skupnosti in delovnih načrtih 
ustanov kulturna akcija 
sploh ni bila omenjena. Kot 
da delavske kulture nismo 
posebej izpostavili, kot da 
kulturne akcije nismo opre
delili kot eno izmed poti 
za duhovno osveščanje naše
ga človeka. Tistega, seve^ ki 
še ni začutil notranje nuje 
po gledališki besedi, privlač
ni skulpturi in ki se mu oko 
ne ozari ob lepi pesniški 
umetnini, če bomo na kul
turno akcijo pozabljali, bo 
tla kulturo pozabil naš dela
vec, ki najbrž z drugačnimi 
merili ocenjuje kulturno po
slanstvo, za primer, muzeja 
fco( kulturnik ali ljubitelj mu-
zealij. 

Vsaj na ta dan, ki smo ga 
zavestno označili kot sloven
ski kulturni praznik, bi lahko 
zapustili osrednje kulturne 
zavode in odšli v vasi, zasel
ke, odročne kraje in v delov
ne kolektive. Zato, ker ima 
kulturna tvornost prav v teh 
sredinah najčistejše, najbolj 
elementarne korenine. 

J. VOLFAND 

80 LET KONUSA 
v največji konjiški organizaciji združenega delar*v kom

binatu Konus, se že pripravljajo na letošnjo veliko oblet
nico. V prvih dneh septembra bodo proslavili 80. jubileo 
dela in življenja tega pomembnega gospodarskega kolektiva. 
Organizirali bodo več kulturnih in športnih prireditev in iz
dali almanah o razvoju tovarne od začetkov do danes. Kot 
zanimivost lahko povemo, da so prvaki beograijske opere že 
ponudili nastop v Konjicah v čast Konusovega jubileja. 

Kdaj bo kongres? 
Celjski komite Zveze komunistov je na zadnji seji 

predlagal tri kandidate za delegate na X. kongres ZK. 
To so Milan Pugelj iz štorske železarne, Danilo Kralj 
iz EMO in Vida Kosi iz pravosodja. Na slovenski par
tijski kongres bQ odšlo 20 delegatov iz Celja. Komite 
je dal vse predloge v Javno razpravo. Poleg kadrov
skih vprašanj je komite obravnaval še načrte dela ko
misij in izvolil predsednike komisij za informativno 
dejavnost (Ivan Pocočnik), za kadrovska vprašanja 
(Jože Sedovnik) in za splošni ljudski odpor (Vaso 
Starovič). Člani komiteja so se na tej seji seznanili 
tudi s spremembami in dopolnitvami statuta ZKS. 

TEČAJ V ŠTORAH 
Od ponedeljka do petka bo v železarskem domu na Te-

harjih trajal seminar za člane ZK, samoupravljavce in druge 
delavce štorske Železarne. V programu seminarja imajo kar 
štirinajst tem — od gospodarjenja v delovni organizaciji in 
samoupravnih odnosov v komuni do problematike delegat
skih razmerij, šolstva in samoupravne organiziranosti delov
ne organizacije v skladu z ustavnimi spremembami. Med 
predavatelji bodo Janez Barborič, Dušan Burnik, Tugomer 
Voga in drugi. Štorski železarji ta seminar organizirajo na 
osnovi sprejetega partijskega programa idejnopolitičnega 
uspKDsabljanja članov ZK v celjski občini. 

Pod od borova razstava 
Včeraj ix>poldne so v 2alcu v Savmovem razstav

nem salonu odprli razstavo likovnih del članov celj
skega pododbora Društva slovenskih likovnih umetni
kov. Med imeni, ki jih že vrsto let spremljamo, sta 
dve novi: žalski rojak Rudi španzel in kipar Vasilije 
Cetkovič. Uvodno besedo je podala kustosinja celjske
ga Pokrajinskega muzeja Milena Moškonova, v glas
benem sporedu pa sta sodelovala altistka Samčeva in 
pianist Jarc. Rzstava bo odprta do 20. februarja. 

Cvetka (na desni) in Štefka sta prišli na celjski trg iz Rifengoz-
da pri Laškem. Spomlad v zimskem času sta izkoristili za na
biranje teloha. Zlasti Štefka je bila pri tem podjetna, saj je 
skoraj vse polletne počitnice prihajala v Celje in prodajala 
drobne šopke prvega znanilca pomladi. Pridni sta bili tudi v šoli. 
Prvo polletje četrtega razreda osnovne šole v Laškem sta za
ključili z odličnim oziroma prav dobrim uspehom, in zaslužek? 
Kar lep. Samo Štefka si je prislužila okoli 200 dinarjev. 

Foto: MILAN BOŽIČ 

Posebno sporočalo kmečkim proizvajalkam in ženam. Tistim, 
ki še niste bile ha morju. Dan žena se bliža. Lani smo vas prvikrat 
popeljali na morje Bilo je lepo. ste nam pisale. Zato gremo spet 
k sinjemu Jadranu. V Koper. Datum: v soboto, 2. marca. Prijavite 
se na dopisnici s točnim naslovom, ali je mož zaposlen ali dela 
samo na kmetiji, icoliko otrok imate in da še nikoli niste bili na 
morju. Torej bodo imele prednost kmečke žene, ki še niso imele 
priložnosti okusiti slane vode Nato pa bomo po vrstnem redu, kot 
bodo prihajale dopisnice, izbrali tiste, fcj še nikoli niso videle Ko
pra, že sedaj pa povem, da bo skromen znesek treba primakniti za 
pot. Koliko, bomo pravočasno povedali. 

Prihodnji teden bomo dah v NT po dolgem času spet prostor 
mladinski strani. Mladi, pišite. O vsem, kar vas zanima, teži, kar 
bi radi javno povedali. 

Ne zamudite NT — kmalu bomo začeli natiskovati roman Ci
ganka. 

VAS UREDNIK 

PRORAČUNSKETEŽAVE 
Pri usklajevanju občinskega proračuna so v Šentjurju 

ugotovili, da jim za to leto manjka šest milijonov dinarjev. 
Tolikšen primanjkljaj izhaja iz spremenjenega sistema finan
ciranja skupne in splošne porabe za 1,74, ker izpade iz do
hodka proračuna prispevek iz osebnih dohodkov, ki pa je 
lani predstavljal čez 30 odst. celotne proračunske mase. 

Zahtevki do piroračuna so bili 18 in pol milijona dinarjev. 
Prvo usklajevanje med p>otrošniki m sestavljalci proračuna 
je dalo najnujnejši obseg potrošnje. Tako bi bil za to leto 
proračun nekaĵ  nad 14 milijonov brez prispevka za uporabo 
mestnega zemljišča in ob nekaterih še nejasnih postavkah — 
nedodelan sistem financiranja krajevnih skupnosti in izredno 
visoki zahtevki za socialno in zdravstveno varstvo, torej prav 
na dveh p>odročjih, ki sta v šentjurski občini Izrednega pKv 
mena glede na potrebna sredstva. 

Lastni dohodki proračuna p>o obstoječih virih bodo osem 
milijonov 600.000 dinarejv, razliko pa bi naj kril solidarnost
ni sklad SRS. —ms 



LETOŠNJA POLITIKA 
Predlog dnevnega reda za 

jutrišnjo 58. sejo skupščine 
občine Celje ima kar deset 
točk. Začetek dela bo veljal 
poročilu komisije za volitve 
in imenovanja o pripravni-. 
6tvu in štipendiranju v obči
ni. Na predlog sveta za sploš
ne in notranje zadeve bodo 
obravnavali poročila o delu 
občinskih upravruh organov, 
svet za incustrijo in, gradbe
ništvo pa bo prišel pred od
bornike z osnovami družbe
no ekononaske p<jiitike v ob
čini leto« ter z družbenim 
dogovorom o skupnih obvez
nostih in ukrepih za uresni
čevanje družbeno -ekonom
skega razvoja v občini. Gre 
za povsem nov korak, ki pri
naša natančno določeno pot 
za reševanje vseh problemov. 
Tudi za skupne akcije. V 
tem primeru tud; za turistič
no rekreacijski center pod 
Golovcem ter za tehniški šol
ski center. 

Aktualno bo tudi p^oročilo 
sveta za blagovni promet o 
razvoju deficitarnih obrtnih 
strok v obč;ni. Gre za druž
beno podporo, da bi tudi te 
stroke našle v gospodarskem 
dogajanju svoje mesto. 

Po predlogih sveta za ur
banizem bodo odborniki od
ločali o novih šolskih okoli
ših. 

ZA CESTO 
N a zboru občanov, ki Je bU 

konec januarja na Vrhu, so raz
pravljali o gradnji ceste T e v č e ^ 
V r h in o kmeti,iski problematiki. 

Gradnja nove ceste na V R H je 
že star problem K S . Vreme je 
trenutno delu zelo naklonjeno, ta
ko da so z delom že pričeli. Ven
dar pa se pojavljajo problemi za
radi nomanjkanja denarja in pro-
stovol,jnpg;a dela občanov. Vsak bi 
pač hotei imeti lepo cesto, ne da 
bi pri tem žrtvoval tudi delček 
lastnih nanorov. Kajti le z zain
teresiranostjo dobro voljo obča
nov in delovnih orcranizacij se 
bodo dela lahko končala. 

N a zboru so sklenili, da bodo 
s deli pohiteli. Glede na to, da 
so na Vrhu pred kratkim ustano
vili mladinski aktiv, jim bo pri 
deln\Tiih akci.fah nomacala tudi 
mladina, ki se .je K S obenem tu
di zahvalila za denarno pomoč. 

F. Brečko 

V vseh partijskih sredi
nah na celjskem območju 
se komunist: živahno pri-
praivijajo na VI I , kongres 
ZKS. V prejšnjem tednu 
so se v vseh občinah se
kretarji osnovnih organi
zacij ZK dogovorili o 
predkongresnih nalogah in 
o dejavnosti ZK v volilnih 
pripravah. V tem mesecu, 
do konca februarja, se bo
do sestale občinske konfe
rence in med drugim iz
volile kandidate za repub
liški m zvezni kongres. V 
razpravi je osnutek reso
lucije sedmega kongresa 
ZKS. 

Na katere vidike in po
sebnosti delovanja pa ZK 
na celjskem območju v 
predkongresnem obdobju 
ne sme pozabiti? Na to 
vprašanje in še na neka
tera druga je za bralce 
NT odgovoril Janez Za-
hrastnik, sekretar medob
činskega sveta ZKS. 

JANEZ ZAHRASTNIK: 
V predkongresm dejavno
sti moramo upoštevati vsa 
tista vprašanja, ki so že 
dalj časa v ospredju raz
prav v / K m v drugih 
družbenopolitičnih organi, 
zacijah. Z eno veliko raz
liko — da moramo te .pro
bleme pospešeno razreše
vati, bolj dinamično m z 
večjo učinkovitostjo. NA 
PRVO MESTO POSTAV
LJAM UVELJAVLJANJE 
USTAVNIH DOPOLNIL. 
Resnično spreminjanje sa
moupravnih odnosov v 
TOZD, to zahtevamo. Me
nim, da smo formalno, ob. 
likovno uspešno uresničili 
prvo fazo ustavnih spre
memb. Spreminjanje odno
sov pa je proces, ki terja 
stalno akcijo ZK. Ce res
nično hočemo, da bodo de
lavci razpolagali z rezulta
ti svojega dela, moramo 
korenito spremeniti obsto
ječe Odnose v TOZD in or
ganizacijah združenega de
la. Tu nas čaka največ 
dela, to je osnovno tori
šče naše dejavnosti. 

Druga tako pomembna 
naloga so volitve. Zače
njamo uveljavljati delegat
ski sistem. Srečujemo se 
z razmišljanji, da že spre
membe v ustavi same po 
sebi zagotavljajo delovanje 
delegatskega sistema. To 
ni res. Brez zavestne akci
je ZK in SZDL delegatski 
sistem ne bo zaživel. Ali 
pa se bo spremenil v svo. 
je nasprotje. Vedeti mora
mo, da delegatski sistem 
lahko izkoristijo nasprot
niki samoupravne družbe. 
Prav zato so volitve z za
četno fazo uvajanja dele
gatskega sistema osrednja 
politična akcija v tem tre
nutku. Celotno gospodar
sko področje s stabilizacij
skimi prizadevanji pa mo
ramo uivrstiti med izhodi
ščne naloge še zaradi ene
ga ra/loga — ker se na 
območju srečujemo s pa
danjem stopnje akumula
cije. To je opozorilo za 
mobilizacijo vseh sil dela 
in znanja v vsaki delovni 
sredini in občini. Večja 
storilnost, iskanje notra
njih rezerv, zmanjševanje 
stroškov in ustvarjalen od. 
nos do .sprememb v go
spodarski politiki so te
meljna vprašanja, ki jih 
sprožajo kazalci lanskega 
gospodarjenja. Opažamo 
večjo rast porabljenih 

stroškov ob skromnejši 
rasti dohodka, neustrezno 
produktivnost m v mnogih 
sredinah slabo ekonomič
nost. Vse to negativno 
vpliva na delež gospodar
stva v skupnem družbe
nem proizvodu območja. 
Posledice takih gibanj se 
najizraziteje kažejo v viši
ni sredstev, ki so name
njena skladom. Razumlji
vo je, da so med občinami 
razlike v uspešnosti gospo
darjenja. Celovito gledano 
pa velja ta oznaka za ce
lotno območje. ZK ne sme 
zanemariti političnih im
plikacij ekonomskih te
žav, ki so hrana tehno-
kratskim težnjam in vsem 
drugim, ki hočejo prika
zati neučinkovitost samo
upravljanja. 

KATERA VPRAŠANJA, 
K I SO POVEZANA Z NA
ŠTETIMI, PA MORA ZK 
NA CELJSKEM OBMOČ
JU ŠE UVESTI V PRO
GRAMSKE OSNOVE DE
LA? 

JANEZ ZAHRASTNIK: 
Več jih je. Naštel jih 
bom le nekaj: hitrejši raz
voj nerazvitih, socialna in 
kadrovska politika, inte-

.gracije v gospodarstvu in 
negospodarstvu, učinkovi
to delo vseh družbenopo
litičnih organizacij in še 
posebej SZDL O teh pod
ročjih so največ govorili 
tudi na zadnjih sejah ob
činskih konlerenc ZK, 

UGOTAVUAMO, DA JE 
ZK NA CELJSKEM OB
MOČJU V ZADNJIH LE
T I H NA VEČINI PODRO
ČIJ ZDRUŽENEGA DEL.^ 
OKREPILA DEJAVNOST. 
ZA KATERA PODROČJA 
TA OCENA NAJBOLJ VE-
LJA I N KJE SE JE NAJ
BOLJ POTRDILA REVO-
LUCION.^RNOST IN RAZ
REDNA USMERJENOST 
ZK? 

JANEZ ZAHRASTNIK: 
Poleg tega, kar sem že 
povedal, moram še zlasti 
omeniti spremembe v so
cialni sestavi članstva ZK 
in v rasti naše organiza
cije. V zadnjem letu smo 
v ZK sprejeli preko 1.000 
novih članov, od tega 60,7 
odstotka delavcev iz nepo
sredne proizvodnje. Delav
ska večana v ZK raste. Ti 
dosežki so rezultat priza
devanj v vseh občinah. Tu
di zato smo lahko zado
voljni, ker smo v pretek
lih štirih letih dosegli pre
ko 6 odstotkov obnove ce
lotnega članstva. Pozitivno 
ocenjujem predvsem giba
nje članstva v Šentjurju, 
Šmarju in Mozirju. O raz
redni usmerjenosti ZK go
vori tudi odnos ZK do so
cialne pohtike in socialne
ga razlikovanja. Rezultate 
lahko pokažemo. DosegU 
smo spremembe v politiki 
nagrajevanja m osebnih 
dohodkov, še predvsem 
najnižjih. Zadovoljni še ne 
smemo biti, saj se zave
damo, da je to le eden od 
vidikov reševanja socialne 
problematike. Moramo pa 
skrbno obravnavati resna 
opozorila, da s prizadeva
nji za zviševanje najnižjih 
osebnih dohodkov ne bo
mo zavrli nagrajevanja po 
delu, stimulacije in pobu
de človeka na delovnem 
mestu. Ce tega ne bomo 
upoštevali, lahko pride do 
zmanjšanja storilnosti. Po
litika nagrajevanja je pred

vsem ekonomska katego
rija, ki jo moramo ce
lovito obravnavati. Med 
uspešnimi sadovi partij
skih prizadevanj sodi po
večanje obsega štipendij 
in upoštevanje socialnih 
izhodišč kot merilo za po
delitev štipendij. V otroš
kem va'Stvu so občutne 
rezultate dosegli v Celju, 
Velenju m Šentjurju. Tu 
je hitrejši razvoj nepo
sredno odvisen od velike 
solidarnosti občanov in 
delavcev, ki so jo ti po
kazali na referendumih. 
Lahko bi navedel še dru
ge dosežJce v socialni po-
li'tiki. 

KAKŠNA PA JE VAŠA 
OCENA SPREMINJANJA 
POLOŽAJ.4 NERAZVITIH? 

JANEZ ZAHRASTNIK: 
Kot nerazviti sta na na
šem območju opredeljeni 
šentjurska m šmarska ob
čina. Najpomembnejše je, 
da je zaustavljeno zmanj
ševanje deleža obeh občin 

v družbenem proizvodu ce
lotnega območja, število 
zaposlenih ]e večje. V zad. 
njih dveh letih je LB na
menila iz združenih sred
stev in sredstev jKvdružni-
ce v Celju za naložbe v 
obe občini čez 115 milijo
nov dinarjev. Ko bodo vse 
naložbe realizirane, bo to 
pomen^o 1142 delavnih 
mest. Za estna akcija ZK 
zadnjih dveh, treh let in 
zlasti po 29. seji CK ZKS 
se je torej odrazila v kon
kretnem, lahko rečem 
boljšem življenju delovnih 
ljudi na nerazvitem šent
jurskem in šmarskem ob
močju. Mnogo je vredno 
spoznanje, da ne gre za 
nerazvite, ampak za raz
vojno politiko republike, 
žal vseg? še nismo stori
li. Občutno preskromen 
razvoj doživlja rast infra-
struktumih objektov. To 
dejstvo lahko resno ogro
zi tudi sedanje uspešne 
napore za dvig material
nih rasti nerazvitih občin. 
Mislim predvsem na ceste. 

NEKATERI ZATRJUJE
JO, DA ZK V ZADNJEM 
OBDOBJU NI SAMO BOLJ 
IDEOLOŠKA I N AVANT
GARDNA, AMPAK TUDI 
V VSEH DEJAVNOSTIH 
MNOGO BOLJ POUDARJA 
ČLOVEKA, DELAVCA, 
NJE(H>V POLOŽAJ, DRUŽ
BENO VLOGO I N NJE-
GOV STANDARD. ALI JE 
TAKO V VSEH DELOV
N I H SREDINAH? ALI PA 
SMO V T R Ž N I H RAZME
RAH POPUSTILI LIBE
RALIZMU IN POZABILI 
NA ČLOVEKA, DELAV
CA? 

JANEZ ZAHRASTNIK: 
Res se mnogokrat sreču

jemo z razmišljanji, da 
ekonomika ne more spo
štovati elementov socialne 
politike. Iz tega lahko iz
haja, da je samoupravni 
sistem socialističnih pro
izvodnih odnosov nehu
man. Odveč je govoriti, da 
je to napačno in nespre
jemljivo. Naš samouprav
ni sistem je zasnovan na 
humanih in demokratičnih 
donosih Gradi človeka kot 
celoviti- osebnost. V raz
voju družbe in sleherne 
sredine moramo upošteva
ti ekonomske in socialne 
elemente. Pred 29. sejo 
CK ZKS smo imeU težnje, 
ki so poudarjale predvsem 
poslovnost, ne da bi vide
le človeka, proizvajalca. 
Od tod tudi zlagana dile
ma med ekonomiko in sa
moupravi :anjem. Tehno-
kratizem kot družbeni od
nos nikaar ne bo mogel 
razumeti, da ima samo
upravljanje mtegrativno 
funkcijo v razvoju druž
be ali v Konkretnem ko
lektivu. 

VENDAR, ALI SE VAM 
NE ZDI, DA V OPRE
DELITVI ORGANIZACI-
JE ZDRUŽENEGA DELA 
BOLJ POUDARJ.4MO NJE
NE PROIZVODNE, EKO
NOMSKE KOT PA SOCI
ALNE NALOGE? 

JANEZ ZAHRASTNIK: 
Odgovoru bom s proti-
vprašanjem. Ah je, na pri
mer, samo krajevna skup
nost dolžna, da razvija 
družbem standard v kra
ju ali pa tudi organizacija 
združenega dela? Kdo je 
odgovoren za šolstvo, 
zdravstvo, socialno politi
ko in komunalm razvoj? 
Odgovor :e nedvoumen. 
Pa kljub temu se pojav
ljajo mnenja, da 50 delov
ne organ zacije odgovorne 
samo za proizvodnjo, ne 
pa za živ jenje in počutje 
članov delovnega kolekti
va. Venaar imamo tudi 
obratne primere — primer 
Kovaške industrije Zreče, 
TI Prebold, polzelske to
varne nogavic, v Velenju 
in v laški občini, v Rogaš
ki Slatini. Nova ustava 
bolj kot prejšnja poudar
ja, predpostavlja take od
nose. To je interes zdru
ženega dela, svobodne me
njave dela in interes vseh 
delovnih ljudi in občanov. 
In dugače teh vprašanj ni 
mogoče reševati. Razen če 
se vračamo nazaj v pro
računske obdavčitve in 
kličemo na pomoč »drža
vo« . Njej pa smo se v 
tem pogledu že odpove
dali. 

RAZLIČNA MNENJA 
SLIŠIMO O TEM, KOLIK
ŠNA JE STOPNJA DRUŽ
BENE, POLITIČNE I N 
GOSPODARSKE INTE
GRACIJE NA OBMOČJU. 
ALI JE D O V O U USKLA
JENOSTI PRI IZPELJAVI 
DRUŽBENO DOGOVOR
JENIH NALOG? 

JANEZ ZAHRASTNIK: 
Osnovna predpostavka je, 
kaj v regionalnih okvirih 
lahko usklajamo, o čem 
se moramo dogovarjati, 
kje so možne integracije. 
S policentričnim razvojem 
smo pokazah tudi na izho
dišča pri regionalnem po
vezovanju. Ostaja pa še 
mnogo nejasnosti in odpr
tih vprašanj. Kar zadeva 
gospodarsko povezovanje 
znotraj območja, ti pro

cesi tečejo, čeprav mora
mo biti odločnejši. Imamo 
pa v regiji nekaj gospo-
darskin subjektov, ki so 
hkrati nosijci razvoja pa
noge v repubUki in širše. 
V takem primeru je ob
močje premajhen prostor. 
Dalje mcramo opozoriti na 
organizacije, ki so izred
no pomembne za razvoj 
republike. Termoelektrar
na Šoštanj in Rudnik lig
nita. S tem hočem pove
dati, da ni mogoče imeti 
vnaprej pripravljene for
mule, kako to regijo eko
nomsko povezati. Takšna 
prizadevanja sicer obsta
jajo na drugih območjih 
Slovenije, vendar so po 
mojem mnenju ekonom
sko in politično gledano 
vprašljiva. Osvojiti mora
mo koncept CK ZKS, ko 
je razpravljal o mtegraci-
jah. Ta ne dovoljuje za
piranja, ki v končni po
sledici pomeni siromaše
nje kolektivov, območja 
in republike. Seveda takš
na ocena ne pomeni, da 
ni mogoče povezati posa
meznih organizacij zdru
ženega dela v zaključene 
celote te pa še naprej. 
Imamo primere — *ITC, 
Zlatarne Celje, Toper-Ele-
gant, začetki v kmetijstvu. 
Žal v regiji ni dovolj kon
ceptov v, tem, kaj lahko 
združujemo in povežemo 
na območju Nj pobud. 
Razen v kmetijstvu. Ena
ko velja za družbene de
javnosti. Vse premalo je 
resničnega interesa in od-
govornost-1 za večjo pove
zanost, t-notne nastope in 
skupen razvoj. Odločilnej-
šo vlogo b' morale odigra, 
ti regionalne ustanove, zla
sti v koncipiranju razvoja 
posameznih področij zdru
ženega dela, Ce za vse 
dejavnosti rii skupnih re
gionalnih ustanov (kot za 
zaposlovanje, zdravstvo 
ipd), to ne bi smelo za
pirati vrat za različne do
govore in skupne nastope. 

NA ENI IZMED SEJ 
MEDOBČINSKEGA SVE
TA ZK STE TUDI REKLI , 
DA MORA MEDOBČIN
SKO SODELOVANJE UPO-
ŠTEVATI EKONOMSKE 
IN SOCIILNE RAZLIKE 
ZNOTRAJ OBMOČJA. DA 
OBMOČJE JE HETERO-
GENO 

JANEZ ZAHRASTNIK: 
Hotel sem reči, da razna 
poprečja zamegljujejo to 
dejstvo. Kadar govorimo o 
enotnosti m povezanosti. 
Sicer pa enotnost ni ne
kaj za vedno danega. Za
hteva soočenja s konkret
nimi razmerami in prisot
nost subjektivnih sil. Os
novno vprašanje je, kakš
no enotnost želimo in ka
tera so tista strateška 
vprašanja, pomembna za 
socialni, pohtični in go
spodarski razvoj območja. 
Videti moramo silnice, ki 
povezujeio, ne pa razdva
jajo. Predvsem pa mora
mo imet. dinamične kon
cepte, k lahko obogatijo 
razvoj tega območja. ZK, 
SZDL in še posebej svet 
osmih občin bi morali v 
tej smen okrepiti svoje 
delo. še toliko bolj, ker 
nova ustava narekuje vr
sto nalog s področja po
vezovanja, dogovarjanja in 
združevanja interesov. 

JOŽE VOLFAND 

KAKO DOLGA 
ODEJA? 

Posvet o programih in fi
nanciranju splošne in skupne 
porabe, ki Je bil v ponedeljek 
v La.škem, je bil gotovo po
memben korak v široko raz
pravo. Ker so bili na posvetu 
navzoči vodilni delavci, samo-
upravljalci . politični predstav
niki iz temel,inih oreranizacij 
združenega dela, predstavniki 
krajevnih skupnosti in politič
nih organizacij s terena, pred
stavniki interesnih skupnosti, 
lahko rečemo, da je zbor za-
gotavl.^al kvalificiran sestav. 
Bili so tu najbol j vplivni ob-
čani. najbol j inforrnirani In 
g:otovo tudi na nadpovprečni 
stopnji zavesti o medsebojni 
odvisnosti različnih temeljnih 
družbenih Interesov. Predlogi 
programov so tako prestali 
preizkušnjo — treba je reči, 
da kar uspešno. Večina vsi 
predlagatelji so nastopali z 
variantnimi predloeri. Posebej 
Je treba omeniti, da Je skup
nost otroSkeirn virstv^ pred
ložila tri variante prispevne 
stopn.fe, od katerih najvišja 
predvideva en odstotek. N a 
posvetu se .le večina ogre
vala za učinkovitejše reševa-
n,fe otroškega varstva in vzgo-
.je in se odločila, da bodo v 
kolektivih zagovarjali uresniči
tev programa v celoti. Raz
širjena varl inta nai hi bila 
spre.leta tudi za področje Izo
braževanja. 

Vendar z ugotavlJan.|em so-
gla.sj3 s programi, še niso 
ustvar.)en| vsi pogoji , da bo 
uresničitev programov zares 
tudi omogočena. Predstavniki 
organizacij združenega dela so 
ob tem opozarjali tudi na 
nujnost razbremenjevanja go
spodarstva, zlasti pa so izra
žali skrb nad de.jstvom, da še 
vedno ne vedo, kakšno obre
menitev b o gospodarstvo do
bilo za finjineiranje obrin^ske-
!;a, republiškega In zveznega 
proračuna. Tudi od tega bo 
odvisna • odločitev za financi
ranje Interesnih skupnosti. 



VSI 
GRADIMO 
GOLOVEC 

Programska zasnova izgrad
nje celjskega turistično-rekre-
acijskega centra je izdelana. 
Pripravil jo je Zavod za na
predek gospodarstva v Celju 
(avtor Fedor Gradišnik) na 
pobudo iniciativnega odbora, 
ki ga je pred meseci imeno
vala skupščina občine Celje. 
Predsednik odbora je Ivan 
Kramer." 

V zadnjih dveh letih smo 
o izgradnji in prepotrebnosti 
tunstično-rekreacijskega cen
tra Celje nemalokrat pisali. 
Ne samo zato, ker Celje ne 
premore niti ene večje pri
reditvene dvorane (kar po
glejmo^ kaj občutijo mnogi 
družbeni organizmi v tem tre
nutku, ho bodo začeli obnav
ljati dvorano Narodnega do
ma), ampak še bolj zato, ker 
bo tak center nedvomno lah
ko dolgoročno vplival na hi
trejši razvoj Celja kot narav
nega središča območja. 

V starem mestnem jedru 
Celja bi zgradili hotel s 150 
posteljami in urbanistično 
uredili šlandrov trg. Na ob
močju južnega Golovca pa bi 
postavili rekreacijsko-sejem-
ske objekte — prireditveno 
dvorano, pokrito kopališče z 
avtomatskim kegljiščem, ve
liko sejemsko dvorano in več 
športnih objektov — bazen 
za otroke, olimpijski plaval
ni bazen, razna igrišča itd. 

Predlagano je, da bi zače
li graditi v jeseni tega leta. 
Za začetek potrebuje investi
tor (ta še ni znan) 1,3 stare 
milijarde dinarjev. V prvi 
etapi bi morali zgraditi hotel 
s prireditveno dvorano, gosti
ščem in avtomatskim keglji
ščem. Naložba za celoten na
črt bo stala okrog 6 starih 
milijard. 

Sredstva, predlaga iniciativ
ni odbor, začnejo delovne or
ganizacije združevati že letos, 
in sicer 0,40 odstotka od v 
letu 1973 doseženega družbe
nega proizvoda. Predlog za 
podpis družbenega dogovora 
je v razpravi. 

V prihodnjem NT bomo na
črt centra nadrobno predsta
vili, —nd— 

Konjice 

SOLA ZA KADRE 
Tudi konjiški komunisti bo

do do srede februarja obrav
navali v osnovnih organizaci
jah Z K resolucijo za. V I I . 
kongres ZKS. Resolucija v 
treh zaokroženih poglavjih go
vori o boju za uveljavljanje 
samoupravnih družbenoeko
nomskih in p>olitičnih odno
sov, o idejnopK>litičnem in ak
cijskem uresničevanju pogla
vitnih interesov delavcev v 
združenem delu ter o uve
ljavljanju vodihie vloge ZK 
v samoupravni socialistični 
družbi in nalogah na področ
ju organiziranosti. Komuni
sti v organizacijah bodo naj-
skrbneje obravnavali tisti del 
resolucije, ki opredeljuje pro
bleme njihovega delovnega 
okolja, pKDsebnosti, napore v 
gospodarjenju in uveljavlja
nju ustavnih sprememb. O 
vsebini resolucije bo razprav
ljala konec februarja tudi ob
činska konferenca. 

Na posebnem deloroiem do
govoru s sekretarji osnovnih 
organizacij ZK so se v konji-
ški občini dogovorili še za 
druge naloge. V pripravah na 
volitve bo ZK vztrajala pred
vsem pri doslednem si>ošto-
vanju sprejete kadrovske po-
Utike, še zlasti, ko bodo za
čeli z evidentiranjem kandi
datov za družbenoFHDlitičnl 
zbor. Za tiste krajevne skup
nosti, kjer nimajo partijskih 
organizacij, morajo izpeljati 
to nalogo člani terenske os
novne organizacije v Konji
cah, in sicer za Žeče, Prelo-
ge, Vešenik, Grušovlje in dru
ge. Samo na ta način bo do
sežena akcijska enotnost ZK. 

Med najpomembnejše do
godke sedanjega partijskega 
dela v Konjicah moramo 
omeniti odločitev o ustano
vitvi politične šole kot usta
nove. V okviru načrta idej
nopolitičnega usposabljanja 
za vse vrste kadrov (partij
ske, sindikalne, za samo
upravljavce ipd.) bo šola or
ganizirala že v februarju dva 
seminarja za novosprejete. 

marca enotedensko politično 
šolo, izdelali pa so tudi kon
kreten razpored predavanj za 
izobraževanje v osnovnih or
ganizacijah ZK. Predvidevajo 
sedem tem. Pripravljajo se na 
podpis družbenega dogovora 
o družbenem izobraževanju 
in idejnopolitičnem usposab
ljanju, kar je lahko nova po
buda organiziranim naporom 
za dvig idejne osveščenosti 
članov Z K 

Za nadaljnje delo konjiške 
komisije za ugotavljanje iz
vorov premoženja je pomem
bna politična podpora, ki jo 

je članom komisije dala ZK. 
Mnogo pomeni ocena, da je 
komisija doslej dobro opra
vila svoje naloge. Tudi dogo
vor, da bodo vse osnovne or
ganizacije po zaključnih ra
čunih razpravljale o bilanci, 
o gospodarskih gibanjih in o 
dejanskem spreminjanju sa
moupravnega položaja delav
cev v temeljnih organizacijah 
združenega dela kaže na jas
no delovno in politično us
meritev konjiških komuni
stov. Znak, da bo predkon
gresno in predvolilno obdob
je zelo živatuap.̂  

VPRAŠANJE JAVNEMU 
DELAVCU 

Tovariš DR. JOŽE ČAKŠ, 
predsednik medobčinskega sveta 

za zdravstvo Celje 
v izhodiščih programa 

za družbeno dogovarjanje 
in finansiranje zdravstve
nega varstva in zavarova
nja ste v B programu na
vedli tudi vsoto 840.000 di
narjev, ki bi bila potreb
na za odpravo čakalnih 
dob v ambulantah. Ker je 
to tudi ena izmed najbolj 
bolečih točk naše zdrav
stvene službe, se v imenu 
zavarovancev in pacientov 

obračam na vas s proš
njo, da obrazložite to fkd-
stavko. Kolikor poznam 
naše razpoloženje delav
cev v organih združenega 
dela, vem, da denarna 
vsota ni previsoka, če se 
bo čakalna doba v am
bulantah resnično zmanj
šala. Kako mislite urediti 
ta problem in koliko us
peha pričakujete? 

ZDENKA STOPAR 

Srečanje v Radečah 

NATNE BO IZJEM 
Že ko so v Radečah pred letoma odpirali nov zdravstveni dom, s6 ve

del i , da je le-ta premajhen. Po dveh letih je bila stiska že tolikšna, da ni 
bilo več moč odlašati. Sredi poletja je lani na pobudo širšega aktiva št ir ih 
območnih krajevnih skupnosti prišlo do zelo konkretne akcije, o kateri 
smo že pisali pod naslovom »Štiri ,šihte' za večji zdravstveni dom«. 

Kako je z akcijo, kakšen razmah je doživela, kako v bodočem obdobju, 
vse to smo vprašali predsednika gradbenega odbora Srečka Brileja. 
NOVI TEDNIK: Akcija za 

razširitev zdravstvenega do
ma je malone enak dosežek, 
kot je bil referendum za raz
širitev radeške šole, oboje pa 
v zaporedju nepolnega leta. 
Kako je akcija uspela? 

SREČKO B R I I ^ J : Akciji 
sta sd res enaki, le po obliki 
pristopa se razlikujeta. Za 
zdravstveni dom smo šli v 
samoupravni dogovor vseh 
občanov, ki na območju de
lajo in živijo kot občani. Ven
dar je razlika " precejšnja, 
t«rja precej več p>olitičnega 
dela ih prepričevanja. 

NOVI TEDNIK: Kako več? 
Je morda manj interesa, pri-
zadetosti? 

SREČKO BRILEJ: Refe
rendum je v bistvu glasova

nje. Večini se mora podre
diti manjšina, če hoče ali ne. 
Prispevki za šolo se odtegu
jejo ob obračunu osebnih do
hodkov, in sicer povsod, kjer 
občani naših krajevnih skup
nosti delajo. Sporazum je ne
kaj drugega. Trinajst delov
nih organizacij, ki so v na
šem območju, je sprejelo 
sklep o oddvojitvi dohodka 
štirih delovnih dni. Takega 
sklepa pa niso sprejeli v dis
lociranih obratih, katerih se
deži podjetja so zunaj ob
močja. Tako so naprimer za
devo uredili delavci skladišča 
laške pivovarne v Radečah, 
ki so obvestili podjetje o 
svojem sklepu, da prispevajo 
štiri šihte za zdravstveni 
dom. 

NOVI TEDNIK: Je še do
sti takšnih, ki bodo uživali 
rezultate vaše akcije, niso pa 
doslej pritegnjeni za prispe--
vek? 

SREČKO BRI I£J : Kar pre
cej. Okoli 460 jih je zaposle
nih zunaj našega območja, 
oziroma v tukajšnjih disloci
ranih obratih. Poleg teg-a so 
tu tudi zasebni obrtniki in 
kmetje, vseh skupaj okoli 50. 
Odbor išče ključ, ki bi ustre
zal tudi za pritegnitev le-teh, 
in sicer tako, da bi bila obre
menitev ustrezna zaposlenim, 
v temeljnih organizacijah 
zdraženega dela na našem 
območju. 

NOVI TEDNIK: In kolikšni 
del sredstev za gradnjo vam 
še manjka? Kakšne težave se 

vam trenutno postavljajo po 
robu in kakšen je rokovnik 
gradnje? 

SREČKO BRILEJ: Okoli 80 
do 90 odstotkov sredstev je 
že zagotovljenih. Ce bodo vsi 
občani območnih krajevnih 
skupnosti prispevali svoj de
lež, tudi tisti, o katerih sva 
ravnokar govorila, ni nobene 
zapreke več. Nekaj sitnosti 
je še okoli odkupa zemljišča, 
malce pa nam je škodovala 
razgreta razprava na seji ob
činske skupščine. Odborniki 
najbrž niso poznali vseh oko
liščin in so razpravljali o 
principielnih vprašanjih, ne 
rečem, da ne upravičeno. To
da nam se je poznalo, kajti 
takoj za tem se je razširila 
govorica, da gradnje ne bo, 
pa smo imeli takoj obilo de
la s pojasnjevanjem, prepri
čevanjem itd. Kar zadeva ter
mine, so trdno zastavljeni. 
Ob krajevnem prazniku, pr
vo nedeljo v oktobru, mora 
biti otvoritev prizidka. Letos 
seveda! 

NOVI TEDNIK: In zahteva 
Radečanov po zdravniški de
žurni službi? 

SREČKO BRILEJ: Tudi tO 
je že urejeno. Od začetka fe
bruarja ima tukajšnji zdrav
stveni dom dežurno zdravni
ško službo ob sobotah in ne
deljah. S tem vprašanjem je 
bila tesno povezana tudi ak
cija za razširitev zdravstve
nega doma. J, KR.^L^OVEC 

SREČANJE Z ABRAHAMOM: 
PETER ŠPRAJC 

Ni naključje, da praznu
je Peter šprajc svoj jubi
lej tako kot ga pač: pre
dan revoluciji, naprednim 
idejam in vedno priprav
ljen delati, kjer je treba, 
kamor ga pokličejo. Vzrok 
temu je prav gotovo nje
gova družina in ne nazad
nje tudi okolica, v kateri 
je preživljal svoja mlada 
leta. Migojnice pri Grižah, 
kjer se je Peter rodil 1. II. 
pred. petdesetimi leti, so 
bile skupaj s Preboldom 
in Zabukovico ter ostali
mi kraji v tem koncu Sa
vinjske doline znan revo
lucionarni center, ki je 
dal vrsto naprednih ljudi 
in kasnejših borcev. V 
Migojnicah je bila celo 
SKOJ-evska skupina, ka
tere član je bil od leta 
1939 tudi Peter Sprajc. 

že julija 1941 sta se z 
očetom napotila v partiza
ne. Oče je na znanem bre
žiškem pohodu padel, ma
mo pa so mu odpeljali 
jeseni 1941 v Auschmitz, 
kjer je 1943. umrla. Pe
ter je ostal brez staršev 
in ko se je konec leta 1941 
formirala Savinjska četa, 
se ji je priključil. Na že 
omenjenem pohodu je bil 
ranjen na Bohorju in ostal 
pri nekem kmetu, da se 
mu je rana zacelila. 

Spomladi 1942 je dobil 
zvezo s Kozjansko četo in 
ostal v njej do konca 
avgusta 1942. Takrat je 
prišlo do znanih dogod
kov: izdana je bila Tonč
ka Čeč in še vrsta drugih 
predanih borcev, četa je 
razpadla in Peter je odšel 
na Hrvatsko, v Hrvatsko 
Zagorje, kjer se je pridru
žil partizanom pri Kalni-
ku. To je bil Kalniški par
tizanski odred, katerega en 
bataljon je pozneje odšel 
v brigado Brače Radiča. 
Iz brigade Brače Radiča 
je Peter Sprajc odšel v 
brigado Matije Gubca, 
kjer je bU do konca, do 
svobode. 

Na vrsto je prišla de-

mobilzaciia. tej pa je sle
dilo deset let dela v no
tranji upravi, vmes pa je 
nekdanji partizan še štu
diral na ekonomski fakul
teti. 

Kot staremu partizanu 
in sposobnemu organiza
torju so mu poverili pred-
sedništvo občine Šoštanj, 
bil je vodilni v Rudniku 
Velenje, pa podpredsednik 
celjskega okraja, predsed
nik kreditne banke, leta 
1972 pa je dočakal zaslu
ženi pokoj. 

Peter Sprajc je tudi po
slanec. Danes ne počiva: 
močno se pozna njegova 
prisotnost v Združenju 
zvez borcev NOV, v Zvezi 
komunistov, SZDL in 
drugje. 

Ker pač ni hotel pove
dati sam, smo nekako le 
izbezali iz njega, da ima 
doma spomenico, red 
bratstva in enotnosti in 
red zaslug za narod, osta
lih odlikovanj pa se ni 
spomnil. Premalo je bilo 
časa, da bi se utegnili po-
pogovoriti o življenju in 
lu človeka, ki je od se
demnajstega leta naprej 
bil v prvih vrstah napred
no mislečih ljudi. 

Tovariš Sprajc, želimo 
vam še vrsto let! 

mst 

Šmarje pri Jelšah 

VEČNALOG 
Občinska konferenca Zveze 

komunistov Šmarje pri Jel
šah pa tudi vse osnovne or
ganizacije v občini so se v 
preteklosti temeljito spopri
jemale z gospodarskimi in 
družbenimi problemi, ki so 
jih z več ali manj uspeha 
tudi reševale. 

Ce na kratko preletimo na
loge komunistov v prvem pol
letju leta 1974, se lahko usta
vimo kar pri formiranju 
TOZD. Temeljne organiza
cije so sicer že ustanovili, 
tudi pri registraciji ni bilo 
nobenih posebnih težav, vse
binski cilji ustavnih spre
memb pa so še vedno neure
sničeni. To pomeni, da bodo 
šmarski komunisti morali to 
politično akcijo izpeljati do 
konca. Zbrali bodo vse oce
ne o uresničevanju dopolnil. 
Le te bodo izdelale vse osnov
ne organizacije. Zbrano gra
divo bo obdelala komisija za 
družbeno ekonomske odnose. 

Pred šmarskimi komunisti 
je še ena zelo zahtevna na
loga: samoupravno sporazu
mevanje o financiranju splo
šne in skupne porabe. Akcija 
mora biti končana do 15. fe
bruarja. Namen je jasen, za
to bodo morali komunisti 
krepko zagrabiti za delo. 

Kot doslej bodo tudi vna

prej naloge šmarskih komu
nistov upoštevale gibanje v 
gospodarstvu občine in vzpo
redne pojave. Zaradi tega bo 
obveščanje članstva še kako 
nujno in kar je najvažnejše: 
treba bo ukrepati hitro in 
učinkovito. 

Preostale so še naloge, ki 
se vlečejo iz enega akcijske
ga obdobja v drugega. Tu 
je predvsem problematika 
zdomcev, kadrovska politika, 
evidentiranje kandidatov. Pre
cejšnjo pozornost bodo šmar
ski komunisti morali posve
titi krajevnim skupnostim in 
krajevnim organizacijam 
SZDL. Zimski čas je za to 
najprimernejši. Spremljati bo 
treba tudi povečano aktivnost 
duhovništva in kjer le ta ni 
v skladu z ustavnimi akti, 
primemo ukrepati. Med na
slednje naloge sodi še izobra
ževanje, ki je prav tako že 
dolgo pereč problem. 

Milenko Strašek 

F R . \ N C O G R I Z E K , sekretar 
občinske konference Z K Šen
tjur o predkon|rre.snih pripra
vah: 

»Pr iprav na oba kongresa 
Be pri nas dobro zavedamo, 
rato smo nekatere organiza
cijske naloge v zvezi s raz
pravami o kongresnih doku
mentih .sprejeli že v mesecu 
novembru lani. 

N a žalo.st so nas naloge vo
litev novih organov v Z K t 
mesecu decembru toliko za
poslile, da je vsa predkongres
na dejavnost še pred nami. 
Trenutno intenzivno potekajo 
vse priprave za razprave o 
kongresnih materialih v vseh 
organiziranih skupinah Z K , to 
je v osnovnih organizacijah, 
komisijah, aktivih, komiteju, 
pa tudi Itonferenci, ki bi naj 
dala oceno poteka razprav in 
dopolnitve kongresnih materi
alov. S tem ne mislim reči, 
da pri nas aktivnosti ni, am
pak nasprotno, intenzivno raz
pravljamo o težavah in pro
blemih, ki so nakazane v kon-
gresnili materialih ter spreje-
m.-imo sklepe o možnostih od
pravljanja vseh slabosti. 



GLASILO »INFORMA
TOR« so začeli v letoš
njem letu izdajati v Rud-
riiku lignita Velenje. Od
govorni urednik je Teo
dor Jelen, sicer predsed
nik Občinskega sindikal
nega sveta Velenje in kan
didat za predsednika re-
publiške konference sin
dikata delavcev energetike 
in rudarstva »Informator« 
izhaja v rmkladi 3750 iz
vodov in poskuša po naj
boljših možnih poteh nu
diti delaivcem vsa pojas
nila o dogajanjih v njiho
vi delovni organizaciji. Z 
glasilom želijo izpopolniti 
vrzel v informiranju član
stva v njihovi delovni or
ganizaciji, jih neposredno 
seznaniti s pripravami na 
združitev s termoelektrar
no v »Rudarsko energet
ski kombinat« in ne na
zadnje tiidi doseči, da se 
o njihovem dem več piše 
in seznanja. Torej zato je 
ta oblika »Informatorja« 
posrečena in dobrodošla. 

« « * 

IGE H GORENJU — To. 
vama industrije gradbe
nih elementov IGE bo od 
jutri dalje delovala v se
stavu tovarne gospodinj
ske opreme Gorenje. To
varna se je v zadnjih le
tih od ustanovitve dalje 
srečevala s številnimi te
žavami, ki pa so podobne 
težavam »novorojenčkov«. 
Prav zaradi tega niso v 
lanskem letu tudi dosegli 
predvidenega plana. Zdaj 
upajo, da to bodo, saj je 
na tržišču po njihovih iz
delkih (opeka ima garan
cijsko dobo 35 let) veliko 
povpraševanje. Tako bo v 
petek, to je jutri, sesta
nek vseh temeljnih organi
zacij združenega dela v 
Gorenju, kjer bodo rekli 
tudi svoj »da« za priklju
čitev IGE, ki naj bi bil 
samostojni TOZD »gradbe
nih elementov«. Vseka
kor bo to pripomoglo k 
še nadaljnjemu razvoju te 
tovarne tako v šaleški do
lini, kot v širšem sloven
skem in jugoslovanskem 
prostoru. Vprašanje pa je, 
zakaj nekaj sto metrov 
dalje od hale IGE gradi 
novo halo velenjski Ve-
grad za proizvodnjo be
tonskih blokov, ki jih bo
do uporabljali pri gradnji 
hiš. Nehote vprašujemo, 
ali se ne bi vse skupaj 
dak) sinhronizirati tako, 
da bd biU ob »dveh raz
ličnih čokoladah« vsi zB' 
dovoljni? 

» * * 

Tovarna Kostroj iz Slo
venskih Konjic je v le
tošnjem letu planirala več
jo proizvodnjo plastičnih 
PVC profilov. Pravkar na 
novo zgrajena hala jim 
bo to omogočila, v dogo
voru pa so tudi z mno
gimi slovenskimi in hr
vaškimi podjetji, ki Ko-
strojeve plastične okvire 
pri izdelavi svojih izdel
kov uporabijo. To tako-
imenovano »konfekcioni-
ranje« imajo dogovorjeno 
z Mizaretvorn -sl Sloven
skih Konjic, Monterjem iz 
Poljčan, Debrom v Dja 
kovici ter Šibeniku. 

Ce je imel Kostroj v 
lanskem letu manjše te
žave z razširitvijo svojih 
izdelkov na slovenskem 
trgu, i>a letos ta težava 
odpade. Zavod za raziska
vo materiala iz Ljubljane 
je Kostroju izdal pozitiv
ne ateste za plastične 
PVC profile ter s tem 
priznal visoko strokov
nost njihovih izdelkov, 
Zaradi tega v Kostroju 
močno upajo, da bo po 
njihovih materialih pose
gala tudi slovenska grad
bena iiidu&trija. 

Aurea 

NOVA TOVARNA 
V BODOČNOSTI TUDI MONTAŽA STENSKIH UR. V NOVI TO
VARNI ENKRAT VEČ DELAVCEV. RAZŠIRJANJE PROIZVOD

NJE SREBRNIH KONTAKTOV. 
Letos bo »Zlatarna Celje« 

TOZD Aurea proslavila dvaj
seto obletnico obstoja in to , ' 
kot pričakujejo, že v novih 
delovnih prostorih. Aurea .se 
namreč seli iz starih in te
snih prostorov ob Stanetovi 
ulici v Celju na industrijski 
kompleks podjetja »Zlatar
ne«, kjer bo med Metko in 
Zlatarno stala nova enonad-
stropna proizvodna hala. 

Aurea je predvsem napre
dovala v zadnjih letih, ko 
s svojimi izdelki oskrbuje vse 
jugoslovansko tržišče, dela za 
velika industrijska podjetja, 
z novim objektom in enkrat 
večjim številom zaposlenih pa 
-se odpirajo zanjo še večje 
možnosti. Trenutno je v Aurei 
85 zaposlenih. Letos bodo šte
vilo povečali na sto, ko pa 
bo nova tovarna začela obra
tovati S polno zmogljivostjo, 
bo v njej delalo približno 
200 delavcev. 

Osnovne smeri proizvodnje 
bodo ohranili. To so znaki 
in vse, kar sodi k njim, obe
ski za ključe, napisne plošči
ce 2sa industrijske izdelke itd. 
Pomembna je proizvodnja 
srebrnih kontaktov (iz srebr
ne žice izdeluje zakovice, ki 
so potrebne za električna sti
kala) za potrebe skoraj vse 
elektroindustrije v Jugoslavi
ji. Poleg tega opravljajo še 
vrsto uslug za večja industrij
ska podjetja kot npr. za To-
mos sestavne dele za motor
je Lamos ali dele za motorne 
črpalke, za Cimos okrasne 
pokrove, za Gorenje skode
lice za led itd. 

»Celotni dohodek je bil v 
preteklem letu nekaj nad de
set milijonov dinarjev, od te
ga je približno dva in pol 
milijona v skladih, kar je 
več kot leta 1972,« nam je 
v razgovoru povedal direk
tor Drago KOSABER. »Plan 
proizvodnje smo presegli za 
20 odstotkov. Letošnji plan 
dohodka smo postavili viso
ko: 15 mihjonov dinarjev. 
Vendar je to razumljivo, saj 
razširjamo predvsem proiz 
vodnjo srebrnih kontaktov, 
kar pomeni, da bomo delali 
z zelo dragim materialom. 
Kar 80 odstotno p>ovečanje 

odpade na kontakte, ostalo 
pa na znake. Veste, pri iz
delavi znaka je 90 odstotno 
vloženo delo in 10 odstotno 
material, pri kontaktih pa je 
ravno obratno. Zato je plan 
dohodka tako visok, sicer pa 
moramo računati na tolikšno 
povečanje, saj jugoslovansko 
tržišče neprestano zahteva na
še izdelke. Upam, da ne bo
do tudi letos imeli toliko te
žav z elektriko in nabavo re
produkcijskega materiala.« 

V novi tovarni, za katero 
so pred dnevi že pričeli z 
zemeljskimi deli, bodo pri
čeli tudi z montažo stenskih 
ur in izdelavo ohišij zanje. 
Kdo ve, morda bodo čez ne
kaj časa pričeli sami izdelo
vati Se mehanizme za stenske 
ure! 

Moderno urejeni prostori 
za strojno in ročno obdelavo. 

laboratorij za potrebne pre
izkuse, umivalnice, skratka 
novi objekt, vse bo veljalo 
osem milijonov 160.000 dinar
jev, brez dodatne opreme, ki 
bo potrebna za razširitev se
danje dejavnosti. Novi ob
jekt ni samo gospodarsko po
memben. Težko ga pričaku
jejo tudi vsi zaposleni. O 
tem smo govorili s Kati LE-
BAN in Malčko ARBAJTER, 
ki sta pri Aurei že od same 
ustanovitve. 

»Od začetka se Je pri nas 
bolj malo gledalo na razvoj. 
Zadovoljili smo se s tistim, 
kar smo imeli, ker smo mi
slili, da je temu pač tako. 
Vodstva so se hitro menja

vala, potem pa se je v zad
njih letih spremenilo. Več 
zaposlenih, modernizacija, 
boljši življenjski pogoji. Ce 
se česa resnično veselimo, se 
novih prostorov. Osebni do
hodki bi lahko bili večji — 
kdo si pa tega ne želi — ven
dar, če bo potrebno bomo 
še stisnile, samo, da dobimo 
novo tovarno, bo vsaj tistim 
za nami bolje,« sta veselih 
obrazov povedali obe delavki. 

Povprašali smo ju tudi o 
samoupravljanju. Nasmejali 
sta se: 

»Veste, tako malo nas je, 
da je vsakdo kje vključen in 
potem pač moraš izpolnjeva
ti svojo dolžnost.« 

Zadovoljni sta se po od
moru vrnili v delavnici, kjer 
bosta skupno z drugimi tež
ko pričakovali november. 

M . Seničar 

Drago Kosaber 

Le še nekaj mesecev na starem »dvorišču«. Kati Leban in 
Malčku ArbaJter med pogovorom. 

EKONOMSKI SVET: 
ZDRUŽEVATI MISEL 

v Celju so se prvič sestali člani novo formiranega 
Ekonomskega sveta pri občinski skupščini, ustanov
ljenega na pobudo družbeno političnih organizacij. 
Glede na to, da je to povsem nova oblika, v tem tre
nutku bi težko, na začetku dela, ocenjevali, kolikšna 
bosta njegova vloga in pomen za celjsko gospodar
stvo. Dejstvo pa je, da od sveta mnogo pričakujejo. 

Ekonomski svet bi naj svetoval predvsem v gospo
darskih vprašanjih, in bo telo, ki bo skušalo združe
vati celjsko ekonomsko misel in jo posredovati na 
znanstveno strokovni ravni vsem zainteresiranim v ob
čini. Program dela, ki so ga sprejeli, ni defiiiitiven. 
Vključeval bo aktualne novosti in pobude s strani de
lovnih organizacij in drugih. Kljub temu pa program 
dela načrtuje skrbno spremljanje in proučevanje celj
skega gospodarstva oziroma njegovega položaja v re
giji, Sloveniji, Jugoslaviji in v svetovnih tokovih. 

Kot je dejal predsednik novega sveta, Miran Mejak, 
mora biti celjsko gospodarstvo v ofenzivi, ne pa v po
ložaju čakanja. Skratka, aktivno mora sooblikovati 
poti slovenskega in jugoslovanskega gospodarstva. 

Svet bo dosledno analiziral vsa gibanja na področ
ju povezovanja slovenskega in jugoslovanskega gospo
darstva ter bo kot strokovno politično telo tudi sam 
pobudnik za integracijska gibanja. 

Ena njegovih najpomembnejših nalog naj bi bila 
zasnovati realizacijo gospodarskih načrtov posameznih 
gospodarskih organizacij in grupacij v Celju predvsem 
z vidika srednjeročnega in dolgoročnega planiranja. 
Zato bo svet v svoje delo nujno vključeval vse tiste 
že obstoječe institucije, ki razpolagajo s kadri in ka
pacitetami za takšno načrtovanje. Važno vlogo bi lah
ko v takšnem programu dela odigral celjski Zavod za 
napredek gospodarstva, kt bi se naj čim širše vključe
val v takšna gibanja v celjski regiji. 

Kako uresničiti vse to? 
Predvsem bo potrebno v celjskem gospodarstvu za

gotoviti enotna stališča do vseh bolj ali manj važnih 
vprašanj,, katerih enotno reševanje in planiranje pa 
pomenita samo napredek in afirmacijo celjskega go
spodarstva v vseh tokovih. Kritičen pogled nazaj nam 
odkriva raznovrstnost, ki se je pojavljala predvsem v 
miselnosti gospodarstvenikov, v izraziti neenotnosti, ki 
ni mogla dati želenih rezultatov. Razdvojenost, ne-
priznavanje idej oziroma pogosto razvrednotenje do
brih zamisli je negativno vplivalo na razvoj celjskega 
gospodarstva. 

Zato je še toliko bolj pomembna vloga sveta, ki bo 
skušal predvsem združevati gospodarsko misel v Ce
lju, misel vseh delovnih Hudi. delavcev in strokovnja
kov v enotno in trdno fronto za hitrejši napredek Ce
lja. M. SENIČAR 

IZREDEN 
IZVOZ 

Izvozni dosežki celjskih 
industrijskih delovnih or
ganizacij leta 1972 so bili 
lani preseženi kar za po
lovico, kar nedvomno pri
ča o izredni ofenzivnosti 
celjske industrije. Izvozni 
rezultati so tudi daleč nad 
predvidevanji, k čemur je 
še posebej doprinesel de
cember s 4 milijoni dolar
jev, kljub izpadu pri pro
izvodnji titanovega dioksi
da Cinkarne — celjskega 
največjega izvoznika. 

Skupno je celjska indu
strija lani izvozila za 28 
milijonov 214.386 dolarjev 
izdelkov. 

Z osmimi milijoni in pol 
je na prvem mestu Cin
karna, izreden pa je tudi 
napredek 2elezarne Štore 
z več kot sedmimi milijo
ni dolarjev. L I K Savinja se 
je približal 4 milijonom, 
E M O 3,200.000, Aero mUi-
jon 681.397 (111-odstotno 
povečanje) in Toper mi-
Ujon 360.323 dolarjev. 

CELJE IN ŠTEVILKE 
14.119 ZAPOSLENIH V INDUSTRIJI 

Zadnji dan preteklega leta so v celjski industriji za
beležili 14.119 zaposlenih delavcev. To je za 3,8 odstotka 
več kot decembra 1972. leta. 

Največ zaposlenih beležijo v tovarni EMO — 3.155, 
kar je malo manj kot leta 72., slede pa železarna štore 
2.461, Cinkarna 1.815 in Aero 1.175. Najbolj so dvignili 
zaposlenost v podjetju »Zlatarne« Celie, Aeru, Cinkarni 
in Elegantu. 

25 MILIJONOV POTNIKOV 

Preteklo leto so celjske delovne organizacije v avto
mobilskem medkrajevnem prometu prepeljale 176.535 
ton blaga, kar je za približno 20.000 ton manj kot leto 
poprej. 

V istem času so prevozile 24 milijonov 906.000 pot
nikov, kar je za 14,4 odstotka več kot leta 1972. 

2.548 DINARJEV — POVPREČNI OD 
Znani so že podatki o poprečnih osebnih dohodkih 

v preteklem letu, razen za mesec december. Tako je 
bil za enajst mesecev p>oprečni OD 2187 dinarjev, od te
ga v gospodarstvu 2140 in v negospodarstvu 2469 dinar
jev. V istem obdobju leta 1972 je bil poprečni OD 1877 
dinarjev. Povečanje je torej za 16 in pol odstotka. 

Najnižji OD je bil v februarju in to 1965, najvišji pa 
T novembru, ko je dosegel že 2548 dinarjev. V gosix> 
darstvu 2449 in v n£!gospKxiarstvu 3138 dinarjev. Največ
ja izplačila so bila novembra v trgovini m gozdarstvu. 

TEHNO-MER-
CATOR V 
GORENJU 

Primer potrjuje, da v po
slovnih stikih med dvema ko
lektivoma pravzaprav ni me
ja. Potem, ko se je celjski 
Tehnomercator že od nekdaj 
uveljavil kot eden najmočnej
ših prodajalcev izdelkov to
varne gospodinjske opreme 
Gorenje, bodo v kratkem med 
obema podjetjema nastali no
vi poslovni odnosi. 

Celjski Tehnomercator bo 
namreč prvega marca letos 
prevzel v Gorenju blagovnico, 
ki jo je doslej vodilo ljubljan
sko podjetje. Gre za trgovsko 
hišo, ki je v prvi vrsti name
njena članom gorenjskega ko
lektiva. Tu namreč delavci 
zyutraj naročijo blago, po od
hodu z dela pa ga prevzame
jo ali jim ga trgovci medtem 
dostavijo na domove. Sicer pa 
bo ta blagovnica tudi vna
prej prodajalna odprtega tipa. 
še več. V njej bodo poleg pre
hrambenih izdelkov, tehnične
ga in tekstilnega blaga pred
vsem prodajali rezervne dele 
za vse aparate (jorenja. Pro
dajo teh delov bodo opravlja
li za vso državo. 

Poslovni stiki med Gore
njem in Tehnomercatorjem 
pa bodo dobili eno novo 
obliko. Gorenje bo namreč 
v šmartnem ob Paki zgra
dilo nove stanovanjske blo
ke. V enem izmed njih bo 
tudi nova trgovina celjskega 
Tehnomercatorja. Imela bo 
okoli 500 kv. metrov bruto 
prodajne površine. Z deli bo. 
do začeli že letos. 

Prvega marca letos pa bo 
Tehnomercator začel tudi s 
preureditvenimi deli v svoji 
trgovini v Preboldu. 

Precejšnje spremembe pa 
doživlja tudi celjska Plasti
ka. Odslej ima v njej glavno 
besedo gospodinjska plastika 
kot tapete, obloge itd., skrat
ka vse tisto, kar potrebineio 
gospodinjisbva. M. B. 

MIRAN MEJAK, direktor 
AERO Celje: 

Za naše podjetje Je živ
ljenjskega pomena, da se 
čim hitreje popravijo raz
like med cenami surovin 
in končnih izdelkov. Za
stopamo stališče, da je po
trebno izboljševati položaj 
surovinske baze. Imamo 
»peh«, da smo prvič, pro
izvajalci nekaterih zelo po
membnih proizvodov v Ju
goslaviji (velikokrat edi
ni), drufič, da smo znani 
kot visoko akumulativno 
podjetje in tretjič, mnogi 
naši proizvodi niso v psi-
hi potrošnika nujno živ
ljenjsko potrebni. V jugo
slovanski politiki cen Ae
ro ne dobi tiste teže, kot 
bi jo moral. 

Absurd je v tem, da ima
mo danes za naše proiz
vode zamrznjene cene, da 
je del reprodukcijskega 
materiala na omejitvah 
uvoza, da pa se pri nas 
prosto uvažajo istovrstni 
proizvodi, ki jih prodajajo 
po bistveno večjih cenah, 
kot jih imajo naši proiz
vodi (npr. kopirni papir, 
razne matrice in pomož
ni materiali itd.). Vendar 
to dolgo ne more trajati. 
Kakšno akumulacijo je 
imel Aero v preteklosti, je 
dokaz, da smo imeli še ce
ne ix obdobja 1965—68, in 
smo s tem živeli še leta 
1973, T letu 1974 pa to ne 
bo m o toče! 



Žalec 

NESPOSoS 
Osrednja tema zadnje seje 

žalske občinske skupščine je 
bila problematika splošnega 
ljudskega odpora, ki ji v tej 
občini posvečajo vso pozor
nost. 

Delo organov skupščine ob
čine in organov sveta za na
rodno obrambo je bilo do
bro, saj so na rednih sejah 
razpravljali o vseh problemih 
s področja splošnega ljudske
ga odpora. V delo so se ak
tivno vključili tudi poveljstvo 
partizanske enote, občinski 

' štab za civilno zaščito in 
upravni odbor sklada občine 
2alec za financiranje potreb 
SLO. Obrambne priprave na 
področju gospodarstva, druž
benih služb in državnih or
ganov so potekale v skladu 
z zastavljenimi nalogami. V 
delu teh bo sicer treba še 
marsikaj postoriti, predvsem 
pri odborih za SLO v osnov
nih šolah in v krajevnih 
skupnostih. Na področju go
spodarstva se je lani stanje 

obrambnih priprav občutno 
izboljšalo, čeprav glavno bre
me dela v TOZD še vedno 
leži le na nekaterih posame
znikih. Vidno boljše so ob
rambne priprave na področju 
civilne zaščite. Vse vaje civil
ne zaščite so pokazale odlič
ne rezultate, zato bodo z nji
mi tudi v prihodnje nadalje
vali. Organizacija civilne za
ščite je napredovala tudi v 
krajevnih skupnostih, kjer so 
odpravili nekatere kadrovske 
pomanjkljivosti m razdeliU 
vso doslej kupljeno opremo 
za enote. 

Tudi v nabornih zadevah 
so dosegli lepe uspehe. Po 
temeljiti pr-pravi in izvedbi 
naborov so ugotovili, da je 
za služenje vojaškega roka 
sposobnih skoraj 83 odstot
kov mladincev, medtem ko 
je le nekaj več kot 11 odstot
kov mladincev nesposobnih 
za služenje v mirnem času. 
Manj zadovoljivo pa je ka
drovanje mladih za vpis v 
vojaške šole. 

MOZIRJE 

DENARJA MANJKA 
Tudi v Mozirju ne poznajo počitka. Aktivnost ob

činske skupščine, občinskih družbeno političnih orga
nizacij in samoupravnih interesnih skupnosti je tolikš
na kot že zlepa ne. V središču pozornosti je zlasti te 
dni usklajevanje programov samoupravnih interesnih 
skupnosti in predloga občinskega proračuna. V pro
računu jim manjkajo približno trije milijoni dinarjev, 
določena nesorazmerja pa se kažejo tudi na področju 
nekaterih interesnih skupnosti. Do začetka javne raz
prave bodo rešili vsa odprta vprašanja. Tako naj bi bili 
vsi predlogi za financiranje skupne in splošne porabe 
usklajeni z možnostmi. Kot vse kaže, se bo javna raz
prava o tem materialu začela že prihodnji teden. 

Hkrati s tem tečejo vse priprave na bližnje volitve. 
O tem so na začetku tedna razpravljali tudi na skup
ni seji članov izvršnega odbora občinske konference 
SZDL in predsedstva občinskega sindikalnega sveta. 
Cas priganja. Izbira delegatov je pred vrati! 

Ob teh izredno odgovornih političnih nalogah pa se 
odpirajo tudi druge. Nič manj pomembne. Največ jih 
je v komunali. V vseh večjih krajih v občini ob gor
njem toku Savinje se srečujejo s pomanjkanjem grad
benih parcel. To velja tako za Mozirje kot za Ljubno, 
Luče, Gornji grad in druge kraje. Zemljišča, ki so jih 
pred leti pripravili za zazidavo, so že polna. Cas jih 
je prehitel. 'Prej kot so pričakovali, morajo odpreti 
nova. To tudi zato, da bi obdržali .zradbeno iniciativo. 

N e S'lede na tr b o d o v Mozi.rju že letos zaSeli z g r ad i t v i j o dveh 
desets tanovan 'skih b l o ' A v Pr ihodn je le to pr ide na vrs to L j u b n o 
o b Sav in j i . N o v a s tancvsn ja v t em kra ju ter ja jo zlasti uč i te l j i . 
N o v e Solsike kapaci te te zah teva jo tudi n o v e učne m o č i . Uči te l j i 
pa h-̂ Ho n-:?'i i^r b - ^ o dohili ct^n^-ron'?!-

Kot vse kaže, b o letos stekla tudi graditev zdravstvene 
postaje v Lučah. Seveda pa pričakujejo, da bo zavod za social
no zavarovanje sodeloval pri tej investiciji z obljubljeno vsoto 
in ne z manjšo! 

N a vidiku je tudi graditev poslopja za poslovno enoto celj
ske podružnice Ljubljanske banke. Zaenkrat je odprto le še 
vprašanje sofinanciranja. Od tega ,je tudi odvisno, ali bo nad
stropje tega poslopja za stanovanjske oziroma poslovne namene. 

Po dvajsetih letih prva zamenjava v vodstvu kolektiva. 
Mirko Meštrov (na levi) dosedanji in Vinko Medvešek 
novi direktor Na-na v Celju. 

20 LET NA-NA 
— MIRKO MEŠTROV V POKOJU, VINKO ME
DVEŠEK NOVI DIREKTOR — LEPI NAČRTI — 
PODPORA PAMETNI INTEGRACIJI 

v kratkem bo kolektiv gostinskega podjetja Na-na v 
Celju počastil dvajsetletnico obstoja. Ni veliko, toda na
vzlic temu dovlj, da lahko s ponosom pokažejo na oprav
ljeno delo. 

Naključje je hotelo, da je ta delovni jubilej povezan 
s prvo zamenjavo v vodstvu kolektiva. Dosedanji direktor 
Mirko Meštrov, ki je podjetje vodil uspešno polnih dvaj
set let, je odšel v pojcoj. Njegovo mesto je prevzel Vinko 
Medvešek. 

»Začeli smo v zelo skromnih pogojih z dvema do tedaj 
zasebnima gostilnama, z Dalmacijo in Na-najem. Pisali 
smo 1954. leto,« se spominja Mirko Meštrov. »Potem smo 
hitro rasli in se širili. Najprej smo dobili gabrsko gostilno 
Vovk, ki pa smo jo 1963. leta predvsem zaradi začetka dela 
nove samopostrežne restavracije zaprli. V 1955. letu se je 
k nam priključila Turška mačka. Leta 1959. smo odprli 
Mignon, tri leta pozneje se je k našemu kolektivu pripojil 
Koper. Naslednje leto smo prevzeli močno postojanko v 
Tijesnem pri šibeniku. Pred sedmimi leti smo uredili piv
nico Zlatorog in pred dvema letoma odprli Vrtnico.« 

Značilno za vso to obdobje Na-na je prav gotovo v 
tem, da je kolektiv vsa dela, adaptacije in nove inve
sticije reševal z lastnimi sredstvi. Ob svojem rojstvu je 
imel dvanajst delavcev. Danes dela v tej sredini 125 ljudi, 
med njimi toliko delavcev z višjo gostinsko izobrazbo kot 
jih ne premorejo vsi gostinski kolektivi v Celju. 

»Spomini? Teh je veliko. Kdo bi jih pozabil! še danes 
mi gre na smeh, ko se spomnim, kako so nekateri ljudje 
hoteli sodelovati pri ureditvi Mignona. Glavna debata se je 
vodila okoli velikih oken in o tem, ali naj imajo zavese 
ah ne. Smešno!« 

Mirko Meštrov je sicer odšel v pokoj, toda v kolektivu 
bo ostal vse do uresničitve nekaterih investicijskih pro
gramov. Torej, zanj upokojitev še ne pomeni konec dela. 

»Poleg Kopra, kjer smo končali prvo fazo adaptacije — 
z deli pa bomo seveda nadaljevali — nas čakajo še druge 
takšne in podobne obveznosti,« je dodal Vinko Medvešek. 

»Na vrsti je Mignon. Medtem ko smo slaščičarsko de
lavnico pravzaprav že uredili, se bomo v kratkem lotili še 
notranjosti Mignona. Bržčas se bomo odločili za novo 
opremo in nekatera manjša dela. Vprašanje Turške mačke 
še ni povsem rešeno. Naj bo kakorkoli glede sedanjega 
objekta, mi bomo ime za gostilno obdržali, četudi jo bo
mo uredili kje drugje. Gre za znano ime, za gostilno, ki 
uživa svoj ugled, za lokal, kamor radi prihajajo različni 
gostje. Za vse je prijetna in vsi se v njej dobro počutijo. 
V kolikor se bomo morali preseliti s sedanje lokacije Tur
ške mačke, bomo gostilno z istim imenom najbrž uredili 
v pritličju Prothasijevega dvorca, pod novo poročno dvo
rano.« 

»Kako gledate na nove integracijske pobude v celjskem 
gostinstvu?« 

»Misel za nas ni nova. Menim, da bi pri tem ne smelo 
iti le za združevanje sredstev. O tak.šnem sodelovanju bi 
se lahko kako drugače pomenili. Integracija mora odpreti 
vrata v bolj organizirano celjsko gostinstvo, v močnejšo 
in sodobno organizacijo. Ce bo tako, potem menim, da ne 
bo zadržkov nikjer.« 

M. BOŽIČ 

PLESI PRELOŽENI — Zaradi popravil v veliki dvo
rani Narodnega doma so organizatorji družabnih prire
ditev svoje plese zaenkrat preložiU. To pa hkrati pomeni, 
da znajo biti tudi v prvih pomladanskih mesecih. 

NA CELJSKEM STAREM GRADU je bilo lani vsega 
skupmj 116.695 obiskovalcev, od tega 2363 tujcev. V pri
merjavi z letom dni prej je bilo lam na Starem gradu 
v Celju za približno 2 odstotka manj turistov. Pravijo, da 
je na to zmanjšanje vplivalo slabo vreme. 

GOSTINSKO TURISTIČNE PRIREDITVE — Priprav
ljalni odbor za tradicionalne gostinsko turistične prire
ditve od 22. do 25 marca ima polne roke dela. V tem času 
bodo številna turistična predavanja, predvajanja turistič
nih filmov itd. Osrednja prireditev pa bo velika kulinarič
na razstava, razstava pogrinjkov, cvetličnih aranžmajev, 
prosi>ektov, jedilnih listov pa tudi pripomočkov in opreme 
za gostinstvo. Vse to v Narodnem domu. V program so 
zajeli še veliko zborovanje gostinskih in turističnih delav
cev. 

FEBRUARSKI IZLET olepševalnega in turističnega dru
štva v Celju bo v Ljubljano in združen z ogledom Naro
dne galerije ter operne predstave. 

ŽIVLJENJE 
MANJ 

Posnetek razbitega 
kombija, v katerem j e 
pred dnevi izgubil živ
ljenje Bogomi r Kranjc . 
uslužbenec velenjske 
E R E , nam j e poslal naš 
sodelavec Lo jze Ojster-
šek. Do težke nesreče, 
ki j e zahtevala življenje 
zaradi malomarne in 
objestne vožnje voznika 
velikega tovornjaka, j e 
prjšlo slaba dva kilo
metra pred Velenjem v 
ostrem ovinku. Kol iko
krat bomo še morali pi
sati o nesrečah, kjer iz
gubljajo življenje ljud
je zaradi neprevidnosti 
drugih? 

Foto: Lo j ze Ujstersek 

FRANČEK 
DROBNE 

Naši Obrazi, ki jih »po
beremo« na šmarskem, se 
po navadi začno z sila 
pomembno funkcijo: s pa
stirčkom. Vsi, ki fih je 
usoda izvlekla materi ze
mlji s Kozjanskega, se naj-
pre' začno ukvarjati s tem 
poslom, šele potem pride 
na vrsto vse drugo. 

Nekaj podobnega je do
letelo tudi Francka Drob 
neta, ki je precej let pasel 
krave v Bistrici pod To-
polovem na Kozjanskem. 
Potem je prišla okupacija 
in.Franček je še kar na
prej pasel krave, le s to 
razliko, da je moral na 
Prevoje v nemško šolo in 
da se je skupaj z drugimi 
otroki podil okoli šole in 
»šturmal«. Kmalu se je 
vse skupaj spremenilo in 
prišli so partizani, ustano
vili svobodno kozjansko 
ozemlje in v letu 1944 je 
Franček obiskoval že par
tizansko šolo, ki jo je or
ganiziral Kozjanski odred. 
Franček se še danes spo
minja učiteljev in učite
ljic, ki so mu vtepali v 
glavo prve skrivnosti no
vega časa. 

Svobodno kozjansko oze
mlje okupatorju nikakor 
ni bilo všeč in proti kon
cu leta 1944, 1. decembra 
so ustaši skupaj z Nemci 
vdrli na Kozjansko, ga po
žgali, ljudi pa odpeljali v 
taborišča, v kolikor tam 
že niso bili. Franček le do
živel svobodo v Knittelfel-
du v Avstriji... 

Ko se je vrnil iz Avstri
je, je šel znova v šolo na 
Prevoje in ko jo je kon
čal, je odrinil v takratno 
nižjo gimnazijo na Pil 

stanj. Tam je bilo, pravi 
Franček, sila živahno: ig
rali so igrice, imeli so 
pevski zbor in menda so 
zelo lepo prepevali pod 
vodstvom pevovodje Dra
gice Regvatove, ki je dol
ga leta vodila tudi vevški 
zbor odraslih občanov. 

Na vrsto je prišlo učite
ljišče v Celju in Franček 
je začel delati bolj na ši
roko. Bil je v mladinski 
organizaciji, nekaj časa pa 
celo član mestnega komi
teja Zveze ljudske mla
dine Slovenije. 

1958. leta je odrinil na 
svoje prvo službeno me
sto, na Pilštanj in od tam 
na Vinski vrh, kjer le b.lo 
zelo živahno. Franček je 
moral biti kot tavženi ro
ža: opravljal je vse mogo
če funkcije in bil vse. le 
župnik in poštar ne. Skrat
ka, Franček je bil prava 
podoba ljudskega šolnika. 
Tudi v občinski skupščini 
niso pozabili nanj: obre
menili so ga z odborništ-
vom. Da je bil tudi pri 
gasilcih in v prosvetnem 
društvu, lahko povemo le 
mimogrede. Kot upravitelj 
šole je bil večkrat tudi 
rešilec, vozil je občane v 
bolnico, matere v porodni
šnico. 

Zvrstila so se delovna 
mesta, a pridružilo se je 

še Šmarje, kjer je še da
nes in pa Kristan vrh. 
Vmes je Franček doštudi-
ral, seveda izredno, pe
dagoško akademijo in se
daj vtepa učenost v glavo 
mladim šmarčanom. 

V Šmarju je Franček 
tajnik kulturne skupnosti, 
kjer dela z vnemo, ki mu 
je prirojena. Četudi je ze 
lo skromen, ga vsak na
predek v šmarski kultur
ni dejavnosti raveseli kot 
more razvesUti le zanese 
njaka in to tudi rad pove. 
»Veseli me, da so z usta
novitvijo kulturnih skup
nosti postale možnosti za 
širitev kulture popolnoma 
drugačne kot prej.« pravi 
nekdanji pastirček iz va
sice pod Bohorjem. 

Kozjanski abonma, ob
nova kulturnih domov in 
postavitev novih, ustanav
ljanje občinske knjižnice 
in dobro delovanje mno
gih krajevnih knjižnic, to 
so uspehi, ki »vlečejo« 
Francka naprej. Nikoli na
mreč ne pozablja tistega 
hudega časa, ko je »štur
mal« okoli šole in ni smel 
govoriti po domače! 

MILENKO STRASEK 



Po Laškem se hahljajo 

N A Č R T I H O Č E - L E V E C 
Ob koncu leta, natanko 27. decembra, je na sej i občinske skupščine vprašal odbornik iz Debra. 

Milan Kovač, naslednje: 
Zakaj ne izdajo gradbenega dovoljenja Stanku Kumru in ostalim lastnikom novih hiš v Debru? 
Ob mesecu, 31. januarja, je bila spet seja skupščine. Milan Kovač je dobil odgovor. Zvedel je 

več, kot si je mis l i l , se čudil in zmajeval z glavo. Čudili in zmajevali so z glavo še drugi odborniki. 
Stanko Kumer iz Debra pri 

Laškem je tako kot še neka
teri zgradil hišo brez grad
benega dovoljenja. Ker pa ni 
prijetno ži\reti pod streho, ki 
ni priznana, je zaprosil za 
naknadno dovoljenje. Toda 
pristojni organ na občini mu 
dovoljenja ni dal z utemeljit
vijo, da mu ga tudi ne more 
dati, ker stoji hiša v rezer
viranem pasu za hitro regio
nalno cesto. 

Stanko Kumer je menda 
eden tistih, ki jih ne zastra-
ši prvi ne. Ni občina zadnja 
»instanca«, si je mislil in se 
pritožil v Ljubljano. 

Odgovor, ki ga je Stanko 
Kumer dobil, je naslovniku 
povzročil le kratko veselje. 
Pomahal je na občini z njim 
pred nosovi odgovornih de
lavcev, češ, vi ste tisti, ki 
nočete. Zdaj so se tudi ob
činski možje pritožili v Ljub
ljano. In kaj je zvedel Stan
ko Kumer zdaj? Zvedel je, 
da njegova hiša ne stoji v 
rezerviranem pasu za grad
njo hitre ceste Hoče—Leveč. 

Seveda ni. Najmanj deset 
kilometrov proč je. čudna 
reč. Kako neki je strokov
njak zmašil kaj takega na 
papir. Morda spet eden ta
kih, ki pozna ves svet bolje, 
kot ožjo domovino. 

LAŠČANOM NI 
DO SMEHA 

Ob odbomiškem vprašanju 
Milana- Kovača se je razve-
delo še kaj drugega. To na 
primer, da je menda edino 
laška občina upoštevala na
vodilo od zgoraj, rezervirala 
pas, ki med drugim pelje ce
lo čez del tovarne »Volna«, 
toda ta regionalna hitra ce
sta sploh še ni vrisana v re
publiškem načrtu, razen v 
»flomasterski tehniki« mor
da? Od tod ozadje odgovora 
iz Ljubljane. Pisec odgovora 
najbrž še vedel ni za kakš
no cesto, ki naj bi jo gradili 
čez četrt stoletja, tam okoli 
^)00. 

In zato do takrat Stanko 
Kumer naj ne bi dobil do
voljenja in z njim še neka

teri. Recimo, da je to kassen, 
ker so gradiU na črno, toda 
problem je širši. Laško v oz
ki dolini nima kam z blokov
no gradnjo, razen v Debro. V 
središču ni več prostora, ra
zen če staro mestno jedro 
podrejo, kar bi bil kultur-
no-zgodovinski škandal. V 
Debrem pa se »košati« 60 
metrov širok pas, v katerem 
ne more nihče zasaditi lopa
te brez rizika, da mu, kakor
koli bo že zgradil, ne bo nih
če povrnil, če bo treba po
dirati. 

PREDMET 
REGIONALNE 

SOLIDARNOSTI 
Na sestanku, ki ga je skli

cal predsednik skupščine Ru
di Grosar in ki so se ga ude
ležili predstavniki republiške 

urbanistične inšpekcije, repu
bliškega cestnega sklada in 
še drugi, je bil problem vse
stransko osvetljen. V podrob
nosti ne moremo iti. V glav
nem so »republikanci« zah
tevali in prepričevali Laščane 
naj od rezervacije ne odsto
pijo, čeprav nič točnega ni
so vedeU povedati o tem, 
kdaj, kakšna in kod naj bi 
bila speljana regionalna hit
ra cesta. Tudi Laščani so se 
strinjali, da planiranje ne 
more biti od danes do jutri, 
da smo dolžni tudi zanam
cem določene možnosti raz
voja. Toda to velja tudi za 
Laško. Zakaj bi morala biti 
edino obstoječa varianta, ki 
bi sekala Laško na dva dela, 
edino zveličavna. Zakaj bi 
morala ravno ta občina no
siti posledice za prometno 
žilo, ki bo temu kraju še 
najmanj v korist, saj vemo. 

da se mesta vse bolj branijo 
neposredne bližine takih cest? 
Ce bo okoU leta 2000 cestni 
promet še zanimiv, če bo 
potreba zanj in za konkret
no cesto Dravograd, Petrovče, 
Laško, Krško, potem bo v 
skupnem interesu vse Slove
nije. Slovenija pa bi iz soli
darnosti do Laškega mogla 
pristati na drugačno, morda 
nekaj dražjo varianto. 

KAKŠEN 
JE PREDLOG? 

Rezervacij ski pas bi po 
predlogu, ki ga dodatno po-
nuja Laško, mogel potekati 
po obronku Malica nad rav
nino v Debru in se v območ
ju rudniških kamnolomov 
skozi predor prebiti v Ud-
mat, kar bi pomenilo morda 
nekaj dražjo izvedbo, zato pa 
občutno skrajšano pot. 

Seveda je vse odvisno od 
F>odrobnega načrtovanja, toda 
splača se ix)truditi, kajti La
škemu mora biti do tega, da 
si pridobi območje za stano
vanjsko izgradnjo, nemoteno 
gradnjo zdraviliško turistič
nih objektov. 

S tem je tudi Stanko Ku
mer bliže svoji želji, da bi 
njegova hiša šla v sezanm 
legalnih stanovanjskih hiš. 

JURE KRAŠOVEC 

Pogled s Huma na Debro. Severno od železniške proge naj bi bil 60-metrski pas rezerviran^ 
za cesto, ki bi jo gradili okoli leta 2000. Predlog nove trase naj bi pomaknil pas v gozdnO; 

pobočje nad bodoče strnjeno naselje, ki se ravno zaradi rezervata he more začeti razvijati. \ 

Vozniki 

v celjski regiji je vključe
no v avto-moto društva 6.637 
članov, od tega jih kar 3.706 
— toliko jih je bilo na zad
nji dan preteklega leta — od
pade na Avto-moto društvo 
»Slavko Slander« Celje. S to
likšnim članstvom je celjsko 
društvo drugo številčno naj
močnejše društvo v Sloveniji. 

Številka sama po sebi ne 
bi bila pomembna, ce za njo 
ne bi bilo zelo kvalitetnega 
dela društva. 

V preteklem letu so pri 
društvu izšolali 836 kandida
tov za voznike motornih vo
zil A in B kategorije. Povpre
čni rezAiltat pri teoretičnem 
delu vozniškega izpita je bil 
83,52 odstotka in pri prak
tičnem 71 odstotkov uspešno 
opravljenih izpitov. Regijsko 
povprečje je mnogo nižje, iz
pit opravi le približno 40 od
stotkov od prijavljenih kan
didatov. Tečaj 90 organizirali 
tudi v drugih krajih — Šmar

je, Rimske Toplice, Prebold, 
Luče itd. —- ter tako kandi
datom prihranili čas in tudi 
stroške. Skupno so lani orga
nizirali 29 tečajev. Društvo 
ima deset inštruktorjev za 
praktični in tri za teoretični 
pouk. Le-ti morajo dvakrat 
na leto opraviti posebne te
ste. Tako je namreč sklenil 
svet delovne skupnosti. Po
skrbeli so tudi za njihovo 
izobraževanje in izpopolnje
vanje. Pred časom so imeli 
predavanje o psihologiji in 
pripravi kandidata. 

S svojim predavateljskim 
aktivom se društvo vključu
je tudi v preventivno dejav
nost. Njihovi predavatelji so 
s temami o varnosti v pro-
m.etu sodelovali na predava
njih o splošni ljudski obram
bi, pripravili pa so tudi pre
davanja za posamezne delov
ne organizacije. Pred pričet-
kom zime je društvo prire
dilo predavanje o vožnji v 

zimskih pogojih in nanj po
vabilo vse šoferje amaterje. 
2al je bil odziv slab. 

Letos se bodo znova po
svetili športni dejavnosti. 
Privlačna carting tekmova
nja bodo organizirali na pri
mernejšem prostoru kot je 
Trg V. kongresa, da bi tako 
čimbolj izključili možnost ne
sreče. 

Predvsem pa pri društvu 
gojijo dolgoletno veliko željo, 
namreč, da, bi jim uspelo v 
prihodnjih letih pričeti z gra
dnjo miniaturnega poligona, 
na katerem bi se lahko učili 
kandidati za voznike. Tako 
bi sprostili mestni promet in 
kandidatom zagotovili boljši 
pouk. Razumljivo pa pri teh 
naporih ne bomo mogli ostati 
sami, saj so potrebna sred
stva za takšno gradnjo pre
visoka. Na rešitev ali združe
vanje moči (beri sredstev) 
bo potrebno še počakati. 

M, Seničar 

PRIPRAVE 
NA VOLITVE 

Kot povsod se tudi v Lju-
bečni vestno pripravljajo na 
volitve. Zavedajo se njihove
ga pomena, zalo ne želijo ni
česar prepustiti naključju. 2e 
v preteklem obdobju so evi
dentirali več možnih kandi
datov. Na zadnji seji krajev
nega odbora, ki so ji priso
stvovali tudi predstavniki 
drugih organizacij in dru
štev so evidentirali še neka
tere. Tako imajo v tej kra
jevni skupnosti evidentiranih 
že 40 možnih kandidatov. Na 
tej seji so izvolili tudi 11-
članski koordinacijski odbor, 
ki bo ob pomoči vseh organi
zacij in društev skrbel za 
kandidiranje in vse drugo v 
predvolilnem postopku. 

M. BRECL 

Žalec 

DANES 2 E U E . . . 
Težko je reči, kaj je popol

na sreča. Sestavljena je iz 
toliko drobnih delčkov. Eden 
najpomembnejših kamenčkov 
tega mozaika pa je prav go
tovo: biti srečen v pxoklicu. 

2al vsak dan srečujemo lju
di, ki razmišljajo: ne bi smel 
biti to, kar sem, moral bi 
b i t i . . . In težko mi je za 
vsakega med njimi. 

So si sami izbrali poklic? 
Morda so jim ga izbrali dru
gi? Mnogim ga je spontano 
vsilila trenutna možnost. 
Morda je koga zavedla ble
ščeča stran poklica, ker v 
svojih pričakovanjih niso do
volj mislili o tem, da ima po
klic tudi temnejšo stran. 

In rezultati? O njih je po
pisanih že toliko strani, da 
bi bil moj laičen komentar 
popolnoma odveč. 

Zanimalo me je, kaj v po
klicu pričakujejo mladi. Mla
di, ki že dajvnaj nočejo več 
biti otroci, ki staršem ob 
marsikateri priložnosti »mo
dro« povedo, da so danes časi 
drugačni in da naj končno 
spoznajo, da nimajo več 10, 
ampak 15 let. Besedo imajo 
torej osmošolci. Iz osnovne 
šole Žalec in iz osnovne šole 
Petrovče. 

MATEJA WEBER: Po kon 
čani osemletki se bom vpisa
la v gimnazijo. Mislim, da 
bom za poklic, ki sem ga iz
brala, dobila tu najboljšo po
dlago, želim postati turistični 
vodič. Nadvse ljubim naravo. 
Najprej bi rada spoznala Ju
goslavijo, potem pa dežele 
Beneluxa. Moj sorodnik mno
go potuje, veliko mi pripove
duje o deželah, ki jih je obi
skal in tako mojo željo še 
veča. Jezik mi ne dela težav, 
zato mislim, da bom uspela. 

MARJETA MARTINŠEK: 
Dolgo časa se nisem mogla 
odločiti, kaj želim postati, saj 
je v vsakem poklicu toliko 
zanimivega, da je to res tež
ko. Nekaj časa sem mislila 
postati učiteljica, pa čutim, 
da to ne bi mogla biti. To je 
zelo težak poklic. In še tremo 
bi imela. Ne, za učiteljico jaz 
že nisem. Zdaj sem se odlo
čila, da bom pravnica. 

NEVENKA VIDMAR: Doma 
se veliko pogovarjamo o mo
jem p>oklicu. Starši so mi do
bri svetovalci. Kot vsi starši 
želijo, da bi bila v poklicu 
srečna. Do tega Je še daleč, 
najprej se bom vpisala v gi
mnazijo, potem pa se bom 
laže odločila, kaj bom. Mi
slim pa, da bom farmacevt-
ka. 

I V A N GOMINŠEK: Pravza
prav se še nisem odločil, kaj 
bom postal. V drugem pollet
ju bom moral v šoli krepke-
je poprijeti, saj se prav do
bro zavedam, da boljše spri
čevalo širše odpre vrata. Raz
mišljal sem o tem, da bi bil 
avtoklepar. Najraje bi se šel 
učit k privatniku. Mislim, da 
se tam veliko naučiš. 

IRENA DEBELAK: Včasih 
sem trmoglavila, da bom fri
zerka. Zdaj pa vem, da to ni 
zame. Raje bom trgovka in 
to tam, kjer bo vsak dan ve
lika gneča. Tudi moja mama 
je trgovka m še nekateri so
rodniki. Mislim, da bom hi
tra, vljudna In prijazna. Bo
jim pa se, kakšna bom ta
krat, če bom slabe volje. 

STANKO I N T I H A R : Mene 
najbolj privlači elektrika. Do
ma delam različne poskuse v 
zvezi z elektriko in se vsak 
dan česa naučim. Upam, da 
bosta moje zanimanje in trd
na volja pripomogla, da bom 
uspel. Rad bi namreč postal 
elektroinženir. Prepričan sem, 
da bom v tem poklicu sre
čen in da bom lahko napra
vil veliko koristnega. 

JOŽE KODELA: Domači 
želijo, da bi ostal na pose
stvu. Lepo je biti kmet, a me
ne to ne veseli. Rad bi bil 
trgovec v živilski stroki ir» 
starši mi ne branijo. BojirU 
se, da bom težko dobil de
lovno mesto, saj nas je teb, 
ki želimo postati trgovci, ve
liko več kot razpisanih delov
nih mgst. A. K« 



Skromen 

osip 

Zavod za šolstvo Slovenije-
organuacijska enota v Leiju 
je pripravil za vse občinske 
skupščine podatke o delu, 
•uspehih in težavah vseh šol 
druge stopnje, šole so v ve
čini v Celju in Velenju, ta-
]co da ta koncentracija po
vzroča močno gibanje dija
kov od doma v šole in nazaj 
in precejšnjo prostorsko sti
sko. 

V preteklem šolskem letu 
je bilo v celjski regiji 24 
srednjih šol, ki so imele 274 
oddelkov s 7.159 učenci. Po
vprečno je bilo 26 učencev 
v enem oddelku. Letos je več 
šol, oddelkov pa' tudi učen
cev. Tako se sedaj šola v 
celjski regiji na srednjih šo
lah nekaj manj kot 7.800 
učencev, kar je občuten po
rast glede na preteklo šq# 
sko leto. Pri tem je tre
ba poudariti, da razen v Ve
lenju ni bilo novih kapacitet, 
tako da gre ta porast izključ
no na račun notranjih re
zerv po šolah. Pri tem mi
slimo na preurejanje nepri
mernih učilnic, na večje šte
vilo v oddelkih, popolno dvo-
izmensko šolanje itd. V pri
hodnjem šolskem letu bo ne
koliko bolje v Celju, saj bo 
gotova nova šolska zgradba 
šole za blagovni promet. Pe
dagoški šolski center se bo 
razširil. Gostinska šola se bo 
preselila in še bi lahko na
števali. Tako lahko pričaku
jemo, da bo ob zmani^nnern 
osipn na osnovnih šolah in 
razširitvi prostorskih kavaci-
tet v vrihočnjem šolskem le
tu število srednješolcev ob-
iutno preseglo S.finn diiakov. 

Učni rezultati na srednjih 
šolah so se nekoliko popra
vili. Sedaj jih je izdelalo Se 
skoraj 94 odstotkov. Toda 
dobrih 8 odstotkov slabih še 
vedno pomeni več kot 400 ne
uspešnih dijakov. Temu vpra
šanju bodo na srednjih šo
lah posiietili v prihodnje še 
več pozornosti kot doslej, 
saj je zanimivo, da imajo na 
poklicnih šolah holiše rezul
tate kot na srednjih štirilet
nih šolah. Obratno m je pri 
zaključnih izvitih. Od 1787 
učencev ki so usnešno izde
lali zaključni razred, jih 
OriVrrin^n zrrTcIJTČni iP.nH. skO-
raj 1700 ali dobrih 95 od
stotkov. Med temi. ki niso 
opravili izpita, jih je na po
klicnih šolah več kot 6 od
stotkov na ostalih srednjih 
pa samo dobra 2 odstotka, 
kar pomeni, da med 592 ma
turanti ni izdelalo le 12 di
jakov! Osip je torej na za
četku šolanja, kar da mož
nosti najrazličnejšim skle
pom. 

Izredno lepe rezultate so 
na srednjih šolah celjske re
gije dosegli pri štipendira
nju, organizaciji prehrane, 
razvejanosti prostovoljnih ak
tivnosti in podobno. Vse to 
kaže dvoje. Najprej, da v 
srednje šole vseeno precej 
vlagamo, kar govorijo rezul
tati in drugič, da morajo 
učenci ob večjem štipendi
ranju pokazati še boljše učne 
uspehe kot doslej. Skupaj z 
Učitelji morajo ustvariti ti
sti pristni soustvarjalni od
nos, o katerem v teoriji in 
v zbornicah govorimo že 
dolgo, v praksi pa ne more 
oli noče prav zaživeti. Vse 
to bo občutno zmanjšalo 
osip ter dalo več boljših ka
drov, ki so votrebni našemu 
Združenemu delu. 

J. ZUPANČIČ 

Laška kultura 

V e č s a m o u p r a v e 
v laški občini in njeni 

Kulturni skupnosti vidijo v 
usklajevanju dela Kulturne 
skupnosti nadaljevanje po
spešenega uveJjavljanja usta
vnih sprememb. Poleg klasič
nega razreza osnovnih dejav
nosti posameznih kulturnih 
področij jim je to osnovno 
vodilo pri nadaljnji kultur
ni politiki ob poudarku, da 
bo treba v vrste kulturniške
ga delovanja, že takoj na sa
mem začetku dela, vtkati več 
samouprave. 

To vidijo predvsem v več
jem samoupravnem vpliva
nju in dogovarjanju med 
Kulturno skupnostjo, drugi
mi kulturnimi skupnostmi ter 
republiško kulturno skup
nostjo. V skupnem dogovar
janju vidijo Laščani možnost 
skladnega razvoja tudi tistih 
kulturnih zavodov in kultur
nih dejavnosti, ki imajo re
gionalni ali medobčinski po
men. 

Poročali smo že o vlogi re
gionalnih zavodov, ki služijo 
kulturni dejavnosti, a imajo 
sedež v Celju. Tudi v laški 
občini so enotnega mnenja, 
da bo treba prispevno stop
njo za sofinanciranje teh za
vodov povišati, ne strinjajo 
pa se s predlogom, ki ga je 
izdelala strokovna služba 
celjske kulturne skupnosti. 

Važno vlogo so v programu 
kulturne skupnosti v Laškem 
p>osvetili ravno dostopnosti 
kulturnih dobrin in materi
alne osnove za kulturni raz
voj. Začrtali so si nalogo, da 
uveljavijo dostopnost do kul
turnih dobrin za slehernega 
občana. To možnost pa vidi
jo v vplivu delovnih ljudi na 
program dela Kulturne skup
nosti, v družbenih dogovorih. 
V tem vidijo veliko pridobi
tev tega, ker ljudje ne bodo 
zainteresirani samo za deli
tev denarja ampak tudi za 

kulturne akcije. Torej, če na 
kratico pK>vzamemo osnovne 
smernice prd oblikovanju 
programa laške kulturne sku
pnosti, potem lahko trdimo, 
da stoji v ospredju delovni 
človek, neposredni proi2;vaja-
lec, ki bo jutri s podpisom 
družbenega dogovora potrdil 
vsebino, za katero bo pri
pravljen dati dinar svojega 
zaslužka. To še ni vse. če bo 
uspelo kulturni skupnosti pri
tegniti k sodelovanju res kar 
najširši krog občanov, ali pa 
jih vsaj kvalitetno seznanjati 
s programom in vsebinskimi 
zasnovami, bo že opravljeno 
veliko delo. Pri vsem tem pa 
bo nedvomno potrebno veli
ko rnedsebojnega dogovarja
nja, ne samo v okviru obči
ne. Prestopiti bo treba te 
meje in s skupnimi izkušnja
mi drugih kulturnih skupno
sti poiskati najbolj primerne 
rešitve. 

DRAGO MEDVED 

Mozirje 

3 X več d e n a r j a 
čeprav se v mozirsk] ob

čini še ni pričela javna raz
prava o splošni in skupni po
rabi, nam je Rudi Kuhar, 
predsedniK občinskega sveta 
zveze kulturno prosvetnih or. 
ganizacij in vršilec poslov 
Kulturne skupnosti povedal, 
da je prepričan v uspeh no
vega financiranja kulture in 
da bodo občani mozirske ob
čine odobrili načrtovana 
sredstva. Lani je bilo name
njenih in porabljenih za kul
turo v občini 30 starih mili
jonov, v tem letu pa bo po 
novem načinu financiranja ta 
vsota poskočila za trikrat. To 
je zelo razveseljiv podatek in 
marsikje bi bili srečni, če bi 
bilo povsod tako. Rudi Ku
har je zagotovil, da bodo v 
mozirski občini na vsak na
čin zagotovili 0,79 odstotka 
od bruto dohodka in ne bo
do zmanjševali te mere. 

Vsa zbrana sredstva bodo 
razdelili po dogovorjenem 
ključu. Tako bo največ do
bila tista dejavnost, ki je naj
bolj razširjena in ki po svo
je opravlja najmočnejše kul
turno poslanstvo med občani. 
Ostalim dejavnostim pa bodo 
omogočili nadaljnji razvoj in 
porast. Nobena skrivnost ni 
več, če pov&mo, da je v mo
zirski občini najmočnejša 
dramska dejavnost in to ne 
toliko na domačih odrih pro
svetnih društev. Ta dramska 
aktivnost se kaže posredno, 
preko izrecne skrbi za go
stovanja cejskega gledališča 
(znana je mozirska karava
na) in pa organizacija obi
skov predstav ljubljanske 
Opere. Dramska društva si
cer obstaja'O, vendar se vsa 
borijo s kadrovskimi težava
mi, ponekod pa bodo morali 
še obnavljati tudi izredno 

slabe kulturne domove. Zato 
je tudi v letošnjem investi
cijskem načrtu zastavljena 
adaptacija doma v Ljubnem. 
V Lučah bodo morah uredi
ti dvorano in oder, prav ta
ko v Bočni. Druga najmoč
nejša dejavnost se odraža na 
glasbenem področju. Zborov
sko petje je najbolj razširje
no. Aktivna je tudi godba 
na pihala, ki v kratkem pri
čakuje novega strokovnega 
vodjo. Nove možnosti si za
radi zajetnejše mošnje z de
narjem obeta tudi knjižničar
stvo, še v tem mesecu bodo 
v Mozirju odprli Matično 
knjižnico, ki bo imela svoje 
prostore v Prosvetnem domu. 
V njej bo približno 6000 knjig 
in s tem knjižnim fondom 
bodo skušali oživiti knjižni
čarstvo v samem središču ob
čine, knjižnica pa bo s svo
jim delom in strokovnimi 
sposobnostmi pomagala tudi 
drugim manjšim podružnič
nim knjižnicam pri delu. Tu
di njihovo knjižničarstvo bo 
prvenstveno usmerjeno v in
formiranje m izobraževanje 
občanov. 

Najšibkejša je folklora, ki 
deluje v okviru dveh šol, in 
sicer je ena skupina v Ljub
nem, ena pa v Gornjem Gra
du. Verjetno bi kazalo pri 
obeh proučiti možnosti razvo
ja glede na starostno stopnjo 
učencev in spremljanje nji
hovega hotenja tudi po od
hodu iz osnovne šole. 

V mozirski občini je za
stavljen tudi program kultur
ne akcije. .Sindikati in SZDL 
sta glavna opornika Kultur
ni skupnosti pri izvajanju 
programa Kulturne akcije, s 
katerim pa nikakor ne more
jo biti zadovoljni. Akcija v 
občini Ui zaživela m verjet
no bo potrebna širša druž
beno politična akcija pa tudi 
večja prizadevanja kulturni
kov za doslednejše izvajanje 
programa. Pravzaprav bi to 
moralo biti tudi ena glavnih 
opor pri novem načmu po
sredovanja programa kultur
ne skupnosti v občmi. Ali pa 
morda to res ni potrebno v 
taki obliki in je zavest obča
nov že na stopnji, ko z last
nimi potrebami f>o kultur
nem utripu svojega kraja 
odobravajo kulturniški di
nar. DRAGO MEDVED 

Peti koncert 
Po daljšem premoru bo zadnjo sredo v tem mesecu 

peti letošnji abonmajski koncert. Med tem časom se 
je celjska koncertna poslovalnica pri Kulturni skup
nosti skorajda znašla v nezavidljivem položaju, ko se 
je nenadoma pojavilo vprašanje uporabnosti velike 
dvorane Narodnega doma. Kljub temu, da je ta pro
blem začasno vsai za koncertne in podobne prireditve 
rešen, pa koncertna poslovalnica znova in znova po
udarja potrebo po trajni rešitvi tega problema. To 
se bo prav verjetno spet pokazalo tudi pri naslednjem 
koncertu 27. februarja, ko bo v Narodnem domu go
stoval simfonični orkester Slovenske filharmonije. 

To bo že drugI simfonični koncert v tej sezoni, di
rigiral pa bo mladi dirigent, celjski rojak Anton Kolar. 
Program bo tokrat sestavljen iz škerlovega diverti-
menta za pihala, trobila in tolkala, Bruchovega violin
skega koncerta — solist bo Dejan Bravničar ter iz 
IV. simfonije P. I . čajkovskega. Obiskovalci mladin
skega abonmaja, ki bo na sporedu istega dne popol
dne pa bodo lahko prisluhnili simfoničm pesnitvi Mar
jana Kozine Bela Krajina, četrtemu stavku IV . simfo
nije čajkovskega ter Viva.dijevemu koncertu za dve 
trobenti. Komentator na mladinskem koncertu bo s#m 
dirigent. Anton Koiar bo v Celju gostoval že dan po
prej, ko bo imel v dvorani Glasbene šole glasbeno tri
buno za koncertne abonente in prijatelje resne glasbe. 
Tema tega zanimivega razgovora pa bo »poslušanje m 
razumevanje simfonije«. To je spet ena izmed zanimi
vih oblik glasbenega izobraževanja odraslih, ki je v 
svoj program dela' uvaja koncertna poslovalnica pri 
celjski Kulturni skupnosti. 

— ed 

Iz dnevnika SLG Celje 

v nedeljo, 10. t.m. bo gostovalo v Celju Stalno slo
vensko gledališče iz Trsta z dvema predstavama (dopol
dne ob 10.30 in zvečer ob 19.30), z zanimivo dramatiza
cijo romana Franceta Bevka KAPLAN MARTIN ČE-
DERMAC. Roman je napisan v času najhujšega fašistič
nega preganjanja med obema vojnama in je posvečen 
vsem tistim zavednim ljudem, ki so kljub prepovedi 
slovenskega jezika še naprej vztrajali v zvestobi svoje
mu narodu, svojemu materinemu jeziku. V režiji Ma
rija Uršiča bo Stane Raztresen v vlogi Martina Čeder-
maca praznoval 40-letnico svojega gledališkega dela. 
V drugih vlogah pa se bomo srečali z vsemi nam zna
nimi igralkami in igralci, našimi rednimi, priljubljeni
mi gosti. jž 

Koncert mladih v Šentjurju 
Nizu proslav v počastitev slovenskega kulturnega praznika se 

bodo v petek zvečer pridružili tudi v Šentjurju. Tokrat bo osrednja 
prireditev povsem v rokah učencev tamkajšnje glasbene šole, ki 
bodo na slavnostnem koncertu prikazali svojo raznovrstno dejav
nost. Vsega b o nastopilo okrog 70 mladih glasbenikov, ki se bodo 
na odrti zvrstili kot posamezniki — pianisti, harmonikarji , kita
risti, klarinetisti in trobentarji — ter v pevskem zboru in harmo-
nikarskem orkestru. 

Pozneje nameravajo podobne nastope učencev šentjurske glas
bene šole prirediti tudi v drugih krajih občine, med drugim tudi 
na Ponikvi, kjer že deluje oddelek glasbene šole. -ed 

Kultura o primanjkljaju 
N a zboru zaposlenih v kulturnih ustanovah v Celju so t raz

pravi o programskih samoupravnih interesnih skupnostih in mož
nostih porabe v 1974., razumljivo, največ pozornosti posvetili de« 
ficitu n;i ^tclročiii kulture, ki nna.šn štiri milijone rti",ar-
jev. V takšnem stanju so tudi trije drugi kulturni centri v Slo
veniji: Ljub l jana , Mar ibor in Piran. Variant, kako reševati takšno 
stanje, je bilo več, od regijskega dogovarjanja, zviševanja odstotka 
od bruto osebnega dohodka, pomoči republike do pretakanja sred
stev iz občin, kjer nimajo kulturnih ustanov in občani teh zado
voljujejo svoje kulturne potrebe v večjih centrih. V celjski regiji 
torej v Celju. 

Celjski kulturni delavci so na zboru sklenili, da bodo zapro
sili vse družbenopolitične faktorje v regiji in republiki, da po
magajo rešiti to težko situacijo. 

Konjice: Mesec kulture 
8. februarja se bo pričel s proslavo v počastitev sloven

skega kulturnega praznika in z razstavo akademskega kiparja 
Vasil ija Cetkoviea »Mesec kulture« v Slovenskih Konjicah. Pro
g r a m letošnjih prireditev so pripravili člani občinskega odbora 
Zveze kulturno prosvetnih organizacij skupaj s kulturno skup
nostjo in kulturno prosvetnim društvom » S v o b o d a « iz Sloven-
.skih Konjic . »Mesec kulture« bo letos že tretjič. Posebej lep 
uspeh so zabeležili lani, ko so organizatorji pripravili nastop 
na jstarfi.ših horiniinilitu-.ii^v in pevcev s konjiškega potiroč.ia. 
Kulturni delavci si prizadevajo, da bi postale kulturne prire
ditve v Slovenskih Konjicah tradicionalne, predvsem pa naj 
bi dale l judem čimveč kulturnega užitka in zabave. Tak namen 
izraža program za letošnje prireditve v sklopu »Meseca kul
ture« in želijo, da bi z nj im zadovoljili kulturne potrebe čim-
večjega števila občanov .Slovenskih Konjic . 

8. februarja , ob 19. uri: Proslava v počastitev slovenskega 
kulturnega praznika — otvoritev razstave plastik akadem
skega kiparja Vasil ija Cetkoviča. Sodeloval bo pevski zbor 
Ivo Struc iz Slovenskih Konjic in pionirji I . osnovne šole. 

11. februarja , ob 19. uri: Praznovanje 30-letnice pohoda 14. di
vizije na štajersko. Gostuje prosvetno društvo » Z a r j a « iz 
Trnoveij z igro »Delavnica oblakov«. Pred predstavo bo 
predstavitev domačinov, ki so vodili divizijo po konjiškem 
ozemlju. Prireditev bo v D o m u kulture v Slovenskih Konji
cah. 

22. februarja , ob 19. uri: Nastop ženskih zabavno-glasbenih an
samblov v Domu kulture v Slovenskih Konjicah. 

8. marca, ob 19. uri: Premiera filma Cvetje v jeseni, kjer 
se bodo predstavili tudi igralci. Pred premiero bo pozdrav 
ženam In nastop gojencev Glasbene šole. 

17. marca, ob 15. uri: Zabavna prireditev » D o b i m o se v Slo
venskih Kon.jicah«. Sodelovali bodo: Marjana D c r / a j , .\lfi 

Nipič , Jože Kobler , humorist Vanč Breznik in ansambel 
Kaval irj i iz Celja. 

24. maroa, ob 1.5 uri: Nastop zabavnoglasbenih ansamblov pod 
naslovom »Pokaži kaj znaš«, I^ireditev bo v D o m u kulture. 

26. marca, ob 19. uri: Na.stopa G o d b a na pihala iz Slovenskih 
Konjic skupaj z igralci In pevci iz Slovenske Bistrice in 
Oplotnice, z opereto Lectovo srce. Prireditev bo v D o m u 
knKurff 



D O G O D K I 
MOZIRJE: JOŽE DOBRŠEK 
SPET V MOZIRJU 

Jože DoI>ršek, dolgoletni prcd.st^dnik skupščine občine M o 
zirje, ki se je lan.sko jesen poslovil od te funkcije in odšel na 
delovno mesto sekretarja tovarne gospodinjske opreme Gorenje 
v Velenju, je od prvega februarja letos spet v Mozirju. Tu je 
prevzel mesto direktorja kmetijske zadruge. 

ŠENTJUR: DESET DNI RAZPRAV 
Danes l>odo imeli v Šentjurju na olninski skupščini zadnji 

razgovor o materialih — programih samoupravnih interesnih skup
nosti — ki j ih bodo od 10. do 20. februarja predstavili na zborih 
občanom v krajevnih skupnostih in delavcem v temeljnih organi
zacijah združenega dela. 

Razlagalci programov bodo predstavniki posameznih interesnih 
skupnosti in občinski družbenopolitični delavci. N a terenu bo bist
vena razprava o občinskem proračunu, saj pričakujejo, da bodo 
prebivalci izražali predvsem težnjo po urejevanju komunalnih pro
blemov. 

OD 28. H. DALJE: RUDARSKO 
ENERGETSKI KOMBINAT 

Razprave in priprave, ki potekajo v Šaleški dolini že več me
secev za združitev rudnika lignita Velenje, Rudarskega šolskega 
Cfn<r- i !;>>:r->.">! • v p^,'ifn Rm ' ;!? energetski konv "t, 
so v zaključni fazi Akcijski odbor je pripravil vse, da so lahko 
v februarju pristopili k zadnjemu koraku pred združitvijo. Ime
novali so 36-čIansko delovno skupino (vodi jo Jože Aljaž, R L V ) , za 
pripravo organizacije samoupravnega sporazuma, in 66-člansko de
lovno skupino (vodi j o Kristian Hrastei . R L V ) za razlago vsebine 
samoupravnega sporazuma ter za vodenje javne razprave. Z a ko
ordinacijo obeh skupin bo skrbel politični aktiv, ki ga vodita 
predsednik Adolf Ošlovnik ( T E Š ) in podpredsednik Ivan Drev ( R L V ) . 

Do podpisa temeljnih organizacij združenega dela v Rudarsko 
energetski kombinat b o prišlo zadnji dan februarja . Tako bo kon
čana precej dolga pot, da se reši vprašanje energetike v Šaleški 
dolini, kot tudi v Sloveniji in da se ne bodo ponavljala krizna 
obdobja iz prejšnjih let. T. V R A B L 

LAŠKO: TRIJE ODLOŽENI ODLOKI 
N a zadnji seji občinske skupščine so bili odloženi za naslednjo 

sejo trije odloki, o katerih je bilo v krajevnih skupnostih med 
občani premalo razprave, da bi lahko odborniki podprti z javnim 
mnenjem glasovali . Ti trije odloki so: odlok o pokopališkem redu, 
rr"̂  f-i-rt-ri-')"'.i'i inav ti'k! pa tudi oiilfk o odvo^u 
in odlaganju smeti. 

Bili p a so sprejeti odloki o ureditvi nekaterih vprašanj s pod
ročja obrti, odlok o prepovedi točenja alkoholnih pijač v zgodnjih 
jutranjih urah. Razpravljal i so tudi o predvideni davčni politiki, 
o predlogih sveta za kmetijstvo ter komisije za volitve in ime
novanja. 

V STROKOVNEJŠIH ROKAH 
Občinska skupščina je na zadnji seji sprejela sklep o tem, da 

,1e odslej Zavod za napredek gospodarstva v Celju pooblaščen za 
opravljanje strokovnih zadev s področja urbanističnega planiranja 
na območju občine. Z a v o d , ki zdaj v pogledu urbanega prostor
skega načrtovanja pokriva malone vso regijo (razen občine Velenje) 
s svojimi strokovnimi službami zagotavlja večjo dognanost in s tem 
tudi trajnost te vrste načrtovanja, ki sega za petdeset let vnaprej . 
Tiste službe in opravila, ki jih občani najpogoste,je iščejo, bo zavod 
ohranil v Laškem, zato občani s spremembo ne bodo v ničem na 
slabšem, tu pa imamo v mislih zakoličbe stavbišč, posredovanje 
potrebne dokumentacije itd. 

KORAK BLIŽE TELOVADNICI 
Po sklepu v okviru temeljne izobraževalne skupnosti v občini 

Laško, d a se začneta hkrati pripravi za izgradnjo dveh šolskih 
objektov: prizidka osnovni šoli v Radečah in telovadnice v Laškem, 
si lahko Laščani vendarle obetajo svoj objekt nekoliko hitreje, 
kot je po nastalih razmerah kazalo. 

Minuli ponedeljek se je prvič šesta; gradbeni odbor , v katerem 
so Jože Krašovec (predsednik) . Jure Jan Maks Košar , Stane Kuž-
nik, Karli Vidal i , Stane Ratej in Franc Šibanc. 

N a prvi seji so razpravljali o pridobitvi zemljišča in odločbe 
o ožji lokaciji, o vprašanjih sredstev za opremo, ogledali pa so si 
tudi glavni projekt in razpravljali o morebitnem izvajalcu. 

DOLGO POLJE: ZA ČISTO OKOLJE 
N a zboru občanov K.S Dolgo polje v Celju, kjer so se krajani 

v teh dneh soočili s programi posameznih interesnih skupnosti ter 
občinskim proračunom, so predlagali nekaj zanimivih dopolnitev. 
Pr ipombe so letele na prispevne stopnje otroškega varstva, pri 
čemer se Je razvila zanimiva razprava okoli podaljšanega porod
niškega dopusta. Se večjo pozornost pa so krajani Dolgega polja 
namenili varstvu okolja in zraka. Ce se stanje ne bo spremenilo 
(i • â a'* so tudi raj bi se neka.i sre-lstev nrisr>eviilo od rekrra^ij-
skega centra na Golovcu za nakup filtrimih naprav) , pa namera
vajo poslati peticijo na ustrezno mesto — Iniciativnemu odboru 
za zaščito okolja. Glasovi , da se zastrupljamo, pa premalo ukre
pamo, so bili izredno močni, v upanju , da se bo celjska Javnost 
zdramila. 

O programu K S Dolgo polje za leto 1974, ki Je bilo tudi po
dano na omenjenem sestanku, b o m o Se poročali . 

ZK ŽALEC: MNOGO NALOG 
N a nedavni seji novoizvoljenega žalskega občinskega komiteja 

•veze komunistov so razpravljali o pripravah na 10. kongres ZKJ 
in 7. kongres Z K S ter o volitvah. 

CIani komiteja so tudi pregledali sklepe prve seje nove občin
ske konference Z K . Poudaril i so predvsem skrb za nadaljnji razvoj 
gospodarstva v občini, kjer so opozorili na nujnost povezovanja, 
uvajanja sodobnih procesov dela in izdelave razvojnih načrtov. Ve
lik poudarek pri svojem delu morajo dati komunisti tudi boljši 
kadrovski politiki, razvoju samoupravnih odnosov, idejnosti pouka, 
sprejemom v zvezo komunistov, borbi za zdrave in poštene odnose 
v družbi, formiranju novih organizacij Z K in stalnemu procesu 
političnega izobraževanja ter osveščanja članov Z K . 

D o 20. februarja bodo v vseh osnovnih organizacijah Z K na 
območju občine obravnavali predlog resolucije 7. kongresa ZK.S, 
pri čemer bodo dali posei>en poudarek obravnavi tistih delov reso
lucije, ki so najbližje problemom v posameznih osnovnih organiza
cijah. Predlog resolucije bodo obravnavali tudi aktivi komunistov 
delavcev, prosvetnih delavcev, delavcev Iz telesno kulturnih organi-
zacij, komunistov iz partizanske enote in direktorjev. 

Posebno pozornost bodo žalski komunisti posvetili pripravam 
na volitve. Dogovorili so se že o številu kandidatov v posameznih 
zborih. V enotnem zboru združenega dela bo 27 delegatov Iz T O Z D , 
2 iz šolstva, 1 iz zdravstva in socialnega varstva, 4 iz kmetijstva, 
1 iz obrti in 1 iz državne uprave. Z b o r krajevnih skupnosti bo 
sestavljalo 30 delegatov, pri čemer b o imela vsaka krajevna skup
nost najmanj 1 delegacijo, tiste, ki štejejo do 3000 občanov 2, tiste, 
ki imajo več kot 3000 občanov pa tri delegacije. 

V družlM'no-političnem zboru bo imela vsalia od družbeno
političnih organizacij po 6 delegatov, izvršni svet občinske skup
ščine pa bo štel 1" članov. S bo občanov, 9 pa bo predstojnikov 
upravnih organov. B R A N K O ST.\.MKJC1C 

ŽIVIJO z NAMI 

Malce čuden naslov, boste zagotovo rekl i , ko 
ga boste prebrali in popolnoma nič razumeli. 
Pomeni pa čisto preprosto isto, kot če bi re
kli »pozdravljam bralce Novega tednika«, sa
mo da to ni v slovenščini, ampak v albanšči
ni. Povedal pa ga je nihče drug, kot Bato 
Batalaki, t ist i mož z brčicami in prijetno 
mirnim glasom, ki fotografira ljudi na celulo-
idni trak in slike spravlja tam pred mostom 
čez Voglajno. Kljub temu, da ljudje, ki se vsu-
jejo z vlakov in avtobusov, odhiti jo proti cen
tru mesta in da je on nekoliko »bogu za hrb
tom«, ima zaradi kvalitetne izdelave fotografi j 
veliko — skoraj preveč — dela. Ustvaril si je 
renome, ne samo po stroki, ampak tudi pri
vatno. Ko je povsem slučajno zajadral iz Pri-
zrena v Celje, se je tu poročil tudi z brhko de
klino iz Grajske vasi pri Gomilskem, skupaj 
pa sta podarila življenje zdaj že trinajstletni 
punčki Brigit i . Oče Bato ne pozabi povedati, 
da se Brigita izredno pridno uči v šoli in da 
ne kaže kakšnega posebnega zanimanja za fo
tografijo. Sicer pa berite! 

Čakal sem ga skoraj 
uro, potem pa je prišel. 
Močno je stisnil roko, 
kljub temu da je droban, 
lepo pozdravil in izsopi-
hal: 

»Na občini sem bil. Saj 
veš, vse stvari moramo 
urediti za lansko leto. Po
tem pa greš od vrat do 
vrat, čakaš, izpolnjuješ, 
;reš in se zamudiš.« 

Na mizo je vrgel velik 
zavitek bombonov »viseki 
C« in cigarete ter se opra
vičil, da nima nič moč
nejšega. Hvala! Sicer pa 
Bato sploh nima glasu 
»visoki C« , ampak pov
sem nekaj drugega, bolj 
umirjenega, prijetnega. xn 
govori takšno slovenščino-, 
da obstaneš! Lepo. Resnič
no lepo. Ko ga pobara
mo, ali se je slovenščine 
oziroma slovenskega jezi
ka težko naučiti, pravi: 

»Sploh ne. V Celje sem 
prišel »na olind« k Foto-
liku in znašel sem se med 
Slovenci. Kaj mi je dru
gega preostalo, da sem se 
učil — tako fotografske 
stroke, kot jezika. Veš, ni 
težko, če nekaj hočeš.« 

Potem pripoveduje o se
bi. Vrača se v Prizren. 
Doma je bilo osem otrok, 
starše je zgodaj izgubil. 
Ostali so otroci sami. Od-
5el je z bratom v Zagreb 
k bratrancu, ki je bil tu
di fotograf. In tako se je 
začelo. Mož iz pokrajine, 
kjer so doma dobri izde
lovalci slaščic in »tepi-
hov«, se je odločil za f>o-
klic fotografa. Komercial
na fotcgrafija ga ne zani
ma, tudi ne toliko F>okra-
jina. Bolj ga zanimajo 
obrazi ljudi, kajti vsak 
3braz je zgodba zase. In 
to. zgodbo moraš znati 
prenesti na sliko. Bato to 
zna. Sicer tega ni rekel 
on, ampak tisti, ki k nje
mu zahajajo, ko rabijo fo-
x)grafijo. V Zagrebu je 
služil vojaški rok . . . 

»Po nekaj mesecih sem 
bil odpuščen zaradi bolez
ni želodca, še danes imam 
probleme z zdravjem in 
zaradi tega mi tudi ni 
veliko do takoimenovane-
ga terenskega dela. Kljub 
temu pa sem zadovoljen.« 

Povedali smo že, da se 
je izučil pri bratrancu, po
tem pa prišel v Celje. K 
Fotoliku. 

»Tu so mi pomagali, da 
sem med delom končal 
tudi šolo v Ljubljani in 
tako dobil visoko kvalifi-
kacijo. Pri Fotoliku sem 
bil osem let, potem pa 
sem zaradi bolezni odšel 

, na zdravljenje v Rogaško 
Slatino, kjer pa sem kma-

' lu odprl svoj atelje. Tam 
. sem delal p>et let, p>otem 

pa sem se vrnil v Ctelje, 
kjer sem še zdaj in bom 

• tudi ostal. Res je, da sem 
, s svojim ateljejem malo 

»bogu za hrbtom««, ven
dar kar gre. Imam svoje 

> stranke in vse je v redu. 
, Zakaj sem se vrnil v Ce

lje? Vsakodnevna vožnja v 
* Rogaško Slatino (potem, 
• ko sem se pozdravil, vsaj 
^ za silo) je bila naporna.« 

ste poročeni? 
^ »Ja.« 
y s Slovenko? 

»Ja. Iz Grajske vasi pri 
Gomilskem. Leta 1959 sva 

se poročila. Spoznala sva 
se na neki prireditvi — oh-
ceti ali kaj je že bilo — 
kjer sem fotografiral, za

čela sva »šmirati« in ta
ko je prišlo do »da.« 

Po narodnosti si Alba
nec. Ne boš zameril, imaš 

druge navade, kot jih ima
mo mi. Kako sta to z že
no uredila? * 

»Cisto preprosto, preko < 
ljubezni. V začetku je bi- , 
lo nekaj težav, zdaj pa je 
resnično vse v najlepšem ' 
du. Vsak mora v takšnem . 
primeru odstopiti za ko
rak ali dva, da je potem 
lahko hoja skupna.« 

Kako govorite doma? 
»Slovensko.« 
Jo učite kaj albansko? 
» N e . « 
Kako pa ji gre v šoLi? , 
»Zaenkrat moram reči o 

njej samo vse najboljše. 
Vedno je odlična. Ali ni 
to lep>o?« 

Je. Pa fotografija? 
»Ne kaže nobenega zani

manja.« 
Kdo? Ti ali hčerka? 
»Hčerka.« 
Razumljivo, saj jo očka 

slika. Kaj ti pomeni fo
tografija? 

»To je več kot samo ko
njiček. Rad delam. Ko pri
dem v lokal in začnem 
delati, sem najbolj sre
čen.« 

Odnos do strank? 
»Zavedati se moraš, da 

ti pravzaprav stranka da
je kos kruha, zato moraš 
biti do nje pozoren. Kruh 
je kruh.« 

Si zadovoljen s stano
vanjem? 

»Sem.« 
Kako »dihaš« v Celju? 
»Izredno dobro. Imam 

veliko prijateljev, dobrih, 
kar se zraka tiče, je pa 
malo bolj komplicirano.« 

Zakaj? 
» N i čist.« 
Kako preživljaš proste 

dneve? 
»Teh pravzaprav ni, ka

dar pa so, grem zaradi 
zraka in bolezni v naravo. 
Prija. Verjemi.« 

Verjamem. Imaš avto? 
» N e . « 
Kam greš na dopust? 
»Domov, v Prizren pa 

malo na morje.« 
Ti je žal, da si zajadral 

brez ladje v Celje? 
» N e . « 
Takšen je Bato Batala

ki. Spoznal sem ga pred 
leti, ko je bil na obisku 
v Celju predsednik Tito 
in ko sem preko Rudija 
Pogorevca odhitel k nje
mu, da nam je v slabi 
uri razvil filme, naredil 
foix>grafije in opremil al
bum, ki smo ga namenili 
našemu predsedniku. Ba
to me takrat ni poznal, 
samo delal je »na hitro« 
(res hitro) zato, ker je 
šlo za nekaj več. Album 
smo sicer prinesli, pred
sednik pa je že medtem 
odšel. No, pa je album 
vseeno naslednji dan po 
Emilu Rojcu priromal do 
tovariša Tita. Vesela sva 
bila oba — Bato in jaz. 

Sicer pa, življenje teče 
dalje. Bato pravi, da 
kljub bolezni dobro. Vesel 
in zadovoljen v okolju, 
kamor se je preselil. Da 
pot iz Prizrena preko 2^-
greba na »blef« v Celje ni 
bila zaman. In žal mu je 
nd. Kljub določenim teža
vam. Takšen je pač Bata 
Batalaki, fotograf pred 
mostom čez Voglajno v 
Celju. 

TONE VRABL 

V fotoiaboraturiju . . . 

Z družino 



ZAMUDA 
ZAHTEVA 
ŠE VEČ 

NAPOROV 
Uredništvo našega časopisa in Radia Celje je pred kratkim pripravnic okroglo 

mizo o pripravah na voli tve, ki so vse bliže. Osnova razgovora so bile ustavne spre
membe. Kakšen bo skupščinski sistem? Kakšen bo položaj krajevnih skupnosti? Kako 
bo potekalo oblikovanje statutov, evidentiranje in sestav delegacij in kaj je z roki? To 
so bila med drugim vprašanja naše okrogle mize. Priprave na volitve so izrednega 
pomena in v tem trenutku zahtevajo zavestno, organizirano delo v organizacijah zdru
ženega dela, predvsem pa na terenu. 

Naša želja je bila, da bi občane kvalitetno informirali prav o naštetih vprašanjih, 
zato smo za okroglo mizo, ki jo je vodil naš glavni urednik, Jože Volfand, povabili 
predstavnike občinskih konferenc SZDL celjske regije. Udeležili so se je: STANKO 
LESNIKA, predsednik OK SZDL Šentjur, BORIS ZAVRŠNIK. sekretar OK ZMS Šmarje, 
STANE KRANJC, sekretar OK SZDL Mozir je, HUBERT HERČEK, tajnik OS Mozirje. 
VILI JELEN, predsednik 10 MK SZDL Velenje in BOJAN VOLK. sekretar OK SZDL 
Celje. 

Žal za našo mizo niso sedeli predstav Konjic. Za okroglo mizo smo se v uredniš 
niki SZDL iz Žalca, Laškega in Slovenskihtvu NT in RC sestali 23. januarja. 

NT in RC: Najbolje bi bi
lo, če bi najprej spregovorili 
o nejasnostih glede zvezne 
ustave, o funkcioniranju bo
doče občinske skupščine in 
nato še o evidentiranju kan
didatov. Po javni razpravi o I 
osnutku zvezne in republiške 
ustave je prišlo do nekaterih 
sprememb, ki bodo zahtevale 
dodatno pojasnjevanje. Poleg 
tega bodo vplivale tudi na 
oblikovanje statutov. Ali o 
vsem tem že vse vemo? 

ZDRUŽENI INTERESI 
V TRETJEM ZBORU 

V I L I JELEN: Moram po
vedati, da danes, ko tu raz
pravljamo, trenutno ni v ve
lenjski občini niti enega os
nutka zvezne ustave s korek
turami. V našem delu pa ne 
moremo samo informirati 
ljudi, temveč jim moramo 
spremembe tudi razlagati. Ne
katere dileme še niso povsem 
razčiščene. Na primer pri de
legiranju, ali lahko posamez
nik opravlja eno funkcijo ali 
dve. Mi smo se odločili za 
eno. Hkrati pa ugotavljamo, 
da imamo ljudi, ki bi lahko 
dali svoj dragocen prispevek 
tako v krajevni skupnosti, v 
občinski skupščini ali v re
publiki ali zvezi. Krajevne 
skupnosti navadno delegira
jo človeka tja, kjer lahko 
največ koristi prav njim. 

BOJAN VOLK: Menim, da 
bomo moraU občanom in de
lavcem razložiti tudi korek
cije v republiški ustavi. Te
žava je v tem, da danes še 
nimamo besedila. Po moje je 
osnovno vprašanje, kakšen 
bo položaj delovnega človeka 
v družbeno ekonomskih od
nosih. Delavsko samouprav
ljanje omogoča in z njim tu
di sistem delegiranja, da bo
mo povsod uveljavljali nepo
sredno odločanje in ne več 
v toliki meri posredno, kot 
smo bili tega navajeni dose-
daj. V Celju smo že na ne
kaj sestankih obravnavali ko
rekture ustave in izoblikovali 
novo besedilo o skupščinskem 
sistemu v občini, ker so nam 
bila osnoma izhodišča znana. 
Novost je tretji zbor, druž
beno t>oiitični zbor. 

Ob formiranju treh zborov, 
dveh, ki slonita na združenem 
delu in glede na interes v 
kraju bivanja (komunalno 
politični interes) in tretjega, 
v katerem je združen interes 
potrošnika in proizvajalca, 
moram reči, da družbeno po
litični zbor ni zamišljen tako, 
da bi s čemerkoli odločal sa
mostojno. Vedno bo soodlo
čal z drugima dvema zboro-. 
ma (enim ali z obema). Za
kaj torej formirafije tretjega 
zbora? V prvih dveh (zbor 
združenega dela in zbor kra
jevnih skupnosti) se sicer 
pojavljajo interesi ljudi, ven
dar ne v celoti. Družbeno po
litični zbor bi moral oprav
ljati vlogo povezovanja širših 
interesov. V njem je sama 
po sebi koncentrirana poli
tična moč, in če bi bila ta 
dominantna, bi razvrednotili 
delo delegatskih zborov. No . 
zato v občini skušamo vtka
ti vse »varovalke«, da do te 
domrnantnosti ne bi prišlo. 
Ob tem še nekaj besed o iz
vršnem svetu v občini. 

ZAGOTOVITI 
OBLIKOVANJE 

INTERFSOV V BAZI 
Njemu skušamo naložiti za

konodajno iniciativo. Usklaje
val bo izvrševanje zakonov, 
predpisov, skleF>ov, ustavno 
koordiniral delo upravnih or
ganov in bo hkrati imel ser
visno funkcijo za občinsko 
skupščino, kot je priprava 
predpisov, gradiva za skup
ščinsko dogovarjanje in od
ločanje itd. Ta odbor se bo 
moral izreči o vsakem vpra
šanju, ki bo prišlo na dnevni 
red skupščine. Njegova ne
nehna prisotnost bo nujnost, 
ker bo temeljni nosilec pred
pisov. Ob tem pa njegova be
seda ne bo odločilna, ampak 

bo podal mnenje o realnosti 
sklepov in predpisov glede 
na racionalonst, učinkovitost 
iixi. Takšen organ bo imel 
veliko odgovornost za delo 
uprave, ki se bo s tem poli
tizirala. Dosedaj je bila pre
več uradniška in zaprta va
se. Iz tega sledi, da bo upra
va vez med delegacijami in 
bodo avtentični interesi mno
go bolje prihajali do izraza. 

NT in RC: Ali bi lahko še 
bolj opredelili vlogo občin
skega izvršnega sveta? 

J02E VEBER: V Velenju 
.še nismo tako daleč kot v 
Celju. Menim, da bo delo iz
vršnega sveta poenoteno za 
vso Slovenijo, saj bi lahko 
prišlo v nasprotnem primeru 
do najrazličnejših kombina
cij o delu in pomenu tega 
organa. Po mojem mišljenju 
obstoji možnost, da se lahko 
takšen organ izrodi, če bo 
akumuliral oblast v imenu 
občine in ljudi. Glede statu
tov je tako, da bomo verjet
no prišli na volitve zaradi 
pomanjkanja časa samo s 
statutarnimi sklepi. 

STANKO LESNIKA: Mišlje
nja sem, da moramo biti pri 
izdelavi statutov izredno paz
ljivi, da bi se izognili impro
vizaciji ah liniji najmanjšega 
odpora. Zato se ne bi smeli 
zadovoljiti samo z začasnimi 
sklepi. 

OPREDELITI 
PRISTOJNOSTI 

DELEGACIJ 
BOJAN VOLK: Nisem to

liko zaskrbljen, da bi izvršni 
odbor prevzel funkcijo odlo
čanja, kvečjemu se bojim, da 
svojih nalog ne bo izvrševal 
dorolj uspešno. Moramo se 
zavedati, da bo odbor ome
jen pri odločanju. Delegatska 
pisarna bo morala pomagati 
oziroma zagotoviti, da bo in
teres samoupravnih interes
nih skupnosti izoblikovan v 
bazi in ne na ra\Tii občine, in 
da bo prenesen tja, kamor 
sodi. Prav tu se bojim, da 

odbor tega ne bo znal izvr
šiti. 

HUBERT HERCEK: Dose
danje javne razprave o zvez
ni ustavi, repubhški ustavi in 
občinskem statutu so relativ
no dobre in ljudje v mozirski 
občini z zadovoljstjsrom ugo
tavljajo, da smo prišli do ne
ke enotnosti, brez poprejšnje 
delitve na velike in male ob
čine. Naš občinski statut smo 
dali v razpravo nekoUko hi
tro. Zato smo razpravo mo-
raU prekiniti, nadaljevali pa 
bomo z njo sedaj, takoj, ko 
bomo vnesU novosti. Glede 
tretjega zbora bomo morali 
nekatere stvari spremeniti tu
di številčno. Tudi zaradi pro
storske stiske. Z razpravo 
bomo nadaljevali čez štiri
najst dni. Tudi sam sem mne
nja, da morajo biti vsi for
malni akti sprejeti pravoča
sno, saj drugače tudi ni mo
goče. 

NT in RC; Ali se vam ne 
zdi, da bomo morali statute 
zelo skrbno sestaviti, če ho

čemo, da ne bo pri.šlo do za
pletov, na primer, v življenju 
delegatskega sistema? 

STANE KRANJC: Menim, 
da bomo morali v statutih 
točno opredeliti pristojnosti 
delegacij, kdaj morajo uskla
jevati svoje mišljenje z delav
ci v organizaciji združenega 
dela oziroma na zboru obča
nov, kdaj samo z delavskim 
svetom ali svetom krajevne 
skupnosti in kdaj jim tega ne 
bo treba. Takšna opredelitev 
mora imeti svoje mesto v 
statutu in to enotno za vso 
Slovenijo. 

BOJAN VOLK: Kdaj bo 
kdo izoblikoval stališča? O 
vseh stvareh morajo nepo
sredno odločati ljudje, če te
ga dogovora nimamo, ga ne 
bomo dobili tam, kjer je to 
mogoče, pač pa tam, kjer so 
prisotni vsi interesi, na de
lavskem svetu, na svetu kra-
je\Tie skupnosti. Kako do 
stališča? Mislim, da ni po
trebno, da je vsak sestanek 
v posebni dvoraiii, sestanemo 

in dogovorimo se lahko tudi 
na delovnem mestu. Dvomim, 
da bodo kdaj vsi zbori zase
dali skupaj. 

NT im RC: Dvoje vprašanj 
o krajevni samoupravi — 
kakšne možnosti nudi dele
gatski sistem za poživitev de
la na terenu in kako poteka 
evidentiranje kandidatov? 

MALE ALI VELIKE 
KRAJEVNE 
SKUPNOSTI 

J02E VEBER: V Velenju 
smo se usmerili na utrjeva
nje krajevne samouprave. 
Formirali smo sedem krajev
nih skupnosti, da bi se ljud
je lahko zbirali zaradi njim 
najbližjih interesov. Krajevne 
skupnosti se nato povežejo v 
skupnost skupnosti. Pokazalo 
se je, da je takšno deljenje 
pravilno, saj je na zbore ob
čanov prišlo tudi p>o sto lju
di, kar je bil prej, ko je bil 
zbor za vse mesto, redek pri
mer. Iz teh krajevnih skup

nosti bo pet delegacij združe
valo interese v skupnosti kra
jevnih skupnosti. 

H U B E R T H E R C E K : Na 
področju kraje^me samoupra
ve moramo v mozirski obči
ni dokončati oceno stanja o 
organiziranosti in obsegu de
lovanja posameznih krajev
nih skupnosti. Nekateri hoče
jo ustanavljati nove krajevne 
skupnosti in zagotoviti pri
sotnost ene delegacije oziro
ma enega delegata iz vsake 
krajevne skupnosti. Prav tako 
iz vsake T O Z D , ker imamo 
malo takšnih, ki bi bile same 
nosilec mandata, ampak mo
ramo združevati več malih in 
to je včasih težKo. Morali bo
mo zmanjšati število manda
tov za prva dva zbora zaradi 
formiranja tretjega. Sociali
stična zveza in sindikat sta 
izkoristila ja\Tio razpravo in 
ob tej priložnosti smo eviden
tirali mnogo kandidatov. Uf>o. 
števali smo željeno struktu
ro. Vendar bi bilo napak, če 
bi se že zadovoljili. Med dru

gim bomo organizirali semi
nar za vodje koordinacijskih 
odborov, kjer bomo ocenili 
opravljeno delo. 

STANKO LESNIKA: Pri 
statutih krajevnih skupnosti 
v Šentjurju zelo dobro na
predujemo. Imamo enajst 
krajeraih skupnosti. Vsaki 
sodi eno mandatno mesto in 
botem še dodatno glede na 
število prebivalcev. Za teme
ljne organizacije smo pripra
vili predlog, kdo vse pošilja 
delegate in ponudili primemo 
obliko združevanja glede na 
sorodnost v stroki. To je bil 
samo naš predlog, odločali in 
združevali i>a se bodo sami. 
Večina, ki ima nad 50 zapo
slenih, ima direkten mandat, 
ostali pa bodo formirali kon
ference, oziroma bo cel ko
lektiv predstavljal delegaci
jo. Na terenu je evidentira
nje kandidatov že opravljeno, 
razen v eni kiajevni skupno
sti, v treh delovnih organiza
cijah pa še svojih predlogov 
niso »spravili na papir«. 

JOŽE VEBER: Zbor zdru
ženega dela v Velenju bo 
imel od 65 do 68 mandatnih 
mest. Upoštevali smo merilo 
zaposlenosti. Na 200 do 300 
zaposlenih eno mandatno me
sto, interese pa bomo skuša
li združevati po strokah in 
delno tudi krajevno. Na skup
ni konferenci SZDL in sindi
kata bomo podali oceno do
sedaj opravljenega evidentira
nja. Pri evidentiranju v kra
jevnih skupnostih imamo več 
možnih kandidatov, kot je po
trebno. Pomembno je, da so 
med njimi ljudje, ki so voljni 
delati. V temeljnih organiza
cijah še nimamo potrebnega 
števila eddentiranih. 

BORIS ZAVRŠNIK: V 
šm-arju imamo 25 krajevnih 
skupnosti, zelo različnih po 
številu prebivalstva. Tako na 
primer šteje Rogaška Slatina 
8.000 prebivalcev, imamo pa 
tudi takšno, kjer je samo 
160 ljudi. Tako bi samo Ro
gaška imela glede na število 
prebivalcev, če bi delili po 
ključu, 15 mandatnih mest. 
Zbor krajevnih skupnosti bi 
naj štel 25 mandatov, zato 
bo potrebno združevati manj
še krajevne skupnosti, ki bi 
imele združene delegacije. 
Prav tako nujno je združeva
nje pri TOZD, saj je man
datno mesto za na vsakih sto 
zaposlenih. Tam, kjer šteje 
kolektiv do 20 članov, bodo 
vsi predstavljali delegacijo, 
kjer pa bo prišlo do združe
vanja, bodo formirane pet
članske delegacije. Evidenti
ranje je trenutno v največ
jem teku. Kljub vsem konfe
rencam je bil začetek slabši, 
zdaj pa je stanje tedno 
boljše. 

BOJAN VOLK: V Celju je v 
17 krajevnih skupnostih evi
dentiranih 460 kandidatov. 
Ko jih bodo evidentirali še v 
zadnji, jih bo 500. Mogoča 
je le še sprememba v struk
turi. Lani nismo utegnili iz
peljati sistem evidentiranja, 
zato nekoliko trpi kvaliteta. 
V TOZD imamo evidentira
nih 850 ljudi, potrebujemo jih 
še 800. Z evidentiranjem bo
mo zaključili do 10. februarja. 

J02E VOLFAND: Predlagam 
nekaj povzetkov iz razprave. 
Zamude v pripravi ustavnih 
osnutkov vplivajo na zamuja
nje v pripravi samoupravnih 
aktov, vendar prav to zahte
va v tem trenutku izredno 
angažiranost vseh občanov, 
Socialistične zveze, sindikata, 
vseh družbeno političnih or
ganizacij in krajevnih skui>-
nosti. v vseh delovnih sredi
nah je potrebno kadrovske 
priprave izvesti čim kvalitet-
neje. Naši občani in delavci 
še premalo poznajo oba usta
vna osnutka, zato je potreb
no \'se družbene razgovore 
izkoristiti za dodatno infor
miranje o korekcijah, saj bo
mo s tem v največji meri pri
pomogli k osvešeanju in kva
litetnemu delu, in se na ta 
način najbolje pripravili na 
volitve. 

Zapisal: 
M I L A N SENICAR 



p i s m a 
VOJAKOVI 
NASVETI 

N T je naš domači list, 
ki prinaša veliko dobrega 
branja in novic iz mesta 
in tudi podeželja. Zato 
sem ga zdaj, ko služim 
vojaški rok, tudi naročil. 
Sem podeželski fant, do
ma iz okolice Tabora v 
Savinjski dolini. Po po
klicu sem avtoklepar. Za
poslen sem bil pri avto
busnem podjetju Izletnik 
v Celju. 

K o sem prišel nekega 
dne domov in sem na 
miza zagledal poziv za 
služenje vojaškega roka, 
sem bil kar vesel. Domo
vino čuvati je čast vsa
kega Jugoslovana. Ko je 
prišel dan mojega odho
da v vojsko, sem se mo
ral posloviti od svojih 
domačih, izvoljenke Mar-
jance in ostalih prijate
ljev, s katerimi sem bil 
vsak dan skupaj. Vojsko 
služim v Puli, ki je zna
na po areni, v kateri je 
vsako leto filmski festi
val. Ker sem zelo osam
ljen, prebiram vaš list. V 
prostem času treniram 

tudi razna bor jen j a, zato 
ker služim rod vojne po-
licije. Drugače se imam 
kar dobro. Rad bi i>a dal 
nasvet tistim, ki še niso 
služili vojaškega roka, naj 
se že zdaj privajajo na 
disciplino, postiljanje, pra
nje in likanje. Drugače 
jim bo zelo težko pri 
opravljanju dela. 

Zdaj pa prav lepo po
zdravljam vse bralce NT 
in jim želim veliko do
brega branja v letošnjem 
letu. 

FRANCI ROTAR 
Odgovor: Franci, nisi 

nam povedal, ali se te 
prijateljice in prijatelji 
kaj spomnijo z nakazni
cami in pismi? 

ZIMA 
Sneg pobelil je planjavo. 
Otrokom lička zdaj žare, 
ko pod klancem tam za 

hramom 
s sankami navzdol drče. 
Vsi so srečni in veseli, 
zima je zares prišla. 
Zdaj nam lepo bo na 

snegu, 
oh, da le dolga bi bila. 
Janez žalostno skoz' okno 

gleda, 

ker vročino je dobil, 
zdaj v postelji poseda, 
ker je mrzlo vodo pil. 

ŠTEFKA GOLOGRANC 
7. c razred Oš ŠTORE 

ZIMSKA 

PREMALO NOVIC 
Vem, da me ne boste 

ubogali, pa vam vseeno 
pišem. Ni še dolgo tega, 
kar mi je rekel pismono-
ša, da ima NT zelo malo 
novic. Res je tako. Okto
bra je bila vojna med Iz
raelom in Egiptom, pa 
NT ni nič pisal o tem. 
Novi tednik bi moral ime
ti eno stran novic iz Ju
goslavije, eno stran pa 
iz celega sveta. Vsak te
den naj bi bile napisane 
cene s trga kmetijskih iz
delkov. SUk na pol goUh 
žensk na treba objavljati, 
pa tudi ljubezenske zgod
be so pohujšljive za bral
ce. Zdaj ko je NT dražji, 
bi moral prinašati mnogo 
novic, tako kot Delo in 
Večer. Potem bo več na
ročnikov in bo tednik res 
v pouk in zabavo. 

Stanko Cestnik 
pri Rogaški Slatini 

Odgovoi: Tovariš Stan
ko, o vojni res nismo pi
sali, a smo zato opozorili 
na naše obrambne pripra
ve. O tem, ali naj imamo 
zunanje politično stran, 
nam bralci pišete različna 
pisma. Naše mnenje je, 
da radijski sprejemniki 
lahko nadomestijo časo
pisno področje. Se zlasti, 
ker N T izuie te 

densko. Glede zadnje stra
ni in ljubezenskih zgodb, 
pa vas, dragi tovariš 
Stanko, vprašam —- ali 
ljubezen in spolnost nista 
sestavni del našega življe
nja? 

SKUPNO 2244 
Organizacija Rdečega 

križa Trnovlje je s sode
lovanjem Prosvetnega dru
štva priredila 20. januarja 
prijetno srečanje starih 
oseb nad 75 let. Ob le
pem sončnem popoldnevu 
se nas je zbralo kar 13 
starih nad 80 let v skup
ni starosti 1084 let in 15 
oseb nad 75 let, torej kar 
lepo število: 28 s skupno 
2244 leti. Zal smo od lan
skega leta zgubili nekaj 
udeležencev zaradi smrti, 
nekateri pa zaradi bolez
ni niso bili prisotni. 

Prireditelji so p>ovabili 
Društvo slepih pevcev iz 
Celja. Njihov nastop je bil 
tako ganljiv, da ni najti 
zahvale za njih trud. Z 
različnimi recitacijami in 
šaljivkami so nas zaba
vali tudi mladi, a krono 
vsemu je podal prikupen 
študent, ki je znal našega 
pesnika Prešerna oveko-
večiti kar v vseh evrop
skih jezikih, prepletenih s 
slovenskimi pripombami, 
kar je po-raročilo mnogo 
smeha in burni aplavz. 
Manjikal tudi ni Koštoma-
jev Nande s svojo har
moniko, ki dela čudeže in 
za trenutke pozdravi rev-
mo in trganje. Prežene 

tudi nadležne kurje oči, 
saj bi se sicer osemdeset-
letniki ne mogli tako vr
teti. Ob zvokih čarobne 
muzike je mladostno pe
la tudi najstarejša udele
ženka (87) Orožnova ma
ma. 

Smelo lahko trdimo — 
če bi bilo več takih pri
reditev, bi si zdravniki 
oddahnili in bi v čakalni
cah ne bilo takega nava
la starih. Saj smo se sta
ri razgibali ne samo te
lesno, tudi otoi>eli živci 
in rahla srca so se neka
ko pomladila. 

Za to pa gre vsa za
hvala i>ožrtvovalnim že
nam RK, neumornemu 
prosvetnemu delavcu Šte
fanu Zvižeju, mladini, 
p>evcem in Nandetu ter 
njegovi harmoniki in tu
di dobrosrčnim lastnikom 
avtomobilov, ki so nas 
zvoziU v prireditveno dvo
rano in vsakega spet var
no v domače zavetje. 

Eden v imenu vseh 
28 slavljencev 

SKRB ZA PTIČKE 
v naših krajih so zime 

zelo mrzle, letošnja pa je 
še posebno zgodnja in 
mraz kar pošteno pritis
ka. V zimskem času pa 
najbolj zebe živali, po
sebno ptičke. 

Ker so sami neboglje
ni, jim moramo poma
gati. Napravimo jim kr-
milnice in vanje natrosi
mo zrnja son&iic, .prosa 
ali drugih žit ali pa jim 

napravimo pogače iz lo
ja. Tudi jaz skrbim zanje 
tako, da jim natrosim 
sončnice v hišico na vrtu, 
kamor jo je postavil 
atek. Ptički mi moj trud 
poplačajo spomladi, ko 
veselo prepevajo v kroš
njah bližnjih dreves. Ko 
jih opazujem skozi okno, 
se večkrat spomnim na 
dogodek, ki se mi je pri
petil pred nekaj leti. 

Mame precej dolgo ni 
bilo iz kleti, kamor Je 
šla po krompir. Ko se je 
vrnila, mi je rekla, naj 
se oblečem in grem z njo. 
Ubogala sem jo. Ko sva 
prišli v klet, sem zagle
dala premrlo siničko, ki 
se je prestrašeno stiska
la v kotu. Mama me je 
poslala v kuhinjo po 
mehko krpo. Ko sem jo 
prinesla, jo je položila v 
papirnato škatlo, vanjo 
natrosila nekaj prosa in 
tako je bila posteljica za 
siničko pripravljena. Po-
ložiU sva jo vanjo in šli 
nazaj v kuhinjo. Škatlo s 
siničko sva pustili kar v 
kleti, ker bi ptička zaradi 
prevelike toplote v kiihi-
nji gotovo poginila. V ku
hinji sem nestrpno čaka
la, da mi bo mama spet 
dovolila obisk v kleti. Ko 
sem le preveč sitnarila, 
mi je mama dovoUla od
iti v klet. Tam i>a me je 
čakalo hudo razočaranje. 
Sinička je negibno ležala 
v škatli. Šla sem na vrt 
in isskopala jamico, v ka
tero sem položila mrtvo 
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v vseh takih prime
rih j e nujno potreben zdravstveni 
nadzor. Tak nadzor naj ugotovi naj
prej dejansko stanje v prehrambe-
nosti oskrbovanca in tudi sicer nje
govo zdravstveno stanje, šele nato 
ukrepamo. V določenih pr imerih 
moramo ostarelim ljudem, ki so 
podvrženi odrejenemu načinu pre
hrane, proti njihovi vol j i pojasniti, 
da j e način in oblika prehrane, ki 
ga žel i jo izzvati , za njih trajno škod
lj iv. T o j e pogosto zelo nehvaležna 
zadeva, saj so oskrbovanci s cere-
bralno (možgansko) sklerozo, atro
f i jo možgan ipd. neuvidevni in tu
di sicer j e njihova sposobnost kri
tične presoje zmanjšana, če še 
sploh je ! Ravno taki oskrbovanci 
pa so pogosto žr tve »raznih strokov
nih sve tovalcev«, sorodnikov in dru
gih obiskov, ki na te, v pravem 
pomenu besede, bolnike negativno 
vpl ivajo in ne tako redko pri zdrav
niku zahtevajoče » in terveni ra jo« na
mesto, da bi konstruktivno z nj im 
sodelovali . 

Pr i vsaki dieti moramo računati 
z individualno inteligenco ostarele
ga bolnika. Diete naj bodo č im 
bolj enostavne. Naloga diete ni v 
tem, da nekaj p repovemo, pač pa 
v tem, da nudimo bolniku tisto 
hrano, ki mu j o tudi po občutku 
pr isodimo. Bolnik mora biti sam 
prepričan o koristnosti neke diete, 
pa tudi o njeni možni škodljivosti . 
Seveda m o r a m o najprej in pred
vsem biti seznanjeni o problemih 
splošne prehrane, šele nato lahko 
razmišl jamo o dietetiki. Je pa tako, 
da se pravilna prehrana le v ma lem 
razlikuje od te v mlajših in sred
njih letih, za dieto pa velja nekje 
tudi pravi lo, da če predolgo traja, 
j e lahko nevarna za telo, kot j e osa-
melost nevarna za dušo. T o pa ve
lja za vse! 

Starejšega človeka j e treba v 
prehrani usmerjati iz njegovega 
vsakokratnega stanja prehranjeno
sti. Reduciramo stanje prehranjeno
sti po kronično pomanjkl j ivi pre
hrani ali rekonvalescenci po težkih 
Obolenjih, lahko v starosti le poča
si izravnamo. N a splošno traja ok
revanje pri starejšem človeku sploh 
dalj časa kot pri mlajšem. Pred
vsem m o r a m o narediti pri trajajo
čih kroničnih boleznih na p r imer 
kroničnih infektih, kot kronični 
bronhitis, kronično obolenje ledvic. 

je ter in žolčnih vodov skrbno pre
tehtan dietalni načrt. Vedet i in 
upoštevati j e treba tudi dejstvo, da 
dolgotrajno jemanje zdravil pri 
številnih boleznih zmanjšuje apetit. 
Rec imo razne tablete prot i boleči
nam, antibiotiki itd. T u dosežemo 
cesto dobre uspehe z želodčno sol
no kislino in s preparati raznih fer-
mentov in vi taminov ter seveda z 
racionalno splošno medikaci jo. Pr i 
bolniku z rakastimi obolenji po
vzroča pomanjkanje apetita najpo
gosteje že osnovno obolenje samo. 
Obsevanje in medikacija tudi 
zmanjšujejo apetit. V posebno tež
kih primerih j e na mestu umetna 
prehrana. Pr i umetni prehrani mo
ramo biti previdni, če so prisotne 
še druge bolezni. Taka oblika pre
hrane pride v poštev tudi, če želi
m o bolnika čimprej usposobiti za 
operativno zdravljenje. 

Stari bolniki j edo pogosto bolj 
z » o č m i « . Kakšen aperitiv, prijeten 
koktajl, kozarec vina lahko pri iz-
črpanem organizmu poleg kislinskih 
in drugih preparatov ugodno vpl iva 
na apetit. Ve l iko s tor imo lahko tudi 
dobrega s pogost imi in manjšimi 
obroki hrane. Nekaj posebnega j e 
shuj sevalna kura debelih ljudi. Se
veda se ne b o m o lotili shu j sevalne 
kure pri debelih ljudeh, ki imajo 
rakasto obolenje. K j e r pa j e re
dukcija telesne teže potrebno zaradi 
srčnih bolezni in bolezni obtočil 
itd., j e le — ta pri starih ljudeh 
mnogo teže izvedlj iva kot pri mlaj
ših. Ce dosledno in počasi hujšamo 
za 1 kg mesečno, pripelje to do 
občutnega zmanjšanja telesne teže. 
Včasih zmanjšamo lahko telesno 
težo s samim zmanjšanjem kuhinj
ske soli v obrokih hrane, sicer pa 
to dosežemo po skrbno pripravljeni 
dieti. Spomnimo se, da j e bi lo v 
povojnih letih pomanjkanja bistve
no manj presnovnih bolezni, da j e 
bil njihov potek blažji kot danes, 
protina in srčne kapi, infarkta prak
tično ni bi lo in da danes višji stan
dard povzroča izreden porast teh 
bolezni. Razen tega se te bolezni 
danes rade komplic i ra jo in imajo 
težji potek kot v obdobj ih pomanj
kanja. Za zmanjšanje telesne teže 
m o r a m o torej brezpogojno skrbeti 
pri obolenjih srca in ožilja, kar 
sem že omenil , dalje pr i kroničnem 
povišanem krvnem pritisku, slad

korni bolezni, protinu in drugih 
boleznih presnove, na koncu pa tudi 
pri boleznih gibalnega aparata in 
posebej pri degenerativnih boleznih, 
kot artroza, spondilartrozah in osta
lih revmatičnih boleznih. Tudi v 
takih pr imerih se j e treba ravnati 
po skrbno določenem individualnem 
dietalnem načrtu in uspeh ne b o 
izostal, seveda pa m o r a m o pri re
dukcijskih dietah posebej računati 
z osebnostnimi inteligenčnimi spo
sobnostmi in uvidevnostjo posamez
nika. Shu j sevalna kura j e najboljša 
v pametno sestavljeni mešani hra
ni. V vsakem pr imeru pa se mo
ramo z boln ikom pogovor i t i o do
sedanjem načinu prehrane, preden 
pre idemo na korekture. Potrebno 
j e tudi mislit i na skrbjio urejeno 
prebavo, pri čemer m o r a m o vede
ti, da j e kronično zaprtje pri starih 
ljudeh nenavadno pomembno in 
važno. Ponovno opozar jamo na ko
ristnost žlindraste hrane, ki že sa
ma po sebi ureja stolico. Pr i upo
rabi odvajalnih sredstev m o r a m o 
ravno pri starih ljudeh biti previ
dni, saj vemo, da ima zloraba le-
teh, če ta zdravila stari ljudje leta 
j eml je jo , težke posledice. Pr i obo
lenju prebavil , pr i želodčni bolezni, 
pri obolenju jeter in žolčnih vodov , 
pri boleznih trebušjie slinavke, di-
vertikulitisu (vnet je na izboklinah 
prebavnem traktu) , ki j e v starosti 
pogost pojav, vel jajo že tudi pri 
mlajših ljudeh preizkušene obl ike 
prehrane. Pri starejših bolnikih, ki 
imajo sočasno več bolezni, pravega 
načina prehrane ni vedno lahko 
uskladiti. 

T a k o imenovani starostni dia
betes j e pri debelih ljudeh mnogo 
češči kot pri normalno težkih ali 
celo takih, ki so pod svojo telesno 
težo. N a sploh lahko vzdržujemo 

'Starostno sladkorno bolezen dolga 
leta s splošno vel javno in pravilno 
dieto. Tudi če je potrebno zdravlje
nje z insulinom in antidiabetičnimi 
tabletami, se m o r a m o držati diete. 
V teh pr imer ih j e važno, da zmanj
šamo telesno težo in s tem ome j imo 
možnost komplikaci j pri diabetesu. 
T e komplikaci je kot npr. na ožilju, 
ledvicah, srčnih venčnih žilah, so 
namreč pri debelih ljudeh neprimer
no bol j pogoste kot pri suhih. V 
socialnih zavodih nadzoruje dieto 
zdravnik. Starejšega bolnika j e vča

sih težko prepričati , da j e stroga 
dieta potrebna. N e more si prav 
predstavljati , da ima sladkorno bo
lezen on, ki j e bil celo živl jenje 
zdrav in brez kakršnih koli težav. 
T u m o r a m o biti vztrajni in dosled
ni. Dietalne nasvete j e potrebno da
jati v posameznih primerih, ker so 
pogosto nepravilne in iztirjene ob
like dietalne prehrane p o v o d za 
kronično podhranjenost. Vedet i mo
ramo, da j e prot in bolj pogost in 
ravno bolniku s pro t inom je treba 
povedati , kako važno j e zanj me-
dikamentozno zdravljenje ob pravil
ni prehrani, brez dražil kot alkohol 
in zlorabe nikotina, ki i zzove jo 
atake in poslabšanje protina. Bol
nik se pač mora v takih okolišči
nah odpovedat i običajni cigareti in 
kozarcu vina, kar sicer starejšemu 
človeku v normalnih prilikah iz srca 
radi pr ivošč imo *kot tudi skodelico 
kave ali čaja. Tudi z zač imbami 
in dišavami v starosti ne š tedimo, 
vse so enako pr iporočl j ive , če ne 
gre ravno za hemeroide. 

Smotrno sestavljena hrana ima 
na sploh dovol j vi taminov. Opaža 
se pa, da prihaja do znamenj po
manjkanja v i taminov pri ljudeh, ki 
ž iv i jo sami in zanemarjajo hrano. 
T o j e bol j posledica nezadostnega 
dovajanja vi taminov, kot pa njiho
ve resorbcije. Ob pomanjkanju vi
taminov se porajajo različna bole
zenska stanja: motnje vida, okvara 
kože, slabokrvnost, splošna utruje
nost, bolezni kosti, krvotočne mot
nje itd. Pomanjkanje vi taminov na
domest imo z vi taminskimi prepa
rati vendar j e na mestu previdnost 
posebno pri udarnih dozah vitami-
na D. Tudi druge podobne prepa
rate, ki vsebujejo hormone, ne sme
m o dajati kar tako vsakemu, ampak 
vedno le po zdravstveni indikaciji . 
Vsi ti in slični medikamenti pa le 
dopolnjujejo smotrno urejeno pre
hrano, nikakor pa j e ne m o r e j o 
nadomestiti . 

Vsekakor j e danes pri oskrbi in 
zdravljenju ostarelega človeka pra
vilen odnos in nasvet v prehrani 
najpomembnejši dejavnik, ki ga j e 
treba pred vsem drugim upoštevati 
in spoštovati. 

Dr. M i r k o V E N G U Š T 
zdravnik-specialist 

Sef zdravstvene službe 
N o v o Celje, Žalec 



ptičko. Ker nisem imela 
rož, da bi jih dala na 
grobek, sem vanj zasadi
la borovo vejico. 

Se dolgo nisem mogla 
pozabiti tega žalostnega 
dogodka. Seveda sem bi
la takrat še premajhna 
in mi je bilo zato še bolj 
hudo. Vendar pa še ved
no rada skrbim za ptičke 
in z veseljem opazujem, 
kako priletavajo in odle-
tavajo na vrtu, kjer se 
gostijo z nastavljeno hra
no. 

Dominika Rozman, 
8. a. Oš Store 

DODATNI 
AVTOBUS 

Srednješolci iz Žalca bi 
radi preko vašega tednika j 
vprašali podjetje IZLETT- ] 
N I K , zakaj nimamo dodat-'.' 
nega avtobusa, ki je prej-1 
šnja leta vozil v Celje ob ] 
pol seamih zjutraj vedno I 
nabito poln. 

Sprevodniki rednih avto- 1 
busov, . Ki prav tako pri- i 
peljejo v Žalec natlačeni, 
nam zapirajo vrata pred 
nosom, pehajo nas z avto
busa na avtobus, vsi nas 
naganjujo na lokalnega, ki 
pa tudi ne more pobrati 
vse mase čakajočih. Ne
malokrat se zgodi, da pri
demo v šolo šele ob pol 
osmih ali pa celo še po
zneje (pouk se prične de
set minut čez sedem). 
Podjetje I Z L E T N I K prosi
mo, naj nam da dodatni 
avtobus, saj bo tako pri
hranjenih mnogo odvečnih 
besed m jeze. Stanje je 
res zaskrbljujoče. 

SREDNJEŠOLCI 
IZ 2ALC.\ 

(vsi lastnoročno 
podpisani) 

LAŽ ALI 
RESNICA? 

Ker že toliko pišete o 
zadevi Mojce Eržen, pro
sim, da bi objavili še to. 
Mojco sem prevzela od 
staršev v svoje varstvo 
dne 14. decembra 1.973. 
Ker je bilo to nepričako
vano, se podpludbe na 
Mojci ne bi dale skriti. 
Ko sem jo dobila, je bila 
čisto v normalnem sta
nju, brez znakov prete
panja. Imela je samo gri
po in vročino 38,3. 

Z njenimi starši smo se 
dogovorili, da bo Mojca 
v varstvu pri meni in da 
mi bodo plačevali 4(X) din 
mesečno. Oblačili bi jo 
sami, s čimer sem se tudi 
jaz strinjala. V pKsnede-
Ijek, dne 17. decembra 

zvečer ob 21.55 pa je -pri
šla dr. Ruža Vreg na po
stajo milice v Hrastniku. 
Rekla je, da je ona že i 
imela Mojco in da ima 
zanjo vse potrebne pa
pirje. ' 

Ko so se odprla vrata, 
je M;ojca zakričala: »Ne 
maram te! Pojdi proč!« 
Otrok se me je oklenil 
okoli vratu in začel pro
siti in jokati: »Prosim te, 
ne daj me kozjanski dok
torici!« Ker me je dekli
ca imela že dovolj rada 
in se me je oklenila oko
li vratu, sem tudi jaz pri
jela njo. Ko je dr. Ruža 
Vreg zagleda.!a Mojco, je 
skočila vanjo, se začela 
tresti in Mojco vleči za 
roke. Vpila je: »Mojca, ti 
si moja.« Ker je preveč 
vlekla deklico za roke, 
sem se ba'a zanjo in jo 
spustila. Pro^sila sem, da 
bi Mojco oblekla, ker je 
bila bolna, z vročino, pa 
ni hotela niti sllšajti. Ne
sla je skoraj golo MojcO 
s toplega kavča v avto. 

Pa še to: kako mi" je 
mogla dati 700 din in re
či: »Tu imate denar. Vi 
ste dali 500 din, jaz pa 
vam dam še 200 din zra
ven.«? Ker jaz Mojce ni
sem kupila, sem denar 
pustila pri miru, dokler 
nista prišla miličnika iz 
Hrastnika nazaj. Rekla 
sta, da se jima to zdi 
sumljivo, ker je Mojca 
ves čas. dokler sta jo 
spj-emljala, jokala. Kar 
se tiče pretepanja, sem 
jaz Mojco peljala na So
cialno skrbstvo v Hrast
niku in tam so videli, da 
ni potrebna zdravljenja. 
Vi, novinarji, ste sami 
zbegali deklico. Vedno 
joka, kadar jih vidi. Za
to nočem, da bi še pri
hajali k nam. 

Zakaj ne objavite res
nice? V vsake-m časopisu 
je pisalo drugače, zato 
vas prosim, da objavite 
to moje pismo. Je resnič
no bolj, kakor so bila 
druga. Tudi to objavite, 
kako je dr. Ruža Vreg 
ugrabila Mojco. Vsak le-

•po pozdravi, ko pride v 
stanovanje, kar pa ona 
ni storila. Pograbila je 
malo Mojco in zbežala. 

Slavica .Avramovič, 
Cesta 1. maja 38, 

61430 Hrastnik 

NAŠA ANJA 
redno sanja 
o očku, ki bi bil doma ... 
In, ker pet let je že stara, 
zna prešteti že na prste, 
kdaj nedelja bo prišla. 

Ponedeljek, torek, 
sreda . . . 
Joj, koliko je to dni... 
Anja šteje, znova šteje: 
še tri dni in tri noči. 

Ko pride zaželeni dan, 
njen očka je tako 

zaspan... 
A Anja spati mu ne da, 
saj ves teden je čakala, 
ko bo končno spet doma. 

Ročice okrog vratu mu 
ovije 

in tak obrazek naredi, 
da očka se le z njo 

ukvarja, 
na vsa vprašanja 

odgovarja 
potrpežljivo, kar se da. 
Obrazek Anjin ves žari, 
saj njen očka prav vse 

zna! 

Ko spanček očke ji 
zatisne, 

SVOJO punčko k sebi 
stisne, 

jo očka srečen opazuje, 
i>aj še v sanjah se smehlja. 

Zjutraj pa, ko se zbudi, 
Anja naša zopet šteje: 
ponedeljek, torek, 
sreda ... 
Joj, koliko je to dni! 

MAJA 

MOSTA ŠE NI 
Lanski, leto je v No

vem tedniku veliko pisalo 
o savinjskih brodnikih. To 
so Rifengozdčani, ki ne 
morejo na dnigo stran 
Savinje drugače, kot da 
se prepeljejo s čolnom ali 
da eno uro pešačijo do 
Laškega ali pa preko mo
stu v Tremerju, kar pa je 
zelo nevarno. Lani so ve
liko govorili o tem, da bi 
gradili most ali pa cesto. 
Zdaj je vse utihnilo. Ka
že, da se ni še nič pre
maknilo z mrtve točke. 

Prebivalci Rilengozda se 
že več desetletij borijo za 
most m za cesto. Toda 
doslej br.-ez uspeha. Vedno 
se je našel kak »hudič«, 
ki jim je vse načrte pre
prečil. Toda zadnji čas je, 
da naredimo temu konec. 
Pri Rozmanu jim mora
mo omogočiti varen pre
hod preko Savinje, ker je 
tu avtobusna postaja. 
Zgraditi jim moramo 
most, v najslabšem pri
meru pa vsaj brv. Kot je 
znano, imajo že situacij-
ski načrt za most. Načrt 
tudi ni bil zastonj, zato 
bi bilo škoda, če hi spla
val po vodi. Treba bo za
četi z akcijo. Rifengozd
čani naj odprejo pri »Na
rodni banki« žiro račun 
za zbiranje prostovoljnih 

prispevkov, nekaj pa bi 
lahko tudi sami prispe-
vaU. 

Celotna družba je dolž
na, da pokaže solidarnost 
in da akcijo podpre. Ured
ništvo NT pa naj to ak
cijo moralno podpre. Smo 
socialisti ali msmo? Ce 
gradi.mo ?ucializem, ga 
moramo graditi za vse. 

M. L. 

BRALKA 
IZ TUJINE 

Najprej želim vsem v 
uredništvu in sodelavcem 
Novega tednika vso srečo 
v letu 1974. 

Čeprav nisem še dolgo 
naročnica NT, moram pri
znati, da mi je zelo všeč. 
V njem najdem marsikaj 
zanimivega. Najbolj všeč 
sta mi rubriJci Ljubezen 
po svetu in O partizan
skih materah. Upam, da 
Ljubezen po s^etu ne bo
ste prehitro ukinili, ker 
mislim, da ta mbrika ni 
všeč samo meni, ampak 
vsem braicem NT. Mene 
namreč zelo zanima, kak
šne so navade in običaji 
tujih narodov. Posebno in-
teresantno je življenje lju
di iz nekaterih zaostalih 
afriških in latinsko ame
riških držav. Tohko o tem 
pisanju. 

Za konec pa vas pro
sim, da mi pošljete račun, 
koliko moram nakazati za 
celoletno naročnino NT. 

Marija-Mojca Petek, 
Maashofstrase 22 
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O D M E V N A . 
»KAJ TAKEGA« 

Dokler je cesto iz Laš
kega proti Vrhu vzdrževa
lo Cestno pKxijetje Celje, 
je bilo na zalogi vedno 
dovolj gramoza. Po klan
cih so bili Kupi gramoza 
razporejeni tako, da so 
lahko cestarji samo z lo
pato od kupa do kupa po
sipali poledenelo cestišče. 
Še samokolnice niso veli
ko uporabljali. Koša pa 
sploh ne. Lc^a 1972 je po
stala ta cesta občinska. 
(Zdaj jo financira občina 
Laško prej jo je pa re
publiški cestnj sklad.) Od 
takrat naprej pa jo vzdr
žuje KS Laško. Vsi smo 
mislili, da bo cesta bolje 
vzdrževana, kot je bila 
prej, vendar ni bistvene 
razlike. Poleti jo še ne
kako dobro vzdržujejo, 
ker so ct.staxji zelo prid
ni. Posebno prizadeven je 
Jože Martun. On je pravi 
garač. Tako pridnih ce
starjev še ni bilo na tej 
cesti. Zato bi morali biti 
temu primerno tudi plača
ni. Vendar slabo zasluži 
jo. Zaščitnih sredstev, ki 
jim po zakonu pripadajo, 
tudi ne dobijo. Pa bi jih 
morali. Zimsko službo 
imajo slabo organizirano. 

Nikoli pravočasno ne or
jejo snega. Kadar orjejo, 
cesto splužijo preozko, da 
se osebni avto in kolesar 
skoraj ne moreta srečati. 
Tudi poledica ni nikoli 
pravočasno posipana. Pa 
saj ni čudno. Krajevna 
skupnost ima samo en 
traktor na razpolago. To 
pa je očitno premalo. Koš 
je za današnji čas le pre
počasno »vozilo«. 

Zato ]e najbolje, da 
vzdrževanje cest zaupamo 
Cestnemu podjetju, ki je 
za to osposobljeno in je 
sposobno tudi delavce pri
merno plačati. Lepe ceste 
na račun nizkega standar
da cestnih delavcev si pa 
res ne smemo privoščiti. 
Tudi cestar je človek. 

OPAZOVALEC 

SAMOTNO 
ŽIVLJENJE 

Lepo je fantu na deželi, 
če ljubico ima, 
mu enkrat lahko bo po

stala 
prav zvesta ženkica. 

Saj nekaj je še tudi sa
mih, 

ko iz vojske pridejo, 
potem pa si kaj kmalu 

radi 
svoj par izberejo. 

življenja mladih so raz
lična, 

če zrelosti še ni, 
zato pa se kaj kmalu 

lahko 
usoda spremeni. 

Vsi fantje in tudi vsa 
dekleta 

to vzemite si za v.jgled, 
lahko življenje je tud" 

srečno, 
če sam si na tem svet'. 

EGIDIJ HRIBERSEK 

NEPOZNAVANJE 
RAZMER 

Kot vaš naročnik in re
dni bralec lista se ogla
šam z nekaj vrsticami. 

Pobudo za pisanje mi je 
dal članek v rubriki Iz 
delovnih kolektivov, ob
javljen v NT 17. januarja 
letos. V tem članku piše, 
da v TT Prebold ne po
znajo stanovanjskih pro
blemov »in to že kar pre
cej časa«, ka ti s poseb
nim sistemom stanovanj
skega varčevanja so znali 
pritegniti člane kolektiva 
v toliki men. da sproti 
praktično pokrivajo vse 
potrebe po staniOvanjih. 

Omenjeni članek je lah
ko napisal samo nekdo, 
ki se mu je šlo zgolj za 
honorar in razmer ne po
zna. Kajti če bi razmere 
poznal, bi vedel, da je v 
njihovem kolektivu zapo
slena delavka, ki dela tu 
že osem let pa ne uspe 
dobiti stanovanja. Verjet
no tudi ni vedel, da sta

nuje s svojima dvema 
otrokoma (4 leta in 2 leti) 
ter možem v sobici 4-krat 
5 metrov, kjer spijo, ku
hajo in perejo obenem. 
Verjetno tudi ne ve, da 
tovarniška, socialna delav
ka sploh noče priti pogle
dat stanovanja, ker baje 
razmere pozna 

Vse kaže da bo potreb
no poklicati novinarja in 
snemalca RTV Ljubljana, 
da se oo primer preniak-
nil z mrtve točke. Morda 
se sliši to neverjetno, to
da to je resničen problem 
v Kapli vasi 29. 

IMARJAN URANJEK 
Odgovor: Bomo zadevo 

pogledali. 

DONJUANSKI 
SPEV 

JANIČEVEGA 
PETRA 

Ondan so se ledik fantje 
pogovarjali, kako je bilo 
v tistih »zlatih« časih, ko 
je elektro mojster J ANIC 
PETER veljal za gotovelj-
skega donjuana. Ko je 
končno stopil pred mati
čarja in izrekel usodni 
DA, mu je ljudski pevec 
rm fantovščini brez ločil 
zapel: 

Je spet odločil eden se 
A kaj bo z njim se še ne 

ve 
Naj bo tako ali tako 
Izmuznil revež se ne bo 
Ce kdaj bo rabil jKimoči 
Potem naj ve da tu smo 

mi 
Edino mi vemo kako 
Te lahko greha rešimo 
Enkrat za vselej pomni to 
Rezerve biti morajo 

če je zanj to pravšnja 
rima, če se je odločil sto
piti na dolgo zakonsko pot 
ob prelomnici starega in 
prihajajočega novega leta, 
če je zdaj že mesec mi
mo, naj bo še vseeno srč
na želja: SREČNO! 

—dk— 

Čas jih je prehitel. Tudi v Mozirju so zdaj v škripcih, kje odpreti nove par
cele za graditev stanovanj. Središče Gornje Savinjske doline se širi bolj kot 
so mislili in predvidevali. Toda, če bodo hoteli zadržati pobudo, bodo mo
rali kmalu najti nove parcele . . . 

Letos bo »Pustno tozdiranje« 



Vinska gora in partizanski gozdovi 

Ce se peljemo iz Velenja 
proti Celju, nedaleč od go
stilne štajner v Vinski gori 
na levi strani opazimo tablo, ' 
ki nosi napis »Partizanski 
grobovi«. 2e večkrat me je 
radovednost vlekla, da si 
vzamem čas in se sprehodim 
po gozdnih poteh Petelinjeka, 
kakor se imenuje hrib, kjer 
so padli trije neznani borci 
Tomšičeve brigade 1. juli
ja 1944. leta. 

Po krepki uri iskanja mi 
ni uspelo najti grobov in sem 
se tako napotil nazaj v doli
no ter se odpravil v Vinsko 
goro. Tam sem srečal krep
kega fanta Edija Potočnika, 
ki obiskuje 6. d razred os
novne šole Gustava Šiliha v 
Velenju in ga prosil, da mi 
pokaže pot do grobov. Po do
brem kilometru in pol viju
gaste gozdne poti sva prišla 
naravnost do grobov, ki pa 
so na moje veliko preseneče
nje zelo lepo vzdrževani. 

Na plošči piše: »Tukaj po
čivajo trije borci Tomšiče
ve birgade NOV. Na tem me
stu padli za svobodo 1. 7.1944. 
Slava jim. Občinski odbor 

ZB NOV Dobna!« 
Radovednost me je gnala 

naprej po vasi Vinska gora, 
ki ima kar pet gostiln, eno 
samo trgovino ter novo os
novno šolo do 4. razreda. Pa 
gasilski dom, tudi nov, in še 
dvorano za kulturne priredit
ve. Labko rečem — zelo napre
den kraj, ki spada pod obči
no Žalec. Pri neki hiši ob 
cesti sem se ustavil in pov
prašal, če kaj vedo o parti

zanskih grobovm. Prijazna 
gospodinja me je napotila k 
Blažu Arliču, kjer sem res 
zvedel veliko o pomnikih in 
pa tudi o doživetjih Blaža 
Arliča med vojno. 

Predvsem me zanima, ali 
kaj veste o treh borcih Tom-
ščičeve brigade, ki so v go
zdu nedaleč od vaše domači
je ^ad l i in so tam tudi po-
kojpani? 

»Za enega bi skoraj lahko 
rekel, da je Rahtonov Ivo iz 
Slovenj Gradca,_^feupai...SYa.. 

bila v nemški vojski na ru
ski fronti in sva bila neloč
ljiva prijatelja. Za ostala dva 
pa ne bi vedel.« 

Kako da sta bila skupaj 
na ruski fronti? On je padci 
v Tomšičevi brigadi 1. 7. 1944, 
ko ste bili vi še tam? 

»Ivo je dobil kak mesec 
prej dopust kot jaz, zato je 
takoj po prihodu domov v 
Slovenijo menda odšel v par
tizane. Da je on tam padel, 
sklepam po tem, ker so k 
moji mami prišli Nemci ta
koj, ko so našli padle parti
zane v naši neposredni bliži
ni. Imeli so sliko, na kateri 
sva skupaj slikana. Mama je 
seveda rekla, da ga ne pozna, 
jaz pa, da sem tako v nem
ški vojski in to na ruski 
fronti.« 

Kdaj pa ste vi prišli na 
dopust in v partizane? 

»Na dopust sem prišel 
16. avgusta 1944. leta. Do Ce
lja sem imel srečo. Nikjer 
nobene kontrole. V Celju, 
kjer sem takorekoč že bil dor 
ma, pa me je ustavila kon
trola na železniški postaji. 
Iz sredine mesta mi je uspe
lo pobegniti in tako sem na
to prišel peš iz Celja v Vin
sko goro. Ko sem bil doma, 
so že prišli pome Nemci in 
zahtevali, da se takoj javim 
na Dobrni. V tej noči so me 
obiskali tudi partizani in mi 
vzeli vso bojno opremo in 
uniformo. Kot civilist sem 
se šel naslednji dan javit v 
Dobrno. Tam so me napoti
li v Celje. Tako sem tretji 
dan dopusta odšel v Celje na 

vojno komando, kjer me ni
so hoteli več izpustiti. Po 
kratkem prepričevanju mi je 
le nekako uspelo, da so me 
pustili »po imiformo« v Do 
brno. Seveda sem obljubil, 
da se čez štiri ure vrnem 
v Celje. 

Po prihodu domov sem ta
koj odšel v partizane. To je 
bilo 19. avgusta 1944. Bil sem 
v Tomšičevi brigadi, kasne
je pa v štabu brigade. Mo- i 
ram povedati še to, da so 
takoj, ko sem odšel v parti
zane, prišli domov Nemci. 
Mama je trdila, da se nisem 
vrnil iz Celja, kamor so me 
poslali iz Dobrne. Nemci so 
grozili, toda k sreči se do
mačim ni nič zgodilo. Nekaj 
časa so opazovali kmetijo, 
nato pa tudi to opustili. 

Po premiku Tomšičeve bri
gade s Paškega Kozjaka sem 
bil premeščen kot terenec 
in obveščevalec na celjsko 
območje, kjer sem tudi do
čakal svobodo. Ranjen nisem 
bil, ostale pa so mi ozebline 
z ruske fronte.« 

Povrniva se h grobovom. 
Kdo skrbi zanje, da so tako 
lepo vzdrževani? 

»Zanje skrbimo člani ZB 
na našem območju in učen
ci, ki obiskujejo šolo v Vin
ski gori.« 

bb slovesu mi je še pove
dal, da bodo spomladi mar
kacije do partizanskih grobov 
obnovili, tako da bomo laž
je našli pot do grobov, kjer 
so pokopani neznani borci 
Tomšičeve brigade. 

L. OJSTERŠEK 

Blaž Arlič 

NAŠ D 
Med celjskimi športniir. 
segli v zadnjih dveh le 
dega kadra. Posebno v 
sebojni povezavi s spon 
danes beležimo kar 12( 
ki redno vadijo in se 

Obiskali smo pet i 
metnega kolektiva, ki si 
metu, kot ga je imel pre 

Aleksander Šarlah, < 
TSŠ, rojen 1955 leta: G 
mi je drugi dom. Tre: 
trikrat tedensko, kar r 
vzame preveč časa za i 
obveznosti. Lansko s 
smo zaključili kot naj 
mladinci in pionirji v c 
nogometni regiji. Naš 
ni zaman, kajti ob skr 
predsedniku Zlatku Jeri 
drugih ne smemo razo< 
celjskih gledalcev. 

Martin Krofljič, učene< 
dovodni instalater, rojen 
leta: Doma sem iz Voi 
Nogomet igram že več] 
Bogati mi življenje. Pri 
divarju sem naletel na 
no tehnično ekipo, ki 
skrbeti za mlade. Zato n 
čudi, da je na Glaziji vt 
več mladih. Vsi igralci 
za trud celotnega kola 
Kladivarja izredno hvalez 
pričakujemo še možnos 
napredek. 

Dušan Kokotec, dijak 
benega oddelka TSS, 
1958 leta: Sem med naj 
šimi igralci mladinskega 
štva. še včeraj mi ji 
prvi trener oče Jože, 
več kot deset let igri 
modri dres Kladivarja. 
se tega dobro zavedam, 
vidim v mojem igranji 
Kladivarju vso možno 
razvoj. Posebno priznat 
bilo potrebno dati Hv 
Maslu, ki je naš o< 
vzgojitelj. 

Bila je to peterica ml̂ .̂J 
še tu 3-4 mladincev in ' 
svoj drugi dom. Med 
slej bodo prispevali s ^ * 
k še večjemu razvoju P' ^ 
bodo dali družbi, ki sl̂  •! 
športniki in vzorni aX)^ ^ 
delo in družbo. 

UMRL JE 
JAKA 

LESKOŠEK 
Sredi bohorskih gozdov 

je spet zazevala praznina. 
Odšel je človek, ki ga je 
poznalo domala celo Koz
jansko, saj je dolga leta 
živel v osrčju Bohorja pa 
tudi med ljudmi kot pri
zadeven družbeno-politični 
delavec, ki mu nobena 
stvar ni bila pretežka, no
bena pot predolga in no
ben napor prehud. Jaka 
Leskošek iz Loga v Bo-
horju je umrl in že nekaj 
dni počiva med svojimi 
ljudmi na pokopališču na 
Pilštanju. 

Jaka Leskošek je med 
vojno imel zveze s parti
zani, ki so si tiste dni vze
li bohorske gozdove za 
svoje pribežališče. Poma
gal je, kakor je pač vedel 
in znal. Ko so vojna leta 
minila, je sprejel nase vr
sto funkcij, tako da je bil 
v tistem predelu pod Bo-
horjem preprosto vse: 
predsednik krajevnega ura
da, kurir, davkar, funkcio
nar pri ZK, ZB, SZDL, 
opravljal pa je še vrsto 
drugih poslov, ki jih tak
šen funkcionar mora op
ravljati. Ljudje na Koz
janskem vedo povedati, da 
je prenekateri večer pre
spal kar na krajevnem 
uradu, ker je bilo dela 
preveč, da bi si lahko pri
voščil odhod domov, v 
skoraj uro oddaljeni Log 
v Bohorju. Zgodilo se je 
celo, da je od utrujenosti 
zaspal kar na travniku, 
ko je odhajal s težkih po
ti pc Kozjanskem. Kljub 
vsemu Jaka ni zlomilo in 

je rad pomagal vsakomur, 
ki ga je zaprosil za po
moč. Tako je k vsem svo
jim funkcijam pridal še 
eno: bil je nekakšen koz
janski pisar. Pisal je proš
nje in hodil in hodil od 
urada do urada. Izgledalo 
je nekako tako kot da bi 
hotel vse urediti v enem 
samem dolgem dnevu, 
ki mu ni poznal meja. 

Jaka Leskošek pa je ho
tel koristiti človeštvu še 
drugače. Bil je prizaaeven 
krvodajalec in rad je obi
skovalcu pokazal dve zlati 
odličji, ki ju je dobil za 
to svojo humano dejav
nost. 

Največ hvaležnosti pa 
je Kozjansko dolžno Jaki 
zaradi njegovega neumor. 
nega naprezanja, da bi po
krajina čimprej dobila 
elektriko. Peš je hodil t 
Celje in prosil, organizi
ral, pisal in se dogovarjat 
z ljudmi. Uspelo mu je. 
Uspelo pa je Jaki tudi pr> 
šoli, ki mu je izkazala 
zadnjo čast: v njenih no 
vih prostorih, za katere 
se je Jaka tako boril, sc 
mu pripravili slovo. Od 
Jake se je poslovilo lepe 
število občanov in kraja 
nov in tudi pogreb na Pil 
stanju je znova pokazal 
kar je pomenil Loški Ja 
ka Kozjancem. 

MILENKO STRAŠEE 

PREMALO 
SOCIALNIH 
DELAVCEV 

Pomanjkanje socialnih de
lavcev v laški občini je trd 
oreh za občinsko skupščino. 
Na oddelku za socialno po
litiko dela pet ljudi, med 

njimi pa je le ena socialna 
delavka, ki sama ne zmore 
vsega dela v tako raztreseni 
občini, kot je laška. Iti ima 
zabeleženih veliko ostarelih 
kmetov, ki so potrebni soci
alne podpore. Organi social
nega skrbstva se zato moč
no povezujejo s socialnimi 
komisijami pri krajevnih 
skupnostih, ki imajo nalogo, 
da signalizirajo vsak boleč 
socialni primer. 

NOV ZBOR: 
30 DELEGATOV 

v Celju bodo predlagali , da bi 
štel družbenopolitični zbor v ob
činski skupščini 30 delegatov. O b 
činska lv-iforcnca S Z D L bo skup
no s konferenco za družbeno ak
tivnost žena izvolila 10 delegatov, 
sindikati 7, Z K 7, Zveza borcev 3 
in Zveza mladine 3. Med vsemi 
kandidati, tako je predlagala ob-
čiiv k''< '̂• " ' ; < o ' • « ' : a !-:!a:ovska 
komisija, mora biti 30 "o nepo
srednih proizvajalcev In 6 mladin
cev. Ker bo štel zbor združenega 
dela predvidoma 80 delegatov in 
zbor delegatov krajevnih skupnosti 
30 članov, bo v celjski občinski 
skupščini neposredno sodelovalo 
140 članov. 

ŠE O 
POKOPALIŠČU 

V preteklem letu ste v 
NT poročali o slivniškem 
pokopališču, da je gmaj
na, zdaj še nekaj o tem. 

Stanje se je v 1973. ma
lo izboljšalo po zaslugi 
krajevne skupnosti Slivni
ca. Ostrižena Je živa me
ja, delno so odstranjeni 
odpadki, kljub temu pa 
pokopališče še vedno nima 
tiste podobe, ki bi jo mo
ralo imeti. Za samo ure
ditev grobov so najprej 
odgovorni sorodniki umr
lih, za okolico in boljši 
izgled pokopališča pa je 
odgovorna krajevna skup
nost. Spomladi bo treba 
marsikaj narediti, od se
žiganja starih vencev, do 
urejevanja poti. 

Morda v Slivnici še ved
no čakajo, da bo umrl 
kakšen premožnejši občan 
in v oporoki zapustil de
nar za nova pokopališka 
vrata, saj so sedanja že 
zdavnaj odslužila. 

Menim, da je vse mogo
če urediti s pametnim 
družbenim dogovorom. 

STANE K U R N I K 

Franc 
Bukovec 

Žalsko družbeno-pohttč-
no življenje je pred dnevi 
doživelo hud udarec. V 
starosti 49 let je umrl 
Franc Bukovec, vsestran
ski aktivist, prizadeven 
druZbeno-poLitičen delavec, 
voaja ekonomsko-anatttsKe 
službe v tovarni Juteks. 

Franc Bukovec je bil 
član republiškega in pred
sednik občinskega odbora 
sindikata delavcev indu
strije in rudarstva, član 
predsedstva občinskega 
sindikalnega sveta, odbor
nik občinske skupščine in 
predsednik krajevne orga
nizacije SZDL v Preboldu. 

S svojim delom je dal 
svojstveno obeležje doga
janjem v delovni organi
zaciji, občinski skupščini, 
družbeno-poiitičnih organi
zacijah, kraju, kjer je ži
vel. Kjerkoli je deloval, je 
poudarjal, kako lepo je ži
veti v družbi, ki posveča 
toliko skrbi življenju de
lovnega človeka, zdravim 
medsebojnim odnosom in 
splošnemu napredku. 

Franc Bukovec je bil hu
manist, cenjen zaradi svo
je prizadevnosti in tovari-
škega odnosa do sodelav
cev. 

Z njegovo smrtjo je v 
vrstah druzbeno-pouticnih 
delavcev žalske občine na
stala vrzel, ki jo bo težko 
zapolniti. 

B. S. 

Prejeli smo 

Ko sem prebral članek o 
prizidku k osnovni šoli Voj-
nik, ki bo zrasel s pomočjo 
sredstev iz samoprispevka, se 
mi je potrodila misel in obe
nem tudi želja, da napišem 
nekaj vrstic o tem. 

Doma sem iz Prankolovega. 
Na lastne oči sem se prepri
čal, koliko se skrbi za naš 
in tuj kraj. Tedaj smo na 
referendumu glasovali vsi 
»za«. To je bila naša dolž
nost, naš ponos in obenem 
tudi solidarnost. Jezi pa me 
ravno to, da vsakemu kra
ju pomagajo, le za našo ma
lo vasico se nihče ne zmeni. 
Tudi pri nas bi potrebovali 
takšne objekte. Telovadnica 
in vrtec sta prepotrebna, to
da kdo ju bo zgradil? Ne 
pomnim časa, ko bi poma
gali nam. Le odirajo nas in 
vedno moramo pomagati dru
gim. Mislim, da si tega naš 
kraj ni zaslužil. Ce se spom
nimo samo vojne in tistih 
težkih dni (sam jih sicer ni
sem doživel, ker sem star še
le osemnajst let), potem bi 
našemu kraju lahko bolj po
magali. Na Frankolovem ni
mamo telovadnice. To se po
zna posebno pri raznih tek
movanjih, ko so drugi bolje 
pripravljeni od nas, učenci pa 
se čutijo zapostavljene. Edi
no, kar smo dobili, je adap
tacija stare šole in zgraditev 
rokometnega igrišča. To pa, 
kolikor vem, brez vsake po
moči drugih krajev. Zakaj to? 
Na Frankolovem bi rabih tu
di kulturni dom. Nekoč sta
ra, dobra dvorana je »pre
delana« v turistične sobe. 

I Kdo je to dopustil? .In kje 
je denar, ki ga je dal za od
kup »Turist«? Zdaj je, čeprav 
nova dvorana, vse prej kot 
dvorana. To je gostilniška so
ba in je sploh neprimerna 
za kakšne večje prireditve. 
Nas bo kdo slišal, se bo kdo 
ustavil ob teh vrsticah? Bo
do uvedli referendum za nov 
kulturno-gasilski dom? Kul
turno življenje je bilo vča
sih pri nas zelo razgibano. 
Člani gasilskega društva »An
ton Bezenšek« so prirejali ra
zne igre, nastopali so narod
no zabavni ansambli iz cele 

Slovenije, predvajali so celo 
filme. Na obisku je bil tudi 
cirkus in še bi lahko našte
val. Zdaj cega ni več, mladi
na hiti daleč od doma. Kar 
pa je ostane doma, je pre
puščena mrtvemu kraju, če
prav včasih tu veselih in do
brih ljudi m bilo malo. 

Zaključil bom svoje pisa
nje z željo, da se uvede re
ferendum in da naredimo ne
kaj tudi za Prankolovo. Tako 
bo bodočnost za nas in tudi 
druge lepša, kajti pri nas je 
vsak tujec, preavsem pa so
sed, dobrodošel. Želeli pa bi 
ga sprejeti v najlepšem oko
lju. 

VLADO 30ŠT, 
Frankolovo 



Gl DOM 
] ^ so pri 2NK Kladivar do-j 
|n napredek pri vzgoji mla-' 
^memba je opazna v med-; 
l^kimi društvi in tako lalikoi 
)^v in pionirjev na Glaziji.i 
^ organizarano vzgajajo. I 

i pet mladih članov nogo-
1̂  dobi nazaj mesto v nogo-^ 

Vinko Pečnik, dijak TSŠ, 
»jen 1956 leta: K Kladivarju 
an pri šel od Olimpa. Med 
bojne menjave igralcev in 
)moč bo samo koristila če
tnemu nogometu. Ker sem 
I rodi' ob igrišču v Gaberju, 
m takoj vzljubil nogomet, 
anes mi je nogomet najbolj-
i rekreacija in dopolni pro-
ram mojega dela. V šport-
»m udejstvovanju vidim sa-
K) koristi, vir zdravja in to-
irištvo. Nogomet me ne ovi-
I pri učenju. 

iranko Skrbinek, delavec v 
klarski stroki, rojen 1957 
i: Nogomet je že tradicija 
naši družini. Oče je bil 
>ešen igralec Olimpa pred 
Jrimi dvajsetimi leti. Zato 

ne čudi, da sem takoj 
stopil v vrste nogometašev, 
im si, da bi bili prvaki in 
i^li čimboljši uspeh na re-
Jliškem prvenstvu. Stro
jno smo pri Kladivarju 
skrbljeni, kajti trenerski 
ler je odličen. 

ske Glazije. Poleg njih je 
"V. Vsi so našh na Glaziji 
pravo tovarištvo. Prej ko 
^ igro in marljivim delom 
Celju. Največje darilo pa 

ih, da se bodo kot mladi 
' ^ i h šol vključili v naše 

V̂or pripravil: Jože Kuzma 
t, 

^otocrafiie: Drago Medved 

Šoštanj 

KIBISKA BILANCA 
Ribiška družina »Paka« iz 

Šoštanja je imela pred dne
vi redno letno konferenco, 
na kateri je pregledala delo 
preteklega leta. Konference 
se je udeležila večina član
stva in mladine, predsednik 
ribiške družine iz Celja pro
fesor Drago Loibner, zastop
nik ribičev iz Šempetra Kar-
lo Polutnik, predsednik ribi
ške družine Velenje Stanko 
Planine in predsednik občin
ske konference SZDL Vele
nje Martin Primožič. 

Ribiška družina »Paka« iz 
Šoštanja upravlja s poreč
jem Pake, ki je razdeljena v 
8 lovnih revirjev in 3 gojit
vene potoke s skupno dolži
no približno 80 km. Pretek
lo leto so vložili v gojitvene 
potoke 20.000 kosov krmlje-
nega zaroda potočne postrvi, 
1000 kosov mladic potočne 
postrvi, ki so jih nabavili v 
Celju in Mariboru, p>oleg te
ga pa še večje število mla
dic potočne postrvi, ki so jih 
vzgojili v svojih gojitvenih 
potokih. V revirja Pake pa 

so vložili še 18.000 različnih 
drugih vrst rib, ki so jih mo
rali kupiti, da so lahko po
novno oživili ta dva revirja, 
ki sta v lanskem letu utrpe
la veliko zastrupitev rib s 
cianidi. Seveda kljub vlaga
nju naseljenost z ribami ni 
zadovoljiva, na kar vplivajo 
poleg zastrupitev še drugi či-
nitelji, kot so poplave itd. 
Ker še vedno niso urejene 
čistilne naprave s kolektor-
jem, ki je v srednjeročnem 
gospodarskem načrtu občine 
Velenje sicer predviden, je 
reka Paka še vedno močno 
onesnažena z industrijskimi, 
gospodinjskimi in fekalnimi 
odplakami od Velenja pa vse 
do izliva v Savinjo. Razve
seljivo je, da se je vsaj sta
nje glede čiščenja industrij
skih odplak Tovarne usnja 
Šoštanj v lanskem letu ne
koliko zboljšalo, kar bo 
ugodno vplivalo tudi na či
stočo vode v Savinji. 

Ko so analizirali ulove v 
preteklem letu, so ugotovili. 

da so člani družine skupaj s 
turisti ulovili nad 1000 kosov 
najrazličnejših rib v skupni 
teži 773 kg. Koliko pa so jih 
polovili krivolovci, žal ni bi
lo moč ugotoviti. V porečju 
Pake, predvsem v zgornjem 
delu, se je krivolovstvo kljub 
čuvajni službi močno razširi
lo. Ugotovili so, da so krivo

lovci zelo predrzni, saj so ce
lo fizično napadli pomožne 
čuvaje, ki so jih preganjali. 
Menili so, da je kaznovalna 
politika do krivolovcev pre-
mila, zato so predlagali, da 
bi se krivolovstvo prekvalifi
ciralo v tatvino in tako tudi 
ostreje kaznovalo, saj je to 
kraja družbenih dobrin. 

Tudi vzgoji članstva in mla
dine so preteklo leto name
nili več skrbi, saj je opravi
lo ribiški izpit 16 članov. Ri
biči so se izkazali tudi na 
različnih meddruštvenih tek
movanjih. Pri članih Mešič 
Rudi, Bizjak Ivan in Dolejši 
Štefan ter pri mladincih Me
šič Rudi ml., Kurnik Mato in 
Vede Zdenko, ki so prejeli 
tudi pokale in diplome. 

Na konferenci so sprejeli 
obsežen načrt dela in sklepe, 
s katerimi naj bi v letošnjem 
letu izboljšali stanje družine 
in še okrepili čuvajsko služ
bo ter izvedli dodatna vlaga
nja rib po petletnem progra
mu. 

V. KOJC 

KOZJANSKO-OBSOTELJSKI DROBIŽ 
Močno angažirana je v teh dneh občinska konfe

renca Zveze komunistov v Šmarju. Komite je sklenil, 
da morajo do 15. februarja osnovne organizacije Zve
ze komunistov po krajevnih skupnostih in temeljnih 
organizacijah združenega dela sprejeti svoje akcijske 
programe. Le-ti bodo imeli osnovo v programu občin
ske konference, toda ob tem čaka člane Zveze komu
nistov še obilica dela, kajti te obveznosti bo treba 
prilagoditi okolju, kjer člani žive. 

Potnik, ki potuje z avtobusom, kateri ima odhod 
zvečer iz Virštanja na Kozjanskem, se že na začetku 
vožnje neprijetno začudi: voz ni ogrevan, vse, kar je 
v njem, bučno ropota, kadar je prah, se zgodi, da 
pride potnik na končni postaji iz avtobusa bel kot 
pek. Delavci, ki pKDtujejo vsak dan v službo, so se 
menda tega že navadili in ne negodujejo več. Zakaj 
bi? Pravijo, da tako ah tako nič ne pomaga! 

M I L E N K O STRAŠEK 

Ljubečna 

ZADOVOUNl 
Preteklo soboto so se na 

rednem občnem zboru zbra
li člani gasilskega društva v 
Ljubečni. Ugodno so ocenili 
preteklo letno delo. Kako tu
di ne, saj so opravili veliko 
dela. Dobili so telefonsko 
zvezo, preuredili so dom, ku
pili nekaj nove opreme in 
posvetili veliko skrbi vzgoji 
članov in prebivalstva. Da 
so lahko vse to opravili, so 
člani večino del opraviU s 
prostovoljnim delom. V po
ročilu predsednika društva 
Staneta Leskovška smo sli
šali, da so člani opravili več 
kot 7.50 prostovoljnih ur. 

Kaže pa, da Jih uspehi ne 

bodo uspavali. Na zboru so 
namreč tudi za letošnje ob
dobje sprejeli bogat program 
dela. Nameravajo še naprej 
preurejevati dom. Žehjo si 
še več opreme, upajo, da 
bodo lahko kupili še eno 
motorno brizgalno z močjo 
600 litrov. Se naprej pa bodo 
pKJSvečali pozornost vzgoji 
mladih gasilcev in preventiv
ni vzgoji prebivalstva. Pri
pravljati se bodo začeli tudi 
na praznovanje 25-letnice 
društva, ki ga bodo prazno
vali prihodnje leto. 

Tekst in foto: 

M I L A N BRECL 

Predsednik društva Stane Leskovšek govori o lansk.h uspe-
hih gasUcev v Ljubečni. ^1"^" '̂ '̂ '̂ ^̂  

VEČ VNEME 
V soboto, 26. januarja, 

je bila v društveni telo
vadnici TVD Partizan Ga-
berje — Celje letna kon
ferenca. Prisotnih je bilo 
okoli 100 članov. 

Po poročilih in razpravi 
sta Konrad Končan in 
Metod Trebičnik podelila 
športne znake, rekreacij
ske značke ter priznanja. 
Podeljemh je bilo 33 tek
movalnih T R I M značk, od 
tega 9 zlatih, 7 srebrnih 
in 17 bronastih ter 71 re
kreacijskih T R I M značk. 
Istočasno je društvo raz
delilo 27 diplom za dose
žene športne uspehe med 
letom. V imenu Partizana 
Slovenije pa je podelilo 
šestim članom društva 
spričevala za uspešno 
opravljene tečaje za vod
nike. 

Za konec smo si ogle
dali še kratek film o de
lu, rekreaciji TVD Par
tizana Gaber je, pohodu ob 
žici okupirane Ljubljane 
ter sodelovanju na repub
liškem orientacijskem po
hodu v Škof ji Loki. 

2elja predsednika dru
štva Konrada Končana je, 
da bi bilo več zanimanja 
za delo v društvu in da 
bi bilo leto 1974 bolj 
uspešno kot preteklo leto. 

ANGELCA P I K L 

1014 POPISANIH 
KANDIDATOV 

Konec tega tedna bodo 
v Celju v glavnem zaklju
čili s popisovanjem kan
didatov, so nam povedala 
na OK SZDL. 

V ponedeljek je bilo po
pisanih že 1014 kandida
tov, od tega 359 žena in 
655 mošKih. Do 27. leta 
starosti je 215 kandida
tov, do 35. leta 282, do 45. 
leta 280, do 55. leta 205 
in nad 55 let 32 možnih 
kandidatov. 

Med kandidati iz nepo
sredne proizvodnje jih je 
42 nekvalificiranih, 73 pol-
kvalificiranih, 212 kvalifi
ciranih in 81 z V K . 

Glede na izobrazbo pre
vladuje skupina s sred
njo šolo, 110 jih ima višjo 
in 114 visoko šolo. 

Med popisanimi je 321 
članov Zveze komunistov 
in 86 članov Zveze borcev. 

ZA 82 KG 
IN 11 METROV SA
VINJSKIH SULCEV 
člani ribiške družine Šem

peter v Savinjski dolini so s 
športnim ribolovom sulca v 
lanski dvomesečni sezoni še 
kar zadovoljni. Športna sreča 
se je nasmehnila dvanajstim 
članom družine in turistom. 
Skupna teža vseh ulovljenih 
sulccv je kar 82 kg, njihova 
dolžina pa 11 metrov. 

Prvak med ulovljenimi sul-
ci je imel 14 kg. Dolg pa je 
bil 110 cm. 

Tudi ostali ulovljeni sulci 
rekorderju ne delajo sramo
te, saj so bili dolgi oO 71 do 
100 cm. 

V lovu na sulca se je lani 
v okviru šempetrske družine 
poskusilo 160 sulčerjev. Sre
ča se ,je nasmehnila le dva
najstim! 

ANTON MIKLAV2IN 

VELIKO ŽELJA 
Srečko Pižorn Jc prcd.scdnik 

krajevne skupnosti Andraž nad 
Polzelo. Ker jc z željami ob
čanov svoje kra,)evne skupno
sti kar najbolje seznanjen, 
smo mu zastavili nekaj vpra
šanj o tem. 

» K o t povsod imate tudi pri 
vas mnogo želja. Povejte nam 
Jih?« »Seveda bi marsikaj radi. 
Predvsem pa asfaltirano eesto 
od odcepa teste Polzela—Vele
nje do šole, ureditev dvorane 
in šo!sk;'!;a športnega igrišča.« 
Za to je potrebno mnogo de
narja. Boste zmogli samJ? 
» K j e neki! Drugo leto bo pri 
nas osr.-dn,je praznovanje ob-
činskecfa praznika občine Ža
lec. Upamo, da bomo tudi mi 
pridobili s tem praznovanjem 
to. kar sem prej omenil .« Ker 
je v občini Žalec ž«- kar tra
dicija, da praznujejo v kra
j ih, kjer lahko občutno po
magajo , mislimo, da pričako
vanja ne bodo neizpolnjena. 

T. Tavčar 

Toni je visok, suhljat fant 
s prikupnim širokim nasme
hom. Pa močan je, gibčen in 
spreten. Poznava se že iz 
otroštva pa si mislim, le ka
ko je iz drobnega, a živah
nega fantiča, lahko postal tak
le mojster. Da, mojster kara-
teja in juda. Mnogo ljubiteljev 
tega športa, Celjana Tonija 
Marušo dobro pozna. 

Toni, kdaj in zakaj si se 
pričel ukvarjati z judom? 

»To je bilo 1967. leta. Star 
sem bil sedemnajst let. Lah
ko rečem, da me je judo za
nimal, me privlačil. Bral sem 
večkrat v časopisih o tem 
športu in zaželel sem si, da 
bi ga bolje spoznal«. 

In karate? 
»Karate sem pričel treni

rati dve leti kasneje. Ta dva 
športa sta precej povezana, 
vsaj kar se obrambe tiče. Več 
uspeha sem imel pri karate-
ju, vendar pa pri obeh no
sim črni pas, torej sem moj

ster 1. DAN v judu in kara-
teju.« 

Bi, prosim, povedal še ne
kaj o tvojih uspehih na tek
movanjih? 

»Po štirih mesecih treninga 
izarateja sem na II. šampio-
nštu istrske riviere dosegel 
peio mesto. 1969. leta sem 
bil tudi tretji na prvenstvu 
Slovenije v judu in isto leto 
tretji v lahki kategoriji rm 
pokalu za Pohorski bataljon, 
prav tako v judu. Naslednje 
leto sem v težki kategoriji 
v judu dosegel tretje mesto, 
v karateju pa im prvenstvu 
za Dan žena prvo mesto. Na 
prvenstvu Slovenije v karate
ju sem postal absolutni šam-
pion Slovenije za leto 70. 
Enak naslov sem si priboril 
v karateju tudi 1971. Na pr
venstvu Evrope SANKUKAI 
1972 sem osvojil 3. mesto«. 

Se ukvarjaš še s čim dru* 
gim? 
»Oja, študiram. V Mariboru 
končujem gradbeništvo.« 

Treniraš tudi v Mariboru? 
»Tudi. Ravno zaradi potrebe 

po treningu sem v Mariboru 
ustanovil s pomočjo svojega 
dobrega prijatelja 1. absolut
nega šampiona Slovenije v 
karateju, Bojana Vukčeviča, 
karate klub študent, ki se je 
kasneje preimenoval v karate 
klub Maribor. Eden izmed 
mojih učencev je že dosegel 
mojstrstvo v karateju«. 

In kje treniraš v Celju? 
»Karate klub Celje ima svo

je treninge v telovadnici I. 
osnovne šole, Judo klub »Ivo 
Reya« pa v IV. osnovni šoli«. 

Boš še tekmoval? 
»Seveda bom, predvsem v 

karateju. Zdaj pomagam pri 
treningu karateistov, z ju
dom. pa se ukvarjam kzt re-
kreativec«. 

Praviš, da se temu športu 
ne boš tako kmalu odrekel. 
Kaj boš potem, ko boš pre
nehal tekmovati? 

»Mislim, da tekmovanje ni 
primarno. Po mojem prepri
čanju je važnejše to, da bom 
svoje izkušnje in znanje, ki 
sem si ga pridobil, lahko 
prenesel na mlajše in manj 
izkušene. Razumeš?« 

Razumem, Toni! Pa še ve
liko uspeha pri tekmovanjih 
in vzgoji mlajših! 



Pisali SO nam 

o proizvodnja in preslcrbi 
z mlekom je bilo že marsi
kaj napisanega, le žal, da te
ga vprašanja do sedaj niso 
reševali v sodelovanju in v 
prid pridelovalcev. Nič čud
nega ni, da proizvodnja mle
ka niha in da včasih ni koh-
čin, ki bi bile potrebne po
trošnikom. 

Proizvodnja mleka zavisi v 
glavnem od odkupne cene, ki 
pa običajno ni vabljiva za 
proizvajalca. Res se je urad
na odkupna cena mleka v 
zadnjem času nekoliko zviša
la, ni pa dosegla svojega na
mena. Vzrokov za to je več. 
Naj opišem samo enega, ki 
je za dvig proizvodnje in pro
dajo neoporečnega mleka od
ločilen. 

Mleko je plačano po stop
nji maščobe in bi bilo prav, 
če bi dobil proizvajalec pla
čano mleko v višini, kot ga 
je pokazala meritev maščobe. 
Glede na to, da prejme kme
tijska zadruga plačano mleko 
od mlekarne na p>oprečni od
stotek maščobe posamezne 
hiralnice, individualno ugo
tavljanje stopnje, maščobe 
mleka za F>osameznega proiz
vajalca ne pride v tem prime
ru v poštev in se zato plača 
mleko p>osameznemu proizva
jalcu le v okviru tiste cene, 
ki jo je dobila kmetijska za

druga kot poprečno ceno zbi
ralnice. 

Ker je mleko posameznih 
proizvajalcev po stopnji ma
ščobe zelo različno, je pri ta
kem obračunavanju oziroma 
vrednotenju mleka zelo kri
vično predvsem do tistih pro
izvajalcev, ki proizvajajo mle
ko z višjim odstotkom ma
ščobe kot ostali. Prav tu tiči 
eden od razlogov za izpad 
proizvodnje mleka, ker proiz
vajalec ne prejme v tem pri
meru plačanega mleka po ce
ni, ki mu po stopnji maščobe 
pripada. Zato tak način pla
čevanja mleka vsaj za tiste 
proizvajalce mleka z višjim 
odstotkom maščobe ni spod
buden in ni čudno, če se ne
kateri že preusmerjajo na re
jo mlade pitane živine, proiz
vodnjo mleka pa zmanjšuje
jo. 

O terri vprašanju bo p>otreb-
no spregovoriti na predstoje-
čih zborih občanov in zborih 
proizvajalcev v kooperacij-
ski proizvodnji! 

Proizvajalci mleka so tudi 
nezaupljivi do službe, ki ugo
tavlja stopnjo maščobe. Me
ritev stopnje maščobe ugo
tavljajo vedno brez prisotno
sti zastopnika proizvajalcev. 
Morda bi bilo prav, da ne 
bi ugotavljali stopnje maščo
be v p>odjetju, ki odkupuje 
mleko, temveč naj bi to služ

bo prevzel Veterinarski za
vod ali kdo drug, s či
mer bi hkrati odpadel sum, 
da MLEKO Celje gleda le na 
svoj dohodek in določa stoi>-
njo maščobe, kot je njemu 
prav. 

Zaradi zvišanja stroškov 
proizvodnje mleka je ravno
kar v pripravi nova odkupna 
cena, ki bi bila za 0,10 din 
za maščobno stopnjo višja od 
dosedanje, hkrati i>a bi se 
povečala za vsak liter mleka 
tudi premija, in to za vsak 
liter mleka iz družbene proiz
vodnje za 0,36 din, v koopera-
cijski proizvodnji pa 0,16 din. 
Omenjeni predlog povečanja 
premije je za kooperacij sko 
proizvodnjo krivičen, ker na
staja razlika med kooperacij-
sko in družbeno proizvodnjo 
za 0,20 din pri vsakem litru. 
Mar ni v kooperacijski proiz
vodnji vrednost vloženega de
la in vrednost proizvodnih 
stroškov enaka kot v družbe
nem sektorju? Smatram, da 
je v tem primeru aktualna 
proizvodnja mleka. Zato naj 
bi za proizvajalce mleka bila 
enotna merila in naj bi se 
višina premije uskladila, ker 
bi drugače to pomenilo očit
no diskriminacijo do odkup
ne cene mleka v kooperacij
ski proizvodnji. 

TONE KNEZ 

Zvesta zemlji 
Pri lOnetijskem kombinatu »Hmezad« Žalec, obrat Šempeter, sta že II leto zaposlena 
Pepca in Ivan Ivanjec, ki ju vidimo na sliki pri gradnji novih hmeljskih žičnic. 
Ko sem ju povprašal, kako sta zadovljna pri svojem delu, sta povedala: »Delu na 
polju sva se privadila, všeč nama je. Tu ni slabega zraka, ni trušča strojev, delo pa 
je raznoliko. Pa tudi to nama je všeč, da delava skupaj, saj sva se pri delu spoznala 
in sedaj imava že dva otroka.« Tekst in foto: T.Tavčar 

Kmetom 
za stroje 

Pri Kmetijski zadrugi v 
Slovenskih Konjicah je tudi 
letos veliko zanimanje za kre
dite, ki jih nudi zadruga svo
jim kmetom — kooperantom 
za nakup kmetijskih strojev. 
Pogcji vračanja kreditov so 
zelo ugodni, saj nudi Kmetij
ska zadruga Kmetom kredite 
po 3o o obrestni meri. Roki 
vračanja kreditov pa so raz
lični in odvisni predvsem od 
višine posojilnega zneska. Na
dalje lahko vračajo kmetje 
svoj dolg 5 let. 

Pri kreditiranju nakuF>a 
kmetijskih strojev je prišlo 
lani do nekaterih neljubih te
žav. Kmetje so se namreč v 
večini odločali za nakup tra-
kx>rjev, teh pa na tržišču ni 
bilo dovolj. Tako je odobril 
odbor kmetov — vlagateljev 
lani 30 kreditov za nakup tra
ktorjev, tovarna IMT p>a je 
pcslala Kmetijski zadrugi sa
mo dva. Težave so torej ob
jektivne narave in čeprav na
ročajo traktorje tudi v neka
terih drugih državah. Kme
tijska zadruga ne more v ce
loti odpraviti težav. 

Letos so v Kmetijski zadru
gi namenih za kredite okrog 
450 milijonov starih dinarjev 
Doslej sc dobili že 50 vlog, 
kar pomeni GÔ /o predračun
ske vrednosti kreditov za leto 
1971. Vedno več je kmetov, 
ki želijo dobiti kredite za na
kup kmetijskih strojev. To 
pomeni, da so kmetje pripra
vljeni vlagati zato^ da bodo 
več pridelali in tudi več pro
dali. Občina pa jim je pri 
večji predaji z odlokom za
gotovila še lOo/o davčno olaj
šavo. To so prav gotovo po
goji, ki bodo stimulirali mar
sikaterega kmetijskega proiz
vajalca, da bo mehaniziral 
svoje delo in si s tem izbolj
šal, posodobil in olajšal pro
izvodnjo. 

DAMJANA STAMEJCIC 

Ostali so na kmetijah 

DOBRA ZEMLJA 

Tokrat smo se ustavili v 
mozirski občini, torej tam, 
kjer je poleg turizma najbolj 
razvito kmetijs-tvo. V lepem 
dnevu, ki ni bilo podobno 
zimskemu času, smo se po
govarjali z Marijo Vodovnik, 
Mileno Atelšek in Jožetom 
Volarjem. Tema pogovori^: 
klepet o kmečkem stanu, 
vremenu, letini, delu . . . 

iVIarija Vodovnik, 75, kme-
tovalka, doma v Ljubiji: 
»Doma imamo 17 ha zemlje, 
obdelovalne osem, ostalo so 
gozdovi. Veste, kljub temu 
da nam doma pomaga sin, 
je hudo. Ne zmoremo vsega. 
Sicer pa, nič se ne smem 

»švarafci«, tako dobro, kot 
nam gre zdaj, nam še ni ni
koli šlo. Največji problem 
je to, da ni pravih nasledni
kov, ki bi imeli zemljo radi.« 

Milena Atelšek, zaposlena v 
Kmetijski zadrugi Mozirje, 
drugače doma v Radmirju: 
»Doma imamo kmetijo, sicer 
ne veliko, vendar kmetija je. 
Doma bo verjetno ostal brat, 

vendar to še ni določeno. Po 
resnici povedano, nikoli pa 
nam še ni šlo tako dobro, 
kot zdaj.« 

Jože Volar je doma v Lu
čah: »Sem najstarejši med 
štirimi otroci v naši družini, 
že delam doma in verjetno 
bom po očetu tudi prevzel 
kmetijstvo na naši kmetiji. 
Dela je dosti, prostega ča
sa malo, če pa je, grem v 
kino, na ples ali kaj podob
nega. Takšne zime, kot je 
letos, še ne F>omnimo, tako 
je rekel moj ata. Kaj si že
lim? Doma, da bi bili vsi 
zdravi, in da bi lahko dela
li, v Lučah pa zdravstveni 
dom in telovadnico. Veliko 
smo se o tem že p>ogovarjali, 
želimo pomagati, vendar ni 
nič. Sicer pa tako, kmeto
vanje me veseli in ostal bom 
na tej naši zemlji.« 

tv — dm 

Šentjur 

Orientacijski načrt Kmetij
skega kombinata Šentjur pre
dvideva letos, glede na pre
teklo leto, povečanje celotne
ga dohodka za 35 milijonov 
dinarjev, tako, da bi ta zna
šal 165 milijonov. Dohodek 
kombinata bo po predvideva
nju 17 milijonov 400.000 di
narjev, od tega bodo osebni 
dohodki 8 mihjonov 50.000 
dinarjev m skladi 3 milijone>? 
Osebne dohodke bodo letos 
pK>večali za približno 25 od
stotkov, lani je bil poprečni 
OD od 1.P50 do 2.000 dinar

jev. Tako se bodo — primer
jalno — letošnji osebni do
hodki v kombinatu približali 
poprečnemu OD, ki so ga la
ni v novembru mesecu zabe
ležili v celjski industriji. 

»Ja, saj tako smo vedno 
leto ali dve zadaj,« je na pol 
za šalo in na pol zares dejal 
vodja analitske službe pri 
kombinatu, Ekio BOHORC. 

Letos bodo bistveno večja.; 
investicijska vlaganja, in si
cer 20 milijonov družbenih 
Investicij "-er 16 milijonov v 
kooperacijsko proizvodnjo za 
individualne kmetijske pro
izvajalce. Kombinat sodeluje 
s približno 800 kmeti. 

Družbene investicije bodo 
prvenstveno namenjene za 
urejanje farme kokoši nesnic 
v Slivnici. Za uresničitev te
ga načrta računajo na kredit 
mednarodne banke. Strojno 
opremo bodo nabavili v Ita
liji. Druga postavka pa je 
gradnja hleva za govejo ži
vino na Planini pri Sevnici. 
Obe gradnji bosta končani le. 
tos. 

Celoten srednjeročni pro
gram do leta 1978 sloni pred
vsem na lastni proizvodnji in 
kooperaciji ter predvideva za 
uresničitev »zelenega načrta« 
180 milijonov investicij. 

M. SENICAR 

OBISK 
IZ VOJVODINE 

Prejšnji teden je prišlo 
v Slovenijo 36 kmetijskih 
proizvajalcev iz okolice 
Kikinde. Udeleženci eks
kurzije so želeli spoznati 
organizacijo kmetijske 
proizvodnje v Sloveniji. 
Gostje iz Vojvodine so 
obiskali tudi Kmetijski 
kombinat 2alec, kjer so se 
nekaj ur pogovarjali z 
vodstvom TOZD koopera
cija. Zanimah so se za 
oblike sodelovanja kmetov 
kooperantov s kmetijskim 
kombinatom, za samo
upravno organiziranost, 
delitev dohodka, davčne 
olajšave in stimulacijo za 
boljšo kmetijsko proiz
vodnjo ter podobno. 

Po pogovoru so si voj
vodinski kmetijski proiz
vajalci ogledali nekaj zgle
dnih kmetijskih p>osestev 
v žalski občini in strojno 
skupnost na Gomilskem. 

Šmartno v Rožni dolini 

ZAHTEVE KMETOV 
Vsaka beseda postavljena 

na pravo mesto. Nič odveč
nega govorjenja. 

Blizu sto domačinov se je 
v nedeljo zbralo v šmart-
nem v Rožni dolini na svo
jem zboru. V središču po
zornosti je bil predlog občin
skega, proračuna. Poleg nje
ga pa nekateri krajevni prob
lemi. 

Predlog proračuna so spre
jeli, četudi so imeli nekaj 
pripomb in čeprav so ugo
tovili, da bo denarja prema
lo, če bi hoteli rešiti vsaj 
najnujnejše, kar jih teži. To
da, kje vzeti če ni. 

Potrebe kažejo, da bodo 
morali imeti stalnega delav
ca v pisarni krajevne skup
nosti. Ljudje iščejo pomoč, 
hočejo nasvete. Sicer pa to 
ni le problem Smartnega. Po
dobne zahteve se javljajo 

tudi drugod. Občinska skup
ščina bo morala prisluhniti 
tej zahtevi. 

Pa tudi naslednji: kmetij
ski sklad je prešibak, da bi 
lahko uredili vse, kar bi mo
rali. V Šmartnem imajo 
kmetje upravičene zahteve. 
Ce hočejo v proizvodnji na
prej, morajo imeti tudi pri
merne stroje. Zanjo pa po
trebujejo ustrezno napeljavo 
električne energije. Tudi pre
usmeritev kmetijske proiz
vodnje bi morali bolj pod
preti. 

Potem, ko so se zahvalili 
za razumevanje občinske 
skupščine, ki je v izdatni 
meri podprla asfaltiranje ce
ste od Ostrožnega do Smart-
na, so opozoriU na druge 
cestne probleme. 

M. B. 



V SENCI VELENJA POD PA5KIM KOZ JAKOM 

Z Lojzetom Ojsterškom, našim dopisnikom iz Velenja in njegovim avtomobilom sva za
kopala tja po novi, vendar vlažni in še ne popolnoma urejeni (vendar kljub temu hvaležni) 
cesti proti Paškemu Kozjaku. Včasih, tako pravi jo tudi ljudje rojeni v t ist ih krajih in stari 
več kot osemdeset let, je bilo v tem času v t is t ih krajih veliko snega, danes pa je vse živo, 
trava zeleni, drevje brsti , lahko nabirate teloh, zvončke in trobentice (kako je vse romantič
no, vendar resnično!), kmetje obrezujejo drevje, pripravljajo se na oranje in setev. Vendar 
kljub temu vlada neka bojazen, da bo sneg le zapadel jn uničil t isto, kar je zaradi toplega 
vremena prehitro pognalo. 

Pri Oprešnikovih, malo pod Paškim Kozjakom (pred tr idesetimi leti šo tam naokoli švi
gale krogle in Oprešnikova Pavla je pomagala partizanom. To ima tudi priznano.),ne razmi
šljajo toliko o lepem vremenu, kot bolj o hiši (če j i sploh lahko tako rečemo!), ki se j im 
dobesedno podira nad glavo in j ih rine v zeml jo . . . 

»Ko v mesecu smo 
februarju 

ponoči prebudili se, 
so preko Paškega 

Kozjaka 
žareče krogle švigale . . . 
In štirinajsta divizija 
do zmage častno se bori, 
sedaj slava njim spomin 

ovija, 
kot rdeča zvezda nam. 

žari.« 

Tako je v eni izmed 
mnogih pesmi zapisala 
Pavla Oprešndk, ženica, 
stara 71 let izpod Paškega 
Kozuaka, ki je med vojno 
pomagala partizanom, da
nes pa nekaj kilometrov 
proč od lepo rastočega Ve
lenja živi s še štirimi dru
gimi člani družine (vsi so 
nesposobni za. delo v raz
padajoči kajži. 

»Ne zahtevam veliko. 
Samo toliko desk, da nam 
notri ne bi teklo.« 

Sedimo v kajži, ki je 
sicer čista, vendar v zad
nji sobi »podpolcana«. V 
predmjem delu strop visi, 
da samo čakaš, kdaj bo 
zgrmel nate. še bolj na
prej je prava črna kuhi
nja, kjer lonce napolnjene 
s krompirjem, fižolom in 
zeljem (to je edino, kar 
pridelajo poleg »jabolčka« 
in »svineta«) namakajo na 
ogenj. Po vodo hodijo do
ber kilometer proč k iz?vi 
ru. V temi si svetijo s 
petrolejko. Vedno, ker 
»štroma« ni, ker ni »štru-
je« . K o pogledam skozi 
okno, pravzaprav je to 
okence, vidim Velenje. 
Tam spodaj se šopirijo 

-kot jjavi v živalskem vrtu 
mogočne stolpnice pa tr
govine, lepi lokali, top za 
delanje umetnega snega in 
še mnogo drugega. 

»Največ se je aktivno in 
organizacijsko delo predla
gateljice odražalo v zbira
nju obveščevalnih podat
kov, dajanju zatočišč, zbi
ranju živilskih kart, s ka
terimi je nabavljala hrano 
za ranjence. Vodila pa je 
tudi partizane iz Paškega 
Kozjaka do Šentjanža.« 

To je (uradno zapisano) 
počela od 22. februar
ja do osvoboditve, de
jansko pa že prej, ven
dar ji tistega niso pri
znali. Zdaj za to svo
je delo prejema vsak 
mesec 4(X) din, za oba du
ševno prizadeta sinova po 
120 din (za vsakega), se
stra, ki živi pri njih, pa 
dobiva 360 din. Doma pa 
jih je pet! Vsi nesposob
ni za delo, razen Pavle 
Oprešnik, ki pa je že tudi 
naložila enainsedemdeseti 
križ! 

Takole pravi: 
»Prišli so k meni, 6e 

imam kaj denarja, da bi 
skupaj popravili kajžo. 
Kje ga pa naj vzamem? 
Povejte mi, kje naj ga 
vzamem? Saj ne zahtevam 
veliko, samo da nam stre
ho nad glavo popravijo, 
nič drugega. Uvideti bi 
morali, da sami tega ne 
zmoremo.« 

Gledal sem okoli tiste 
kajže. Pred njo je sedel 
kozolec, ki se tudi podira 
in za katerega je predsed
nik krajevne skupnosti ta
ko rekel, da je primeren, 
da bi v času popravila 
kajže v njem stanovaJi. 
Kuhali bi si pa že kje. AH 
pa bi sosedje koga vzeli 
za nekaj dni. 

»Moji nikamor ne grejo, 
saj ne morejo. Jaz znam 

z njimi delati, nihče drug. 
Mi moramo biti skupaj in 
hiša se mora na druga
čen način popraviti, če ima 
pač kdo voljo, da nam po
maga.« 

Razumemo Pavlo Opreš
nik. 
»So komunisti se borili, 
borili se za svobodo, 
a marsikdo je v boju 

padel, 
za našo zemljo ljubljeno.« 

Zavilo je okoli voglov 
in pes je žalostno zatulil. 
Za zapečkom so se stiska
li oba sinova, zdravstveno 
prizadeta, Pavlina sestra 
(stara preko sedemdeset 
let), Pavlin mož (invalid, 
zdraâ stAreno zadnja štiri le
ta p>ovsem uničen), za mi
zo pa Pavla. Zenica, ki 

živi v omenjeni kajži že 
od leta 1923, kajži, ki jo 
je do začetka bole2aii ne
kako še krpal zdaj bolni 
mož. Njihov »vrt« je ve
lik nekaj več kot tri hek
tare, samo kaj, ko ga nih
če ne more dobro obde
lovati. V bregu so. Pa to 
ni važno. Zdravi in mladi 
niso. To je tisto, česar no
če nihče razumeti. »2e 
1943. leta sem dobila zHač-
ko za zavedno sodelovanje 
s partizani, priznali pa mi 
tistega niso. 2e takrat smo 
se dogovorili za sodelova
nje, pa se je tako konča
lo . . . « 

Govori o tem, da pride
lajo precej krompirja (z 
rokami ga izgrebejo iz ze
mlje in nič ne prodajo. 

ker ga sami jejo) pa fi
žola in zelja (vse to je 
hrana, ki ne odide z nji-
hoTCga jedilnika), poseje-
jo tudi nekaj p>šenice, ki 
ne obrodi dobro zaradi vi
šine, ampak jo sejejo sa
mo zato, da imajo slamo 
in nekaj zrn za kokoši. 
Sod napolni jabolčnik z 
neurejenih dreves. 

»Saj bi urejevali in de
lali pa če ne moremo.« 

Pri njih je bila socialna 
delavka pa predsednik 
krajevne skupnosti in še 
mnogi, vendar vsak bi po
magal takrat, če bi tudi 
oni pomagali. Samo kako 
naj pomagajo, ko so vsi 
bolni, betežni in stari? 
Prav zaradi tega pa so 
vredni, da se nekje najde 

dober star milijonček, da 
se jim zakrpa stara kajža 
ali napravi nova. Ne tak
šna, ki bi bila podobna 
vikendu malo višje nad 
njimi ali hišam malo niž
je v dolini pod njimi, am
pak nekaj takšnega, kjer 
bi lahko človek mimo 
spal in živel vsaj zadnja 
leta človeško življenje. 

»Januarja 1944 (bila je 
huda zima in veliko sne
ga) je prišlo k nam pet 
mladih fantov partizanov. 
Prosili so nas za nekaj 
toplega. Da)li smo jim. 
Štirje so jedili, peti je bil 
na straži, potem ga je dru
gi zamenjal. Nato so me 
prosili, če bi jdm p>okazala 
pot taiko daleč, da bi pri
šli do Šentjanža, šla sem 

z njimi. Obula sem može
ve škornje (bili so mi pre
veliki in kmalu sem v 
njih imela vse polno sne
ga), ker svojih nisem ime
la. K o sem jih prepeljala 
tako daleč, da so lahko 
sami šli naprej, smo se 
poslovili, eden i>a mi je 
rekel, če bi me spremil 
nazaj. Rekla sem, vi me
ne, jaz pa vas nazaj, tako 
se laiiko spremljava celo 
noč. Sla sem sama. Malo 
pred domom sem zasliša
la šum. Skrila sem se v 
sneg. Po poti je šla nem
ška patrulja proti Kozja
ku.« 

Pavla se začne bresti 
(» to mi je ostalo kot spo
min na vojna leta,« pra
v i ) , ko jo nekoliko pomi
rimo, nadaljiUje: 

»Nekaj dni kasneje je 
mož odšel k sosedu in se 
dolgo v noč ni vrnil. Be
dela sem. Zapraskalo je 
po vratih, vstala sem in 
rekla, vstopi, kje tako dol
go hodiš, laihko bi te do
bila nemška patrulja. Sto
pila sem proti peči, se 
obmiila in pred sabo za
gledala nemškega vojaka. 
Vprašal me je, če me je 
kaj strah, rekla sem, da 
me mailo je, potem pa je 
povedal, da je partizan, ki 
je ukradel nemško uni
formo, da se bo lažje pre
bil do doma v Šmartno. 
Postregla sem mu, potem 
pa me je p>ovabil iz hiše. 
Mislila sem si, Pavla, zdaj 
bo pa po tebi, to ni par
tizan, temveč Nemec. Sa 
mo čakala sem, kdaj me 
bo ustrelil. Pa me ni! »Po
polnoma sem izgubil ori
entacijo, pomagajte mi.« 
Povedala sem mu, kam in 
kako in odšel je .« 

Odrinili smo od Pavle 
Oprešnik, ki s še štirimi 
člani živi v kajži, za kate
ro je rekel Lojze Ojster-
šeik, »kaj bi bilo, da za
pade veliko mokrega sne
ga?« Tudi sosedje so pri-
prartrljeni pomagati, ven
dar ker gre za specifičen 
primer, naj p>omagajo tudi } 
drugi. Z besedami se hiše 
ne da postaviti! Vrtali smo 
iz tiste vrtače, kjer so 
pred tridesetimi leti frča
le krogle po nedolžnih vr
hovih smrek — nenazad
nje — tudi ljudeh, zato, da 
bi j im pomagali. 
»Vojna leta so minila, 
zapustila nam spomin, 
le za borbo in trpljenje 
s pesmico se oglasim . . . 
Nam ostali so spomini 
na minule vojne dni, 
kadar pa na nje se 

spomnim, 
se oko mi zasolzi.« 

K o sem se vračal ia ti
stega »grla«, kjer sonce 
bolj poredko sije in zem
lja ni posebej plodna, 
sem razmišljal o ljudeh, 
ki so nekaj dali (dajali 
bi še danes, če bi laMco), 
ki pa so ostali danes sa
mi s spomih.i na vojne 
dni. Gredo naprej, samo 
pot v breg je grizenje last
nih kolen (na tistem ob
močju). Cesta (ta je)? ni 
vse. Ne moti me, da so 
tam v tistem lepem kon
cu vikendi in spodaj stol
pnice in top za umetni 
sneg, ne, prizadene pa me 
to, da je vmes hiša (koli
ko jih je še drugod?) Pav
le Oprešnik in njenih varo
vancev. Iskreni bodimo: 
tudi naših. 
Tekst: TONE VRABL 
Foto: LOJZE OJSTER.<5EK 

Člani družine (Pavlina sestra, Pavlin sin in Pavlin mož) 
ob peči, kjer je toplo. Samo kaj, ko ne veš, kdaj se 
ti bo majavi strop položil na glavo . . . 

Mati Pavla Oprešnik razlaga, kako velik krompir so 
z rokami pobirali z njiv, kjer lastna kolena grizeš. 



KK Žalec 

Med množico sindikalnili 
organizacij v 2alcu se je v 
zadnjem času s svojim de
lom še posebej uveljavila sin-
dilcalna organizacija v Kme-
tijslcem Icombinatu Hmezad. 
S predsedniltom organizacije 
I vom Vodlarjem smo po-
kramljali o delu sindikata v 
kmetijskem kombinatu. 

NT: Ali nam lahko poveste 
nekaj besed o lanskem delu? 

IVO VODLAR: Značilnost 
lanskoletnega dela predstavlja 
uveljavljanje ustavnih . dopol
nil, ustanavljanje TOZD, pod
pisovanja samoupravnega spo
razuma . . . Predvsem pri 
slednjem smo štorih veliko. 
Besedilo samoupravnega spo
razuma smo pričeli sestavlja
ti že proti koncu leta 1972. 
Kolektiv smo politično tako 
razgibali, da je bilo treba be
sedilo štirikrat p>opravljati, 
preden smo ga decembra la
ni podpisali. Pri osveščanju 
ljudi smo precej dosegli. Lju
dem ni več vseeno. Hočejo 
biti obveščeni, hočejo odlo
čati o ustvarjenih sredstvih, 
hočejo vedeti, kam ta gredo, 
skratka, žehjo soodločati. 

NT: Kakšni pa so uspehi 
na drugih področjih dela? 

IVO VODLAR: Toliko je 
področij dela, da je pravza
prav nemogoče vsa omeniti. 
No, menim, da smo veliko 
štorih pri oblikovanju soli
darnostnega sklada. Iz tega 
sklada nadomestimo razliko 
pri osebnih dohodkih za tiste 
delavce, ki so zaradi bolezni 

premeščeni na slabše plačana 
delovna mesta, omogočamo 
kvalitetnejše zdravljenje v 
zdraviliščih in podobno. V ta 
sklad prispevajo delavci iz 
vseh TOZD. 

Omeniti velja tudi naša pri
zadevanja za beneficirani de
lovni staž za naše traktoriste, 
kmetijske delavce, ribiče, de
lavce v klavnici, skratka za 
ljudi, ki so izpostavljeni ne
varnostim pokliaiih bolezni. 
Naj omemm še pvodročje ob
veščanja. Menimo, da je gla
silo Hmeljar premalo. Ljudi 
moramo obveščati tudi z ži
vo besedo, na sestankih, ki 
jih bomo sklicevali med ma
licami ali pred začetkom de
la. Le dobra obveščenost po
gojuje sodelovanje v samo
upravljanju. 

NT: Kako pa je sindikat v 
kombinatu organiziran? 

IVO VODLAR: Organizira
nosti sindikata smo namenili 
posebno skrb. Pri nas bo 
imela vsaka TOZD svojo os
novno organizacijo. Se več^ 
V tistih TOZD, kjer je več 
delovnih enot, na primer v 
kmetijstvu, mesninah itd., bo 
več osnovnih organizacij, na 
ravni TOZD pa bo delovala 
konferenca. Tudi na nivoju 
podjetja bomo ustanovili sin
dikalno konferenco. 

NT: Morda le še nekaj be
sed o nalogah, ki so pred 
vami. 

IVO VODLAR; Glavna nar 
loga, ki je sedaj pred nami, 
so brez dvoma volitve. Izved
li smo že volitve v samo
upravne organe, sedaj pa nas 
čakajo še občinske volitve, 
kjer se bo treba močno an
gažirati in veliko delati. Brez 
podpore in sodelovanja kolek
tiva jih ne bomo mogli izpe
ljati na demokratičen način. 

Druga, prav tako pomemb
na naloga, je izix>polnjevanje 
ustavnih določil v vsebin
skem pogledu. Tretja je boj 
za dvig življenjskega stan
darda naših delavcev. Ne bo
mo mogli dovoliti stagnacije 
standarda. Pomembna naloga 
nas čaka pri gradnji novih 
stanovanj, ki jih je v našem 
kolektivu premalo. Naprej 
naj ne naštevam, saj je dru
gih, stalnih nalog sindikata 
še veliko — od skrbi za druž
beni standard pa do rekrea
cije. 

BRANKO STAMEJCIC 

Celje 

Na posvetu direktorjev de
lavskih univerz celjskega ob
močja in Trbovelj pri delav
ski univerzi v Celju so raz
pravljali o nalogah teh izo
braževalnih zavodov pri na-
nadaljnjem razvoju višjega 
šolstva ter o oblikah bodo
čega sodelovanja. Kot gosta 
sta se posveta udeležila tudi 
predsednik zveze delavskih 
imiiverz Marjan Lah in di
rektor višje pravne šole iz 
Maribora dr. Vanek Šiftar. 

Razprava o razvoju višjega 
šolstva v širšem celjskem ob
močju je pokazala, da so de
lavske univerze na tem pod
ročju zelo pomemben de
javnik. Sedaj delujejo že po
samezni oddelki pri delavski 
tmiverzi v Celju, ki bi jih 
kazalo pvostopoma osamos-vo-
jiti. To še tem prej, ker se 
Maribor že oblikuje v visoko
šolsko središče severovzhod
ne Slovenije. Razen v prido
bivanju študentov v višje šo
le iz vrst slušateljev, ki pri 
delavskih univerzah širšega 
celjskega območja končajo 
različne šole, je njihovo po
membno mesto še v dopol
nilnem in funkcionalnem 
izobraževanju že zaposlenih 
delavcev. 

V zvezi s temi nalogami so 
sklenili, da bodo delavske 
univerze sodelovale z poseb
nim odborom pri medobčin
skem svetu osmih občin, ki 
je zadolžen za oblikcr/anje 

razvoja v i š j^a šolstva. Tako 
želijo pomagati, da bi ta ak
cija res čimpreje stekla. Ra
zen tega pa so predlagali, da 
bi morali v občinah podrob
neje analizirati izvajanje 
družbenih dogovorov o us
merjanju kadrovske politike, 
zlasti tistih določil, v kate
rih So zapisane skupne na
loge pri izobraževanju odra
slih, to je zaposlenih delav
cev. Splošne ocene kažejo, da 
akcije ne potekajo v smi
slu njihove vsebine. 

Precejšen del razgovora so 
udeleženci namenili še na
daljnjemu sodelovanju de
lavskih univerz na celjskem 
območju. Razen v Celju ti za
vodi obstajajo še v Laškem, 
Mozirju, Slovenskih Konji
cah, Šmarju pri Jelšah in v 
Velenju. To je še zlasti po
trebno na področju družbe-
no-poltiičnega in ekonomske
ga izobraževanja zaf>oslenih. 
Glede na to, da so pri de
lavski univerzi v Celju obli
kovali dober program raz
nih oblik tovrstnega izobra
ževanja in imajo v tem me
stu na voljo večje število 
sposobnih predavateljev, so 
se dogovorili, da bodo sled
nji prihajah tudi v okoliške 
občine. S tem bo posamez
nim predavateljem možna 
boljša priprava, razen tega 
j>a bodo svoje znanje lahko 
posredovali širšemu številu 
slušateljev. V. L. 

V KONJICAH ASFALTIRAJO 
N a republiški cesti, ki 

povezuje Poljčane s Slo
venskimi Konjicami, so že 
začeli s prvimi deli za 
njeno ureditev, razširitev 
In asfaltiranje med 2iča 
mi in Ločami v konjiški 
občini. Sedanja trasa je 
bila razmeroma ozka, za
to jo bodo na levi strani 
Iz smeri 2ič protč Ločam 
razširili z večjimi koljči-
namd kamenja m peska. 

Sedanje razmeroma ugod
no in toplo vremt^ omogo
ča, da lahko v tem zim
skem času opravljajo tudi 
takšna cestna dela Ker je 
predvideno tudi asfaltira
nje ceste med žicami In 
Dražo vasjo (skozi ti dve 
vasi pa je že asfaltirana), 
bo neurejen ostal le še od
sek med Ločami in Polj-
čanami, to je približno po
lovica celotne ceste. 

U P R A V I Č E N A 
D E L A V S K A 

P R O G A 
Sredi lanskega novem

bra uvedena nova avto
busna delavska proga med 
špitaličem in Slovenskimi 
Konjicami je v času dveh 
mesecev že pokazala in 
potrdila svojo upraviče
nost. Vsako jutro se iz 
krajev ob južnem delu 
Konjiške gore pripelje na 
delo v konjiška, deloma 
pa tudi zreška podjetja 
okoli 30 do 40, včasih pa 
tudi več delavcev, po dru
gi uri p>opoldne pa se vra
čajo nazaj na svoje domo
ve. 

NekoUko težav povzroča 
le slaba cesta, saj je na 
njenem precejšnjem delu 
izredno močan prornet v 
zvezi s prevozom velikih 
količin peska iz žiškega 
peskoloma za gradnjo no
ve hitre ceste Hoče—Le
več. V . L. 

REŠITEV 
Z ukinitvijo plesov v 

Narodnem domu je na
stopilo za Občinsko ples
no šolo v Celju težko vpra
šanje: »Kje nadaljevati s 
plesnim tečajem?« Pričeli 
so iskati dvorano, toda 
brez uspeha. Končno jim 
je telovadno društvo Par
tizan Gaber je—Celje od
stopilo svojo telovadnico. 
Uprava Plesne šole se UO 
društva iskreno zahvalju
je za razumevanje in po
moč, kajti v nasprotnem 
primeru bi morali tečaj 
prekiniti. Res, vsa čast 
društvu! Zaključni matu
rantski ples, ki bi moral 
biti 16. t. m. v Narodnem 
domu, je do nadaljnjega 
preložen. 

30 let pohoda štirinajste divizije 

OB GRAČNICI 
v občini Laško se približu

jejo pripirave na svečano pro
slavitev 30. letnice pohoda 
legendarne X I V . divizije h 
koncu. V Rimskih Toplicah 
je bila v torek prva od dveh 
skupnih vaj vseh sodelujo
čih, na svečani akademiji, ki 
bo v soboto 9. februarja ob 
18. uri v dvorani vojnega 
zdravilišča. 

Osrednja prireditev ne bo 
v Rimskih Toplicah po na
ključju. Po začrtani maršuti 
bi morala X I V . divizija ne
kje pri Rimskih Toplicah 
preko Savinje (v Smarjeti) 
in se prebiti v območje ru
darskih revirjev. Zaradi moč
nih zased vzdolž ceste Celje— 
Zidani most je divizija v do
lini Gračnice menjala smer 
in preko šmiklavža, Oleščpri 
Storah obšla Celje po sever
ni strani. 

V torek 12. februarja, na
tanko po tridesetih letih in 
skoraj tudi ob uri, bo v do
lini Gračnice pri spomeniku 
junaka Ilije Badovinca po
novljen dogodek iz leta 1944, 
dogodek, ki je bil najbolj 
pretresljiv in tragičen. 2e 
dvakrat so v tej ozki sotes
ki v spomin na pohod šti
rinajste ponazorili »2ivi zid« 
in tako bo tudi letos ob tri
desetletnici. V dolini bo do
poldne tudi redna vaja dela 
teritorialne enote, ki bo ob 
treh popoldne sodelovala v 
prikazu živega zidu. V dolino 
pride v tem času kolona mla
dih, ki bo vemo času in do
godkom sledila stopinjam 
borcev X I V . divizije. Seveda 
se bodo svečanosti ob Grač-
nici udeležiU občani iz vseh 
krajev, v občini in mladina 
iz Ljubljane, ki bo pravtato) 

prišla v ta kraj. Po rek< 
strukciji dogodka iz NOV 
pri spomeniku komemoraci 
kjer bo poleg šolske mla 
ne, pevcev in godbenikov i 
delovala tudi enota JLA. 
spomeniku bodo polož« 
venci. 

Ker bo v teh dneh veli 
prireditev vzdolž trase pol 
da X I V . divizije, zaenkrat 
zanesljivo, kateri od udei 
žencev pohoda bo pri sip 
meniku v dolini Gračnice j 
voril. 

V sredo, naslednji dan, 
mladinska kolona koničs 
svoj pohod v Olešju in se i 
niia v Laško. Tu bo na si 
čan način sprejeta no 
skupina prostovoljcev v ei 
to SLO. Prva skupina je b 
vključena v kritičnih dn 
okoli zapleta v vojni i 
Bližnjem vzhodu. 

Slov. Konjice 

Prejšnji teden je koordi
nacijski odbor za razlago 
družbenega dogovora o fi
nanciranju splošne in skup
ne porabe v Slovenskih Ko
njicah izdal brošuro v kate
ro so zajeti programi vseh 
interesnih skupnosti v obči
ni. O programih in financira
nju družbenih dejavnosti v 
letu 1974 so pred dnevi raz
pravljali na razširjeni seji ob
činske konference Z K in ob
činskega sveta ZSS. Razpra
va je opozorila na nekatere 
nejasnosti v programih, zelo 
kritično pa so prisotni oceni
li delo repvibliških skupno-
siti, k!i za občinske raz;pra-

ve niso predložile p>odatkov, 
ki bi delovnim ljudem točno 
prikazali družbeno porabo v 
lanskem letu v primerjavi s 
predvideno letošnjo. Prisot
ni so veliko razpravljali tu
di o programu kulturne 
skuipnosti. Ta namreč pred
videva, da bo z dogovarja
njem za stopnjo 0,79 % od 
bruto osebnih dohodkov 
zbrala okrog 150 starih mi
lijonov dinarjev, kar je za 
približno 110 milijonov več 
kot lani. Vendar pa si kul
turna skupnost v Slovenskih 
Konjicah ne obeta veliko od 
vsega tega denarja. Ker se 
kultuirna dejavnost ne odra

ža samo v okviru ene .s ar 
občine, ampak sega čez xr. 
je in se prepleta z zavo 
ki so regijskega in reput 
škega pomena in imajo si 
jo dejavnost razširjeno tu 
na področje Slovenskih K , 
njic, je potrebno financin I 
tudi del njihove osnovne i 
javnosfti. Tako naj bi kult« 
na skupnost v Slovensk 
Konjicah prispevala repuih 
ški kulturni .skupnosti okr 
37 milijonov starih dinarje 
za potrebe in dejavnosti ri 
gionalnih zavodov naj bi š| 
28 milijonov dinarjev, obč* 
ski kulturni skupnosti pa 
tako ostalo 89 starih milij 
nov za dejavnost in in ves 
cije. Prav gotovo je to v pi 
merjaivi z lanskim letom v 
liko več. V primerjavi 
sredstvi, ki jih bi mora^ 
prispevati kuftuma skupno 
republiškim in regijskim 1 
vodom, pa je razmerje pril 
gotovo v korist neobčinski 
zavodom. Franček Šelž 
predsednik Temeljne kultu 
ne skupnosti v Slovenski 
Konjicah, je ob tem dejal: 

» N e strinjam se, da 1 
stopnjo, s katero bomo p 
sporazumu z delovnimi Iji 
dmi naše občine zbirali sre< 
stva za dejavnost kultum 
skupnosti, znižali in tako o* 
držali več denarja v naš 
občini. To se mii zdi nesmot; 
no, saj so deleži vseh sl( 
venskih občin usklajeni. C 
pa gospodarstvo ne bo pr 
neslo tako visokih obremeD 
tev, bomo morali pač sto! 
njo zniževati p>o'/sod. Str 
njam se s tem, da bi ostal 
stopnja za zbiranje sredste 
0,79 "/'o od bruto osebnih dt 
hodkov, sem pa proti tem' 
da bi v tako velikih zneski 
prispevali delež za dejavnof 
republiške kulturne skupni 
sti in r a j s k i h zavodov i 
ustanov. Moje mnenje je, d 
bi morali urediti najprej sV 
je domače kulturne razm< 
re, šele nato bi solidarno 3" 
financirali tudi kulturno * 
javnost zunaj naše občin« 
Solidarnost mora obstajati 
toda sredstva se ne smej* 
prelivati samo iz občin v i* 
gijo in republiko, ampak ttf 
di iz republike v občino.« 

Tako je dejal Franček S«" 
lih, zadnjo besedo pa bod" 
rekli delavci konjiških delo '̂' 
nih organizacij, ki bodoO^' 
ločali o sredstvih, ki jih b"' 
do prispevali za dejavno*' 
kulturne, pa tudi vseh os^' 
lih interesnih skupnosti * 
občini. 

DAMJANA STAMEJClt-

ŠTRAJNARJEVA 
MAMA 

2e večkrat sem bil name
njen, da se oglasim v gostil
ni štajnerjeve mame v Vm-
ski gori. Sicer pa se urad
no imenuje Gostilna Jožefa 
Delakorda. štajnerjeva mama 
ima že kar lepa leta. 85. leto 
se ji piše in že 66 let vodi 
gostilno v Vinski gori. 

Kako dolgo je že tukaj pri
vatna gostilna? 

»Veste, čisto točno ne ve
mo niti mi sami. Iz nekih 
dokumentov vemo, da je tu 
bila gostilna že 1868. leta. 
Torej že kar 106 let v tej 
hiši točimo vedno dobro pi
jačo.« 

Je bilo med okupacijo pri 
vas težko? 

»Tista Leta so bila za nas 
res zek) težka. Smo čisto ob 
cesti Velenje—Celje. Podne
vi so bili pri nas Nemci, ker 
p>a smo tudi ob robu gozda, 
so k nam prihajali ponoči 
tudi partizani .a 

Kdaj pa so bolj redno za
čeli k vam prihajati partiza
ni? 

»2e leta 1942 in potem so 
bili kar pogostokrat pri nas. 
Zelo je bilo težko, ko so se 
začeli v partizane preoblači
ti tudi Nemci, tako da vča
sih nismo vedeli, koga ima
mo v hiši. Veliko krat smo 
oskrbela partizane z živili. 
Ničkolikokrat je šla iz hleva 
kakšna krava, tele ali prašič. 
Pa vse bi bilo dobro, če ne 
bi vzeli tudi Nemci.« 

(V sobi na steni visi Spo

menica za padlim sinom Stan
kom, ki je odšel v Bračičevo 
brigado in je padel v bojih 
nad Mozirjem 22. 12. 1944. 
leta.) 

Kako pa je sedaj, ko ima
te v tem kraju kar pet go
stiln? Se to pozna pri pro
metu? 

»Lahko rečem, da niti ne. 
Kljub številnim gostilnam 
imamo še vedno stare go
ste in ker smo bolj skromni, 
še kar nekako gre.« 

štajnerjeva mama je še 
krepka. Kljub temu, da je že 
v 85. letu, še vedno postre
že gosta z dobrim vincem v 
svoji gostihii, ki jo vodi že 
66 let. 

L. OJSTERSEK 



RADO PLAUŠTAJNER: DO KITAJSKE IN ŠE DALJE (3) 

Kitajska kuhinja je 
znana in obstajajo pred
vsem t r i vrste. Zame naj
l jubša je bila kantonška 
ali južnokitajska, ki ni 
slana ni t i mastna. Teme
lji predvsem na rižu, ze-
lenjavah ter raznih vrstah 
mesa. Šanghajska ali 
centralna je bol j slana in 
mastnejša, toda njena 
specialits^ta so jastogi , 
krapi in juhe iz morskih 
psov ali pt ič j ih gnezd. Pe-
kingška ali severna kuhi
nja je bolj slana, znana 
pa je po svoj ih pečenkah 
raznih živali predvsem po 
pečeni pekingški raci in 
po pečenih rakih. V re
stavraci j i sva edina bel
ca, vsi ostal i so Kitajci . 
Ko dobiva jedi , začneva 
jest i s pal ičicami in osta
li imajo takoj predstavo v 
malem. Pri jatel j Mi lan po 
svoji profesorski pozab
l j ivost i iznaide takšen na
čin uporabe paličic, da 
pobira hrano z ožjim de
lom ene paličice in debe
lejšim delom druge pali
čice, kar seveda ne rodi 
uspeha, temveč pri osta
lih gost ih le poveča zani
manje za najin show. Sam 
pogledujem po drugih Ki
tajc ih, ker se t i kar od
kri to režijo, poskusim kar 
po svoje vendar prine
sem kos race le do ust. 
Od tam dalje pa »se gre 
raca padalca in pristane 
poleg krožnika. Ugotovim, 
da so nam dali prave ki
tajske pal ič ice, ki so glad
ke in OK^ogle in ker je 
potrebno reši t i položaj, a 
si z angleščino ne more

va pomagati , nariševa vi l i 
ce in j ih končno tudi do
biva. Predstave za Kitaj
ce je konec in masti la sva 
se z raco, slanino, z ana
nasom, r ižem, raki z go
bami in svinj ino v fižolo-
vi omaki . 

Po večerj i se napotiva 
v kitajski zabavni park, Lai 
Chi Kok. To je zabavališče 
kot kakšen Tivol i . Za 
majhno vstopnino lahko v 
zabavišču zastonj gledaš 
kino, poslušaš pevce, si 
ogledaš živalski v r t , kjer 
celo razstavljajo ptiča dal
matinskega pelikana, če je 
seveda sploh dalmat inski . 
Nad zabaviščem vozi 
manjša železnica. Polno 
je raznih igralnih apara
tov, vr t i l jakov, igrišč za 
namizni tenis, raznih stez 
strahov in tudi porno sho-
pov. Toda naju je zanima
la prava kitajska opera. 
Ustrezni pavi l jon hi t ro 
najdeva. Predstave so do
bro obiskane, tudi mladine 
je precej , igralci so oble
čeni v stare kitajske no
še in pojejo v mikro fon. 
Njihova igra je v dost i 
večji meri stat ična kot v 
naših operah, vendar že
lijo predvsem s kretnja
mi rok dopolni t i učinek 
svoj ih besed. Orkester je 
majhen in šteje le viol i 
no, nekaj razl ičnih to lkal , 
npr. tudi same palice ter 
ki tare, predvsem star ih na 
dve struni Njegova muzi-
ka je glasna in ostra, z 
redkimi melodičnimi Izpe
l javami v našem smis lu. 
Zgodba, ki jo gledava, je 
stara in sodobna hkrat i . 

prava love story na kitaj
ski način. Fant Djajarama 
se zaljubi v lepo Lajon-
sari , hčerko pomembne 
osebe Ker njeni starši 
zvezi nasprotujejo, nare
dita oba samomor. Torej 
še eden izmed t isočer ih 
obrazov l jubezni, ki pub
l iko po svoje vedno presu-
ne in v tem sva si bila 
takrat kot tujca z ostali
mi domačini domača . 

Obiskat i Hong Kong in 
ne stopi t i do meje z LR 
Kitajsko, pomeni enako, 
kot če obiščeš Pariz, a 
si ne ogledaš Louvra. Ne 
samo temu mnenju na 

ljubo, temveč predvsem 
zato, ker sva želela videti 
tudi dobršen del pokra
j ine New Terr i tor ies že 
doma ni bilo dvomov o 
tem, da tja kreneva. 

New Terr i tor ies je de
žela med Kovvloonom in 
LR Kitajsko. Pripada ii še 
235 otočkov ob obal i , ki 
so posejani z r ib išk imi 
vasmi. Že severni del 
Kovvloona pripada tej po
kraj ini, ki so jo Angleži 
dobil i v zakup za dobo 
99 let. Ko prečkaš v Kow-
loonu Boundary (mejna 
u l ica) , se začne najprej 

industr i jsk i predel , kjer 
je polno tovarn lahke in 
predelovalne industr i je. 
Hong Kong je znan po iz
delkih te industr i je, saj 
izdelujejo vse od teksti
la do igrač. Toda proizva
jat i pred vrati Jaoonske 
in prodajati predvsem po 
Azi j i , zahteva nujno veli
ko in ceneno proizvodnjo, 
zato je Hong Kong znan 
po cenenost i , predvsem 
tehničnega blaga in tek
st i la, pri čemer ni pre
zret i , da cena blaga r>i 
obremenjena s car inskimi 
in drugimi f iskaln imi da
jatvami, ali pa so te mi
nimalne. Blago se zato 
ne prodaja samo, kot 
marsikdo zmotno mis l i . 
Dober barvni televizor pa 
vendarle stane komaj 
8.000,00 din in na sploš
no rečeno je tehnično ola-
go dvakrat cenejše kot pri 

nas. 
Razloček med industr i j 

sk im predelom pokraj ine 
New Terr i tor ies in kmeti j 
skim predelom, je je\\k 
in opazen. Nenadoma se 
namreč znajdeš iz prena
sel jenih območi j sredi 
kmečke pokraj ine in ob
čutek imaš, da si pri
šel v drug čas in 
živl jenje. Zato takoj 
spoznaš, da pridevek 
New (novi) zavaja, kaj
t i fx>krajirva New Territo
ries je stara dežela in v 
marsičem zadnji del azij
skega kont inenta, kjer še 
obstoj i nedotaknjeno sta
ro kitajsko kmečko življe
nje, ki ga tudi v socia
l ist ični Kitajski ni več. 
Okol i pol mi l i jona prebi
valcev živi v te j pokra
j i n i , ki je po obronkih 
hr ibovi ta, drugače pa pre
težno ravninska. To je 
pokrajina pol j , kmet i j in 
r ibiških vasi z grbast imi 
hr ib i , pod kater imi ležijo 
riževa polja, kjer lahko 
opaziš Kitajce pri delu. 
Značilna, srnam podobna 
goveda, znana široka ba
njam drevesa, zelene pi-
nije ter starodavne hiše, 
so še vidni edini dodat-
m dekor, ki napravi po
krajino značilno ki tajsko. 
Riževa polja rodijo dva
krat na leto in dajejo že
tev v apri lu ter koncem 
oktobra. V pokraj ini je 
čez 600 vasi in najsta
rejša Tang CIan izhaja 
že iz 11. stolet ja. Posa
mezna vas nastaja okoli 
vaškega dvorca in je po
zidana kot grozd za utr
jen im zidom, ki je bil v 
star ih časih nujen, ker so 
bila stalna nasprotja in 
vojne med plemeni . Lju
dje živi jo v vaških skup
nost ih (zadrugah) in po
navadi ena vas sestavl ja 
eno pleme. Riževa polja v Nevv Territories 

OB PRAZNIKU V DOBRNI 
Bilo je ravno tiste februarske dni, ko 

se je štirinajsta divizija prebijala preko 
Paškega kozjaka. Vrhovi planin so bili 
zaviti v meglo. Le ponoči, ko je mraz re
zal do kosti, se je nekoliko zjasnilo. Pov
sod je bil visok sneg in zameti. Ljudje v 
dolini so strahoma pogledovali proti hri
bom, odkoder se je dan in noč slišalo za
molklo streljanje. 

Peter je tiste težke dni preživljal po 
svoje. Najbolj je bil vesel, da mu ni bilo 
treba več hoditi v šolo, ker je učitelj po 
prvem napadu na vas zbežal, v šolo pa so 
se naselili žandarji in jo spremenili v 
trdnjavo. Sicer pa so se Petru po glavi 
Vrtele vse drugačne misli, kot pa misli 
na učenje. To zadnje leto je tudi precej 
zrasel, vsa obleka mu je bila prekratka ali 
pretesna in v njej se je počutil nekam 
utesnjenega, samo drugi tega niso opazili. . 
Njegova skrita in največja želja pa je bi
la, da bi nekoč postal kurir, partizanski 
kurir. Mislil si je, da bi lahko opravljal 
naloge, ki si jih mogoče njegovi vrstniki 
nikoli ne bi upali opraviti. Želel si je tudi, 
da bi mu starejši nekoliko bolj zaupali, 
da bi ga imeli za odraslega. Kadar je pot 
zanesla terence in kurirje mimo njihove 
domačije, so se vedno ustavili tudi v nji
hovi hiši, ne samo, da bi se pogreli, naje
dli in naklepetali, temveč predvsem zato, 
da bi izvedeli kaj novic. Jn, kadar šo 
prišli partizani, so ga domači vselej po
slali po kakšnih opravkih ven, v hlev, češ: 
saj jnu ni treba vsega videti in vedeti. 
Včasih je bil zaradi tega nezaupanja ze
lo žalosten in jezen, vendar ga je njegova 
neutrudna iznajdljivost in nenasitna ra
dovednost vedno nekoliko poplačala in po
tolažila, kajti nn skrivaj je na ušesa vle
kel vse, kar in kjer se je dalo. Nešteto
krat se mu je zdelo, da se bo razpočil od 
novic, ki jih je nosil v sebi. 

Nekega dne se mu je vendarle nasmeh
nila sreča. Pozno ponoči so prišli parti
zani. Dva je Peter poznal, saj sta bila do-
friačina. Tretji pa se mu je zdel koman
dni, zakaj takoj po prihodu je vzel iz 
nahrbtnika pisalni stroj ter pričel pisati, 
^isal je najbrž vso noč, ker Peter se je 
niedtem velikokrat prebudil, a partizani 
*o še vedno bedeli in se pogovarjali z do-
^načimi. 

Zjutraj drugega dne so ga navsezgodaj 

prebudili. In partizan s pisalnim strojem 
mu je ukazal: 

»Ti, Peter, boš šel v vas! Saj si koraj-
žen, kajne? Vse boš skrbno opazoval in 
poslušal . . . . Samo glej, da ne boš po
stal sumljiv. Kajti vse poti so sedaj stro
go zastražene, Nemci ne zaupajo nikomur 
več . . . .!« 

Ko se je odpravljal od doma, mu je še 
mati TUiročila: aPazi se! In na občino sto
pi po živilske karte, da boš manj sumljiv«. 

Počasi je Peter zagazU proti vasi in 
spotoma premišljeval, kako bo opravil svo
jo nalogo, spraševal se je, če se mu bo po
srečilo zbrati dovolj važnih podatkov. Ko 
je s temi mislimi prišel v vas, se mu je 
zdelo vse po starem. Videti je bilo zelo 
malo ljudi. Pri cerkvi, v župnišču so bili 
nastanjeni policisti. Pred vrati je stal stra
žar in naveličano brcnil v kup snega pred 
seboj. Peter je zdrknil mimo njega po 
stopnicah navzdol proti trgovini in po
tuhnjeno opazoval stražarja, ki je mencal 
sem in tja ob cerkvenem obzidju in nepaz
ljivo motril okolico. Očitno je bilo, da je 
farovž prazen, ker je tudi stražar delal tak 
videz. Peter je mrzlično premišljeval in 
hitro prišel do zaključka, da policaji haj-
kajo, da so na pohodu. Zato je nemudorna 
kirenil naprej proti občini, ki je čemela 
pod gozdičem kraj vasi. Ko je bil le ne
kaj korakov od hiše, ga je že ustavila žan-
darska patrulja. Kar nenadoma so zrasli 
pred njim, vsaj tako se mu je zdelo, in 
silno se jih je prestrašil. 

»Kam!« so ga vprašali. Peter jih je de
belo gledal in korajžno izjavil: »Po karte 
grem!« Niso mu takoj verjeli. Sumljivo so 
ga gledali in spraševali iz katerega konca 
vasi je prišel. Slednjič so ga pustili dalje. 

Ko se je čez nekaj trenutkov vračal, je 
pomislil, da se bo moral čim dlje zadrža

ti na vasi, samo da bi še kaj izvedel. Sto
pil je v trgovino. Prodajalna je bila praz
na, ni bilo blaga in ne hmpcev. Trgovec je 
zamišljeno stal za zaprašenim pultom in 
grdo gledal Petra, ki je posel oči po praz
nih policah. 

»No, če ne misliš nič kupiti, izgini....'« 
je zarezal vanj in ga pisano pogledal. 

Peter se je počasi odpravil na pošto, 
toda tudi tam ni imel sreče. Ko se je nato 
vračal, je pristal ob šolskem plotu in se 
naslonil nanj, da bi premislil, kaj mu je 
storiti. Zelo ga je skrbelo in sram ga je 
bilo, da bi se domov vrnil čisto praznih 
rok, brez podatkov. In kaj bi rekli par
tizani? — Nikoli več mu ne bi zaupali ka
ke naloge . . . Ves nesrečen je strmel v 
svet pred seboj, v šolo nasproti in v ozke 
line v oknih. V stražarski hišici pred šo
lo je bil stražar. Morda spi, si je dejal Pe
ter, zakaj od časa do časa se je iz hišice 
slišalo dremotno pokašljevanje. 

Petrove radovedne oči so se ustavile na 
šolski drvarnici, ki je bila v prizidku. Sli
šal je praviti, da so žandarji drvarnico 
spremenili v zapor. Bil je zelo radoveden, 
kakšen je zapor videti v resnici. In kakor 
bi ga nenadoma nevidna sila porinila čez 
šolski plot do drvarnice, že je tiščal ves 
zadihan ušesa na vrata in škilil skozi špra
njo v notranjost. 

Na nekakšnem zaboju je sedel neznan 
moški, si podpiral kuštravo glavo in se 
tresel od mraza. Peter je poskusil odpre
ti vrata, toda glej, naj je bilo še tako ne
verjetno, v vratih je tičal ključ. Samo rah
lo ga je zasukal in zapor je bil odprt. Mo
žakar je debelo pogledal fanta, šinil bli
skovito na noge ter jo ucvrl ven iz dr
varnice, naravnost na šoh-ki vrl in potem 
čez potok v bliinji gpzd._ . _ . 

Peter je bil sprva od presenečenja čisto 
trd in na mestu je obstal kot pribit. Po
tem pa se je šele čez nekaj dolgih tre ut-
kov zavedel in spoznal, da mora tudi sam 
zbežati. Tekel je naravnost proti domu, 
ne da bi se še enkrat samkrat ozrl nazaj. 
Bil je tako neizmerno vesel svojega nenad
nega podviga, da ni takoj razumel hriča' 
nja in streljanja za svojim hrbtom, ne si
kanja svinčenk, ki so mu zabrnele mimo 
ušes. 

» Halt, halt, haaalt . . .!« so kričali žan
darji in tekli za njim. Peter se je ves za-
sopel in razburjen ustavil z visoko dvignje-
nimi rokami, v katerih so kakor pahljača 
frfotale živilske karte. Ko je tako stal 
in čakal na Nemce, se ga je polastil stra
šanski strah, in bil je ves vmešan, ko je 
pomislil na domače in na partizane v hiši. 
Toda skušal se je ukrotiti in stati mirno, 
čeprav so se mu kolena nevarno tresla, ko 
so prišli žandarji do njega. 

»Saj ta ni pravi?« so se čudili in kriča
li: Ti, zakaj si pa tako tekel?« 

»Tekel?« se je Peter začudil. Potem pa 
je kar samo planilo iz njega: »Zato, zato, 
da bi bil prej doma!« In v istem hipu e 
začutil na svojem licu ostro in pekočo bo
lečino. Najbližji žandar mu je pripelja: a-
ko mogočno klofuto, da se je skoraj sese
del. 

Potem ko je mukoma, ves zbit končno 
prilezel domov, ga je čakalo še eno pre
senečenje. Vsi domači so ga neusmijc.o 
ozmerjali in najbolj jezni so bili parllza^ 
ni: »Polovili bi nas bili kot miši«! ga je 
jezno ozmerjal partizan s pisalnim stio-
jem ter mu zažugal: »Ti, drugič pa malo 
pomisli, kaj delaš . . . « Peter pa se je ur.a-
Ijen in jezen na ves svet zavlekel na peČ 
in si sam pri sebi mislil: 

»Spustil pa sem ga le. partizana.. . « 
Toda že drugi dan se je po vasi razve-

delo, da izpuščeni ni bil noben partizan, 
temveč nek skrivač, ki je pobiral hrano -a 
račun partizanov in žandarji so ga na žu
panov ukaz prijeli, pretepli in zaprli v šol
sko drvarnico. 

Toda Petra to zdaj ni nič več zanimalo. 
Upal pa je, da se mu bo morda spet kma
lu ponudila priložnost, da se bo izkazal in 
morda postal še kurir. 

• E. PODPECAM 



PISMO MESECA 

2e veliko ljudi se je za
teklo k vam po nasvete. 
Najbolj všeč mi je pri No
vem tedniku rubrika Med 
štirimi očmi. Razvijate 
vsestranske probleme in 
Nataša najde za vsakega 
pravo besedo. Upam, da 
tudi za mene. 

V dogodke bom morala 
poseči za nekaj let nazaj. 
Bilo mi je 22 let, ko sem 
prvič imela spolne odnose 
s štiri leta mlajšim fan
tom. Bil je vljuden in pri
kupen fant. Vsi v našem 
kraju so ga imeli radi, 
zlasti pa je vabil ženski 
svet in vsako dekle je šlo 
ponosno z njim. Tudi jaz 
sem bila taka. Kmalu sem 
ugotovila, da se imava ra
da, zato sva sporazumno 
prišla do zaključka, da se 
nama rodi otrok. Bila sem 
tri mesece noseča, ko sem 
fantu povedala, kako je z 
menoj. Dejstvo je razve
seljujoče sprejel. Dogovo
rila sva se, da se bova 
poročila. Vso zadevo sem 
povedala svojemu sodelav
cu v pisarni, ki se je ko
maj zaposlil pri nas. Ve

liko sva zaupala eden dru
gemu. Povedal mi je vse 
o svojem življenju. Bil je 
ločenec Ji oče enega otro
ka. Ku sem mu povedala 
o svojem stanju, je ob
molknil . in glavo skrU v 
dlani. »Nimam sreče,« je 
dejal, »kako sem se te jaz 
želel za ženo, vendar ti 
nisem tega nikoli povedal, 
ker sem ti hotel prej do
kazati svojo ljubezen«. 
Prepričeval me je, da je 
moj fant neresen in pre
mlad. O tem sem začela 
razmišljati tudi sama in 
se svojemu fantu odtuje-
vati. Nekaj diii kasneje mi 
je moj delovni tovariš po
nudil roko, postala naj bi 
njegova žena. V srcu se 
je naselila negotovost. Do
govorila sva se, da se po
poldan oglasim pri njem, 
na stanovanju. Takoj po 
prihodu me je grobo pri
jel okoli pasu in položU 
na kavč. še preden sem 
se docela zavedla, me je 
začel slačiti. Prosila sem 
ga, da naj tega nikar ne 
počenja, da sem prišla k 
njemu kot prijateljica, ven

dar prošnja ni zalegla. 
Vdala sem se mu. Po kon
čanem mtimnem odnosu 
sva se dogovorila, da sku
paj obiščeva mojega prve
ga fanta, da mu skupaj 
poveva ter od njega za
htevava, da pozabi, da je 
oče otroku, ki ga nosim 
jaz. 

Moj prvi fant naju je 
vljudno sprejel. Sodelavec 
v. službi, ločenec, sedanji 
mož, mu je razložil, po 
kaj sva prišla. Od kraja 
fant sploh ni razumel, po
tem pa je pogledal mene 
in vprašal, če tudi jaz ta
ko želim. »Ne bom vama 
kradel sreče. Lahko to ni. 
Otrok ne DO imel očeta, 
če ga ne bo imel rad tvoj 
novi prijatelj, sem oče 
jaz.« Ob toliki ljubezni 
sem bUa razorožena. Od
šla sem in zapustila oba, 
s tem pa tudi najlepši del 
mojega življenja. 

Kmalu sva se s sodelav
cem poročila. Moj prvi 
fant je odšel iz našega 
kraja, v bolnici pa sem 
rodila sina m dala zapisa
ti drugega očeta. A zaman 

sem od njega čakala šop
ka rož. Mož me v bolnici 
ni obiskal. Ko sem ga 
klicala, mi je šef odgovo
ril, da že teden dni pije 
na zdravje novorojenega 
sina. Sestra mi je v me
stu nakupila najnujnejše 
za otroka, potem pa me 
spremila na avtobus. Na 
poti sem srečala svojega 
prvega fanta. »Kaj peš? Z 
avtobusom in mojim otro. 
kom?« danila me je nje
gova pripravljenost za po
moč in slovo od nekaj 
dni starega sina je bilo 
več kot ganljiTO. 

Danes mož nikoli moje
ga sina ne pokliče, ne pe
lje na sprehod. Otrok to 
čuti in se ga izogiba. Prvi 
moj otrok je zelo podo
ben svojemu pravemu 
očetu. Je ubogljiv, v šoli 
zdeluje z odličnim uspe
hom. Možu sem rodila še 
štiri otroke, ki jih ima 
rad. Njihov šolski uspeh 
je slabši od mojega prve
ga otroka. Mož krivi me
ne, čeprav si oba priza
devava, aa bi bil njihov 
uspeh boljši. Zaradi tega 

se z možem prepirava, pa 
tudi tepel me je že. Sve
tujte mi, kaj mi je storiti. 
Z možem živeti je težko, 
ločiti še bolj, ker so vmes 
otroci. Prvemu otroku 
bom povedala resnico, ko 
bo dovolj star, da bo lah
ko razumel. Toda kaj, če 
ga lahko izgubim! Nisem 
zavozila samo svoje živ
ljenje, za katerega mi je 
figo mar, marveč tudi 
otroku. Upam, da mož 
vsega ne bo zvedel, zato 
mi odgovorite v vašem ča
sopisu, ker drugače bom 
ponovno tepena in še mar. 
sikaj drugega. 2ENA 

DRAGA MATI! 

Zgodbe, ki jih piše živ
ljenje, so v svojem bi
stvu za nekatere okrutne. 
Toliko bolj, če se iz njih 
zrcali zavoženo življenje 
kot je vaše. In to zaradi 
trenutne slabosti, čisto 
ženske, kot ste jo sami 
lepo imenovali. 

Verjemite, ne morem 
prevzeti bremena, da bi 
o vašem bodočem življe
nju odločala. Odločiti se 
boste morali sami, jaz 
vam lahko pomagam tako, 
da z več plati osvetlim 
vaš položaj. Ce bi pred 
leti, ko ste napravili »ne
umnost« in podlegli sla
bosti (kaj ?a vraga vam 
je bilo, da' ste bili spo
sobni kot krivdo za spol
ni akt, menjati očetovstvo, 
zavreči srečo, izgubiti ple
menitega človeka in na
mesto njega vzeti sebič-
neža), vprašali za nasvet, 
bi ga našli. Danes pa je 
veliko teže. Sami pravite, 

da imate otroke, štiri. In 
enega, ki je sad prave in 
čiste IjulH^zni, pa ste ga 
na moževo željo podtakni
li njemu. Ker je danes 
boljši od njegovih, ga ne 
mara in vas dolži za tak 
položaj. 

Od takrat, ko šte nare
dili svoj usodni korak, je 
minila vrsta let. Za mene 
se še danes spominjate 
vsake podrobnostL Sku
šam razumeti vašo sla
bost, pa jo težko. Lahko 
le sklepam, da ste zelo 
nesamostojna in neodloč
na oseba. Po vaših za
ključkih v pismu pa se 
mi kaže druga podoba va
še osebnosti. Lahko si vse 
razlagam le na ta način, 
da ste medtem dozoreli, 
da pa vam kljub temu vča
sih zmanjkuje tal pod no
gami. Prav se mi zdi, da 
boste otroku povedali, kdo 
je njegov oče, MORATE 
pa tudi ukrepati doma. 
OD MOŽA SE NE PUSTI
TE PRETEPATI, ker do
stojanstvo matre to ne do
pušča. Ste kdaj pomislili 
na možnost, da bi poiska
li svojemu otroku pravega 
očeta? Dvorezen meč, kaj
ne, čeprav ni nujno, da v 
celoti uporabite njegovo 
ostrino. Le kot orožje pro
ti možu, ki je bU zmožen 
sprejeti v svoje gnezdo ku-
kovičje jajce, pa ni toliko 
moža, da bi bil sposoben 
ob njem živeti, ne da bi 
vam na vsakem koraku 
očital. Razmislite in tudi 
odločite! Pa tako, da otro. 
ci ne bodo čutili preveli
kega bremena in tako, da 
boste žena, ki se ne pusti 
pretepati. NATAŠA 



PO FRANCOSKO ZGASNIL 
Po treh let ih, ki j ih je zalival s potom svojega obraza na Korziki in v Afr ik i , se je Mirku Ko-
viču iz Celja legionarski rok iztekal. Toda iztekal se mu je drugače, kot je računal sam, pa 
tudi drugače, kot so računali njegovi predpostavljeni. Na koncu poti je bilo spoznanje o 
treh stran vrženih letih. In to spoznanje je bil njegov edini dobiček. 

z nogo v mavcu in pi-
džami so ga v Džibutiju 
stlačili v letalo redne Air 
France DC-9. M i r k o j e iz 
višave pogledal s ivo r ime-
no obalo ob sinjem nako
dranem morju in se po
slovil. Precej j e puščal 
tam doli. Precej svojih 
stvari, nekaj dobrih znan
cev, pa Rozi , ki j e bila 
sicer kupljeno dekle, pa 
niorda ravno zato vdana 
in zvesta 

Ne, v Afr iko nič več. 
K o t legionar že ne! Seve
da je njegova misel na 
beg bila groteskna. V 
mavcu, ob berglj i , v pro
gasti pidžami j e bil ču
den patron v letalu, kaj 
šele, če bi kje hotel iz
stopiti. Pobožal je svo jo 
bmavčeno nogo. Ta j e po
stala zdaj njegov zavez
nik. Ranjenec je , pohab
ljen. T o zbudi sočutje. 

omi l i pozornost in kon
trolo. 

N a pariškem letališču 
j e čakal ambulantni avto. 
Stlačili so j ih na ležišča 
in j ih odjjeljali v neko ci
vilno bolnišnico. Ha, nra-
vo razkošje, čeprav ni bi
lo obiskov. Bili pa so obi
ski pri drugih, prikupne 
sestre in strežnice. Zadi
šala mu j e resnična svo
boda, kot mu je teknila 
dobra bolniška kuhinja. 

Toda šef zdravnik ni 
imel posluha za M i r k o v o 
počutje. Pogledal je nje
g o v o ploščico s podatki in 
se namrdnil. Za vojake so 
vojaške bolnišnice, za le-
gionarje je v Marseillu. In 
tako j e Mirko začel pobi
rati drobnarije v torbo. 
Prinesli so mu nekaj stva
ri, oguljenih in načetih 
vojaških cimj, da j e izgle
dal kot kak odsluženi 

soldner — kar j e napo
sled v resnici bil. Z ne
kim Spancem, ki j e po
skakoval ob bergli, sta se 
podala na peron k vlaku, 
ki naj bi ju peljal proti 
jugu. Spotoma sta nalete
la na legionar j a, zdaj že 
v civilu, ki se je tudi pe
ljal v isto smer. Zasedli 
so v vlaku svoj oddelek 
in začelo se j e obujanje 
spominov, ki so jih prid
no zalivali z viskijem. D o 
Marseilla so, osem žejnih 
vojaških goltancev j e bi
lo, popili pet htrov viski
ja. Seveda j e pot skozi 
Francijo bila zavoljo tega 
rožnata, meglena, omam
n a . . . 

V vojaški bolnišnici v 
Marseillu seveda niso več 
tako strogo pazili nanj. 
Prvič je bil ranjen, dru
gič — bil j e že star legio
nar, ki go tovo ne bo pu

stil propasti zasluženega 
denarja. Najbrž so raču-
nah, da se bo vrnil v Dži-
buti, kjer bi opravil pod-
oficirski izpit in tako do
bil okoh 10.000 frankov. 
Toda Mi rko j ih j e odpi
sal. Dvomil je , da bi mu 
kar tako izplačali denar. 
Gotovo bi mu nastavili 
kakšno past, da bi ga pri
vezali še za tri leta. 

Mi rko se j e že odločil . 
Pod jog i j em je že imel 
skrito civilno obleko. Ne
kega dne, bilo je lani v 
oktobru, se je lepo oble
kel in odkorakal skozi 
vrata bolnišnice. Odkora
kal je šepajoč: » A d i j o , le
gija, nebodijetreba.« 

Zdaj je šlo lažje, kot bi 
šlo pred tremi leti. Znal 
je francosko. Legionarsko 
patruljo bi zavohal na ki
lometer. I m e l j e denar. I z 
Marseilla se je prepeljal 

do bližnje itahjanske me
je, jo i legalno prestopil 
in se nekaj z avtostopom, 
pa spet z v lakom in avto
busi prepeljal od zahodne 
meje v Trst . T u so mu na 
konzulatu izjdali potni list 
in po treh letih je na le
galen način, tako kot je 
odhajal, prišel nazaj do
mov V žepu j e imel ne
kaj denarja, toda nič več 
kot pri odhodu. In priše-
pal j e v ob jem matere ter 
očeta Pustolovščina je bi
la končana. Lahko bi se 
še nadaljevala, če bi ga 
kje na begu dobili . K d o 
ve, kje bi potem, ko bi ga 
pozdravih, prenašal po 
nekaj ur dnevno 20 kilo
gramov peska v nahrbtni
ku ki lometre in ki lometre 
daleč. K d o ve, če zaenkrat 
kar mirno življenje legio-
narjev ne bo spremenje
no. K d o ve, kaj se je do
gajalo v Džibutiju v času, 
ko je na Bližnjem vzhodu 
spet izbruhnila vojna. 
Francija ne bo tako hitro 
prebolela izgube svojih 
interesov in koristi, ki j ih 
je imela v tem delu sveta, 
ko je stražila vhod v Rde
če morje , bila soudeleže
na pri prof i tih sueške 
vodne bUžnjice. Ce bi kje 
začelo ropotati , legija bi 

bila prva v ognju. 
Pravi čas j o j e pobrisal . 

Tako , kot je bi lo edino 
m o g o č e — po francosko. 

X X X 
Končana je p r ipoved 

nekdanjega legionar j a M i -
roslawa Kuoija, kot j e bi
lo i legalno ime Mirka K o 
vica. T o j e že tretji, o ka
terem prinaša N o v i tednik 
zapise o doživljaj ih v le
gij i . P rv i j e bil tudi Ce
ljan, ki j e služil v Alž i r i j i 
med osvobodilno vo jno 
arabskih Alžircev. K o m a j 
j e odnesel pete. Tret j i j e 
bil iz Bočne v Zadrečki 
dolini, ki je doživljal stra
hote indokitajske vojne in 
za legijo tako neslavnega 
Dien Bien Fuja. Bo ta 
tretji zapis potrdi lo izre
ka, v tretje gre rado? 

Upajmo, da je ta zgod
ba pritegnila oči mladih 
odletavih fantov, ki kar 
strižejo z ušesi po vablji-
vostih sveta. Po svetu j e 
mogoče priti na razne na
čine. Danes so potovanja 

' dosegljiva tudi že malemu 
človeku. Si j e treba iz
brati najbolj nevarno in 
najbolj mukotrpno obliko? 

Mi rko K o v i c , če ga mi-
shte vprašati, bo odsveto
val. 



KOLIKO Č A S A 

V začetku lep poz,draiv. Oglašam se 
vam prvikrat, ker imam težave s spol
nostjo. 

Poročen sem že dva meseca, nisem 
pa dobro poučen o spolnosti. Seveda 
pa je moja žena noseča žie en mesec. 
Zanima me le to, če vedno lahko spu
stim moje seme v ženin spolni ud. In 
če ne bi bilo več otrok, kljub temu, 
da bi bil pri njej. Seveda i>a me za
nima še ena stvar. Do katerega mese
ca imava laihko z ženo spolne odnose, 
ker sva oba zelo živa in zelo zelo uži
vava. 

FRAN 

Dragi Francelj, 

zdaj, ko je žena noseča, lahko uživata 
dotlej, dokler bo šlo. Izberite samo 
pravi način, položaj, ki bo vama pri-
jal, pa sta lahko brez skrbi. Žena je 
že oplojena in zato ničesar ne tvegata. 
Potlej, ko bo prijokal otrok, pa bo po
trebno malo paziti, če si ne želita ta
koj nakopati drugega kričača. Semena 
so živa in skoraj vedno najdejo pot 
tja, kamor je treba. Ker pa ste zelo 
zelo nepoučeni o najosnovnejših spol
nih zadevah, se morate izobraziti. Pri 
poroki ste dobili knjigo o zakonskem 
življenju, pa tudi v knjigarni se dobi 
različna literatura, ki vas bo naučila o 
spolnosti. Ce pa vam lahko povem na 
kratko, vam lahko rečem, da je me
tod za preprečevanje nosečnosti več in 
potrebno se jih je poslužlti v vsakem 
/akonu, če zakonca ne želita kopico 
otrok. Veliko metod je v zgodovini 
nreprečevanja nosečnosti že odpoveda
lo, veliko pa jih je v uporabi. Ce se bo 
vaša žena želela zaščititi, bo vse 
potrebno zvedela na dispanzerju za 
nosečnice. 

NATAŠA 

Janez Kocinčič je tako hitro vstopil v 
eno manjših trgovin, ki še niso imele sa
mopostrežnega tipa poslovanja, da so pro
dajalke celo mislile, da je inšpektor. Vsaj 
tako jezno je gledal. 

—Dve pleskarski omeli, prosim, ie bil 
vljuden Janez Kocinčič in pri tem se je na 
njegov obraz celo prikradel smehljaj. 

— žal, gospod . . . 
— Smo na zahodu v razkrajajoči se dru

žbi ah v socialistični deželi? 
Prodajalke so ga debelo gledale in kar 

strah jih je bilo. Političnih pogovorov so 
se že od nekdaj ogibale 

— Kaj mislite, je nadaljeval Janez Ko
cinčič. da če imamo v naših mestih frizer
je in krojače za dame in gospode, da lah
ko mene mečete v en koš s temi izrodki 
družbe. Zaliti se ne dam! 

Potem se je le malo omehčal. 
— No, že prav, dajte mi dve pleskarski 

omeli. 
— Saj to sem vam hotela povedati, da 

jih pri nas ne držimo. 
— Ja. vidim, da jih ne držite, verjetno 

vam vise v skladišču ali pa leže v predalu. 
Držite jih pa res ne, to vidim. 

— Ne, ne, omel pri nas sploh ne drži
mo. 

— čujte, tovarišica, zdaj je pa dovolj. 
Sploh ne zahtevam, da ometa pri vas drži 
te, ampak bi samo rad. da mi dva prodate. 

— iVe, go. .., toi->ariš. ne prodajamo jih. 
— Ja, zakaj pa mi tega takoj ne pite-

ste? 
— Saj sem vam rekla, da jih ne držimo, 

da jih nimamo. 
— čujte. tovarišica, od kdaj pa je držati 

in ne imeti isto, kaj!? Tako kot bi jaz re
kel, če nimam apetita. da ga ne držim. Le 
kdo vas je učil slovenščine? Goi^orite ven
dar tako, da vas bo razumel povprečen 
Slovenec. Drugače pa zaposlite še enega 
prevajalca. Sploh pa, kaj mi bodo omela. 
povejte mi raje, kje je najbližji pleskar. 

Povedale so mu in se oddahnile, ko je 
^^eL 

M O D N O PLETENJE 
če bo vreme še naprej tako muha

sto, bomo lahko kar kmalu slekli tople 
zimske plašče in se oblekli v manj to
pla oblačila. Sicer pa mora moda ve
dno gledati naprej. 

Zato vas tudi želim spomniti na prve 
toplejše dni, ko bodo najbolj dobrodo
šle različne pletenine, še vedno nas bo
do lahko grele, obenem pa se bomo v 
njih počutile udobno in prijetno. In 
zdaj je ravno pravi čas, če si mislite 
same naplesii kakšno pletenino. 

Morda bo to nekoliko daljša debe
la jopa z ovratnikom, ki jo boste lah
ko oblekle k hlačam ali^ športnemu 
krilu. Lahko pa je tudi brezrokavnik 
z rebrastimi obrobami, ki se spredaj 
po vsej dolžini zapenja z velikimi 
gumbi. 

Gotovo se boste same domislile še 
zanimivega vzorca, ki bo vašo plete
nino le še popestril. 

STAŠA GORENŠEK 

oven 
Izkorist i l i boste dobro pri ložnost, ki se 
vam bo ponudila in s; izboljšali položaj. 
Ne bodite nestrpni pri urejanju problemov, 
bi k 
Imeli boste nekaj uspeha v pokl icu, a z 
delom raje ne pret i ravaj te. Potovanje bo 
padlo v vodo, denarnica pa bo prazna, 
dvojčka 
Določene stvari vas bodo navduši le, hi t ro 
pa boste spoznali, pri čem ste. Izogibajte 
se prepirom in zapletom zlasti v službi, 
rak 
Skrajni čas je, da se bolj posvet i te sebi. 
Težave boste imeli s partnerjem in z ne
kim načrtom. V nedel jo bodite pozorni." 
lev 
V pr ihodnj ih dneh se vam obetajo po
membne spremembe ki j ih boste obrni l i 
sebi v pr id. Ne pozabite na neko obvez
nost^ ^ 
devica r 
Nepredvidena okol iščina vas bo vrgla s 
t i ra, a jo boste obvladali Ob koncu tedna 
boste doživeli lepo presenečenje. 
tehtnica 
Glejte, da vaše prizadevanje ne bo slone
lo samo na željah. Nekdo vam bo ponaga-
jal . Od obiska si ne obetajte preveč, 
škorpi jon 
Nezadovoljni boste v službi problemi bo
do v družinskem okol ju Na spletke okrog 
vas bi se moral i lepo požvižgati, 
strelec 
Denarno si boste nekol iko opomogl i , pra
vega haska pa ne bo Razmisli te, če ima
te v svoji odloči tv i le vi prav 
kozorog 
Potrebni boste pomoči , ki je raje ne od
klonite. Iz zadrege ne boste našli poti sa
mi. Privoščite si malo več spanja, 
vodnar 
Potrebni ste sprost i tve, ki je ne .'.nate 
najt i . Nevšečnosti bodo mini le, če boste 
upoštevali nasvet dobrega pri jatel ja, 
r ibi 
Moral i bi vedet i , da ne živi te le zase, 
in bolj upoštevat i partnerja Nerodnost, ki 
jo boste zagreši l i , bo brez posledic. 

UMAZANA 
PUNČKA 

Savinjsko nabrežje je ob lepih dnevih 
polno sprehajalcev. Med njimi pa je veliko 
otrok, ki se v p>op>oldanskem nemiru ixxl)iijo 
tod okrog. Brcajo žogo, kotalijo obroče, ko-
talkajo ali pa z drsalkami na ramenih hi
tijo proti drsališču. 

Zadnji lepi dnevi, ko se popje odpira, 
ne da bi vedelo, da lahko še usahne, je 
sprehajalcev še več. Med njimi so tudi za
konski pari, ki si utrgajo urico popoldan
skega časa, da se sprehodijo skupaj s svo
jimi nadebudneži. 

Držala sta jo za roko. Majhno štirilet
no punčko v belem plašču, rdečih hlačkah 
in rdeči kapici. Včasih se jima je poizku
šala izviti, a sta jo mlada starša držala pre
močno, da bi ji uspelo. Pred njo in za njo 
so se podili otroci, ki so bili svobodni 
Sicer razkuštrani, umazani, a rdečelični, 
zdravi. Deklica je pogledovala za njimi in 
zvedavo oprezovala, s čim se igrajo. Videlo 
se je, da jo mika kolo, ki ga je pred njo 
kotalil fant dvanajstih let. Pogledoval je na 
dekletce, češ, ali ga ti imaš. Navihano se ji 
je smejal in v hipu trenutne razposajenosti 
kolo zakotalil pred deklico. Ona ga je pri
jela, pri tem pa je tako nerodno padla, 
da si je umazala hlačke. Mogoče je bil 
umazan tudi brezhiben plašček, a kaj, ko to 
sploh ni bilo mogoče ugotavljati. Mamica 
je spustila takšen rafal očitkov, da so se 
v dekličinih očeh nabrale solze. Obnemel 
je tudi fantič, lastnik nesrečnega kolesa. 
S svojimi očitki .se je mati spravila tudi 
nanj. Da pozna take pocestne fantiče, je 
dejala, pa še to. da bi jih morali p>obirati 
in odpeljati v mestni zapor. 

Dekličin oče je ves čas stal pri strani in 
se v prepir ni spuščal. Pa je zgledalo tako, 
da mu ie bilo že vsega dovolj in je ženi 
dejal: »Jaz sem zrasel svoboden, tudi uma
zan in ulice so me bile polne. Vprašanje 
pa je, kakšna bo najina hči, če jo boš po
vijala v vato.« 

Vprašanje je obviselo v zraku in vam 
v premislek, dragi starši, ki vam je več do 
urejenega otroka kot do njegove brezskrb
ne, a kontrolirane svobode. 

z. S, 

Gliste živijo v človeškem telesu kot 
zajedale:. Podobne so deževnikom. Po
javljajo se zelo pogosto in so za otro
ke in tudi odrasle velika neprijetnost. 
Večinoma so odraz pomanjkanja :n 
stiske, ko je z ene strani pomanjklji
va čistoča in higiena, z druge pa ne
pravilna prehrana. Včasih povzroča 
glistavost hude zdravstvene okvare. 
Gliste lahko napravijo črevo neprehod
no, včasih se celo vkradejo v žolčevod 
in povzročijo zlatenco, Glistavost naj
bolje prepoznamo, če najdemo v blatu 
gliste. Na okuženost kažejo tudi ble-
dost, slabokrvnost, črni kolobarji pod 
očmi, srbenje v nosu. slinjenje, blju
vanje, driske in bolečme v trebuhu. 
Glistav otrok n-ma apetita in mu smr
di iz ust. če sumimo, da ima naš 
otrok gliste, ga moramo brezpogojno 
peljati k zdravniku, ki z laboratorij
skem pregledom blata ugotovi bolezen. 
To je zelo pomembno, ker se gliste 
lahko prenašaio od dnižinskega člana 
na drugega. Danes ni težko odpraviti 
glist. Da paraziti odmrejo, mora hod

nik nekaj dni jemati predpisano zdra
vilo. Ker so to zdravila z močnim 
učinkom, jih ne smemo nikoli jemati 
samovoljno, temveč se moramo držati 
zdravnikovih navodil. 

Ker se gliste tako lahko prenašajo, 
mora zdravnik pregledati celo družino. 
Najodličnejši zaveznik v borbi zoper 
gliste pa so čistoča, milo in topla vo
da. Nohti naj bodo vedno kratko pri
striženi in očiščeni, saj se z umaza
nijo pod nohti zelo rada prenašajo jaj
čeca glist! 

Podančice: to so bele, do 12 mm 
dolge nitkaste gliste. Ti zajedalci na
padajo predvsem otroke in povzroča
jo na zadnj ku močno srbenje. I*re-
našajo se z jajčeci (ki so v prahu :n 
osebnem perilu). 

Navadne gliste: te so podobne de
ževnikom m včasih povzročajo črviče-
n e in bolečine v trebuhu. Gliste lah
ko motijo presna vi j an je obolelega 
otroka in povzročajo resno obolenje. 

BJ 

pnparocamijk 

Na oddelku železnine v veleblagovnii 
T prodajajo praktične in lepo poslikan 
kovinske škatle, primerne v c.ospodiii 
stvu. Izdelali so jih v tovarni Saturnu 
v Ljubljani, stanejo pa 21,77 din. 

Priporočamo vam komplet za shranje 
vanje sladkorja in kave Narejen je iz te 
mnega lesa in poslikanih keramičnih Ione 
kov. Kupite ga lahko na oddelku železnim 
v veleblagovnici T, cena je 146,77 din. 

Zares veliko izbiro moških srajc ima|( 
v tovarniški prv^dajalni Toper na Teharsk 
cesti. Na voljo so vam številke od 37 d( 
47, različni vzorci in modne barve. Ce« 
so od 89,00 do 130,00 din, na sliki pa jI 
srajca z reklamno ceno 58,00 din. ^ 

Lisca nedrček iz lycre je novost pri nas 
saj se zapenja na vratu in je primeren 2 
dekoltirane večerne obleke. V prodajaln 
Veronika ga lahko kupite za 38,65 di" 

Praktična kompleta na sliki sta za s9 
in poper, večji je tudi za olje in kis. N< 
rejena sta iz svetlega lesa in zeleno P* 
barvane keramike, tako da sta obene** 
kuhinji v okras. V prodajalni Mladinsli* 
knjiga jih prodajajo za 84,00 (manjši) " 
118,00 din (večji). 



TTKS MOZIRJE 

Vse novo 
Ustanovitev Temeljno teles

ne kulturne skupnosti v ob-
pini Mozirje bo vsekakor do
prinesla (seveda čez nekaj ča-
ia) k razvoju športa in rekre
acije v mozirski občini. Do 
'gedaj je to področje več ali 
manj životarilo, saj niso 
društva in posamezniki do
segli posebnih kvalitetnih us
pehov, v občini ni bilo dovolj 
primernih športnih objektov, 
že vrsto let pa primanjkuje 
tudi ustreznih kadrov. 

Vsem trem področjem bo
do v novem programu teme
ljne telesno kulturne skup
nosti t posvetili največ pozor
nosti, je povedal predsednik 
Izvršnega odbora TTKS Ru
di Zager (na sliki). Med no
vimi objekti, ki so zajeti v 
programu, naj omenimo iz
gradnjo nove slačilnice in 
umivalnice za NK Ljubno, 
popravilo velike smučarske 
skakalnice in izgradnja manj
še (oboje v Ljubnem), sofi
nanciranje dograditve visoko
gorske planinske postojanke 
na Loki (Luče), nabava opre
me za rokometno in košar
karsko igrišče (Solčava), ob
novo obstoječih športnih ig
rišč v Mozirju, izgradnja 
športnih igrišč za male špor
te v Nazarju (tu so do sedaj 
bili brez športnih objektov, 
kljub temu da je tam šola in 
več velikih delovnih organi
zacij), končanje športnega ig
rišča v Rečici ob Savinji, po
pravilo doma TVD v Gornjem 

Gradu in za novo igrišče v 
Smartnem ob Dreti. Za vse 
to so Tuimenili v letošnjem 
letu 322 tisoč din. 

V zadnjem času obstoja v 
Tnozirski občini želja po us
tanavljanju novih športnih 
društev. Na območju občin-
ne delujejo tri TVD Partizan 
(vključujejo 480 članov), 
športni društvi v Rečici in 
šmartnem (140), smučarski 
klub Mozirje (70), zdaj pa se 
zavzemajo za ustanovitev no
vih društev v GLIN Nazarje 
in obrat Gorenja, prav tako 
v Nazarju. Po nepopolnih po
datkih je zaenkrat vključenih 
v telesnokulturne organizaci
je na področju metrske ob
čine okoli 1750 članov, zani
manje pa je takšno, da pri
čakujejo v kratkem že okoli 
2500 članov. Na vseh osnovnih 
šolah delujejo tudi ŠŠD, ki 
vključujejo 1050 šoloobveznih 
otrok. 

Koncem januarja so pri 
TTKS sprejeli sklep o začas
nem financiranju za prve tri 
mesece v letošnjem letu, o 
tem pa bo na prvi seji raz
pravljala občinska skupščina, 
^e bodo sredstva zbrali po 
predvideni stopnji (0,54% od 
bruto dohodka) računajo, da 
bo že v letošnjem letu prišlo 
na tem področju do večjih in 
pomembnejših premikov, se
veda rm boljše. Razgovori po
sekajo tudi po delovnih or
ganizacijah, tako da bo vse 
pripravljeno v zakonitem ro-
^u za podpis. Skratka: v mo-
'^^rski občini so TTKS vzeli 
^^rajno resno z edino željo, 
^ pride na tem pomembnem 
Pod'-oč7u do bistvenih in km-
'dietnih premikov. 

TONE VRABL 

Hokej na ledu: 
Samo zaradi sodnika ? 

Celjski hokejisti so v Subotici zmagali proti Spar-
taku 6:0 in pokazali izredno igro. Celo favorizirano 
domačo ekipo, ki se je pripravljala za to srečanje kar 
sedem dni v posebnem »logoru«, so tako presenetili, 
da so vsi domačini na koncu čestitali gostom. Toda 
vse skupaj ne bo Celjanom nič pomagalo. Ker ni pri
šel delegirani sodnik, vodja Celja Albert Kerkoš ni pri
stal na regularno igranje srečanja. Znano je, da so 
Celjani v prejšnjih srečanjih vedno igrali v Subotici, 
ko so sodili nedelegirani sodniki. S tem so hoteli na
praviti konec in istočasno si niso dovolili, da bi jim 
domači sodnik krojil pravico. Morda je to vsaj tokrat 
bilo zgrešeno. Toda kljub temu so s takšno igro v po
novljenem srečanju Celjani favoriti. Zadetke so tokrat 
dosegli Lesjak dva, Bratec, Vrtovšek, šmerc in Do-
bovičnik. V soboto gostujejo Celjani ponovno proti 
Crveni zvezdi v Beogradu. Po tem srečanju pa sledi
jo tri tekme v Celju. Najprej proti Partizanu, sledita 
pa Spartak in Crvena zvezda. 

Hokejisti Gorenja so i<irali odločilno srečanje v 
borbi za obstoj v II. zvezni ligi. V Celju so gostili 
igralce INE. V srečanju, ki je bilo precej enakovred
no, so igralci Velenja izgubili s 5:8. 

V mladinski konkurenci tudi ni bilo srečanja. Med-
veščak ni prišel v Celje, ker njihovi mladinci niso 
imeli baje možnosti za vadbo zaradi evropskega prven
stva v umetnostnem drsanju. 

J. KUZMA 

PORAZ 
Celjani v Ljubljani očitno 

nimajo sreče. Tokrat so s 
111:98 podlegli ekipi Ilirije. 
Usoden za Celjane je bil prvi 
polčas, ko so si domačini po 
odlični igri Križnarja in Lu-
kovca, ki sta zadevala koš 
iz vseh položajev, 25agotovili 
odlično prednost, ki jo Ce
ljani kljub mnogo boljši 
igri v drugem delu igre niso 
mogli več nadoknaditi. Celja
ni so povedM s 3:0, to pa je 
bilo tudi zadnje vodstvo Ce
ljanov, kajti nezadržni Luko-
vac, Križnar in Macura so že 
v 11. minuti priigrali svoje
mu moštvu 15 točk prednosti. 
Vedik hanidicap za Celjane pa 
je bila še poškodba Miloša 
Sagadina v 17. minuti prvega 
polčasa, kd se potem ni več 
vrnil v igro. V drugem pol
času pa so Celjani zaigrali 
mnogo bolje, razigrala sta se 
Tone in Zmago Sagadin, od
ločno pa je tokrat zaigral tudi 
Leskovar, ki je zamenjal Je
riča, kateremu so nekoliko 
pristranska ljubljanski sodni
ki že v 22. minuti dosodili 
peto osebno napako. Toda 
kljub odlični igri Celjanov v 
tem delu igre, ogromne pred
nosti domačinov iz prvega 
polčasa niso mogli nadokna
diti. Koše za Celjane so dali: 
Tone Sagadin 32, Zmago Sa-
gaidin 27, Miloš Sagadin 12, 
Leskovar 10, Tomašič 8, Ram-
šaik 7, Jerič 2. Ocene trenerja 
Mileta Cepina: Tone Sagadin 
5, Zmago Sagadin 3, Lesko
var 1. 

JANEZ CEPIN 

Franc Melanšek je dolo
čen za državno reprezen
tanco v težki kategoriji 
dviganja uteži, ki se bo 
pomerila s Švico. To je 
vsekakor lepo priznanje ta
ko Francu Melanšku, kot 
tudi TAK Velenje, ki na
stopa v prvi ivezni ligi. 

Foto: Lojze Ojsteršek 

Kralj (Kovinotehna) kra
ljuje v mladinski repre-. 
zentanci, ki je bila na pri
pravah v Šoštanju. Vse 
tekme je igral v prvi pe
terki. To je eden najbolj 
obetajoč'h igralcev Kovi-
notehne. Med pripravami 
so organizirali tudi turnir, 
kjer je zmagala članska 
ekipa Kovinotehne pred 
reprezentanco Slovenije In 
Elektro. 

Foto: Lojze Ojsteršek 

SKUPŠČINA 
SODNIKOV 

Vabimo vas na redno skup
ščino Podzveze nogometnih 
sodnikov Celje, ki bo 9. fe
bruarja 1974 ob 9 uri v pro
storih doma JLA, Ulica X I V . 
divizije. 

UMETNOSTNO 
DRSANJE 

v sototo in nedeljo bo v 
Celju letošnje republiško 
člansko in miladinsko prven
stvo Slovenije v umetnost
nem drsanju. Celjani se za ta 
nastop primerno pripravljajo 
in pričakujejo dobro uvrsti
tev. Zlasti mnogo lahko pri
čakujemo od Petauerjeve in 
Jakobove, predsta\Ti''ka po 
bodo celjali imeli tudi v mo
ški konkurenci. 

ŠPORTNA 
UTRINKA 

Kefrljavke Celja so Startale v 
republiški lipi. Med Stiriiia.jstimi 
klubi so Celjanke podrle zi4o in 
2273 kegljev In so trenutno šeste. 
Najbol j še posameznice so bile: 
Kranjc 427 in 412. Marine 410 in 
400 ter l irhova 405 in 384 kepl.jev. 
Kegljale so še Terglavčnik, tila-
ger in Salamon. 

Rokometa.ši Celja nadaljujejo s 
tekmovanjem na dveh poljih. V 
Varaždinu so Igrali proti doma
čemu moštvu in Izgubili z 19:20, 
T Ljubl jani pa premagali Ribnico 
13:11. .S tem so Se vedno med 
favoriti za osvojitev naslova zim-
Kkefa p r v a k « t LJubljani. 

ŽEUA II. LIGA 
Delovna in volilna konfe

renca 2NK Kladivar je dala 
pozitivne rezultate. Tako 
plodnega dela na konferenci 
že dolgo nismo srečali. Prvi vtis 
je: pri Kladivarju je zavel 
nov optimistični veter, ki 
mnogo obeta. Zato bo novi 
in stari predsednik 2 N K Kla
divar Zlatko Jeriček imel to
krat mnogo bolj ugodno de
lo. V novo sezono stopa Kla
divar brez finančnih obvez. 

Med drugim je Mirko 
Kranjc, tehnični vodja prve 
ekipe, iX)vedal: »Naša ekipa 
bo republiški prvak in s tem 
se bomo, uvrstili v drugo li
go. Zato prosim, da vsi pri
sotni priskrbite za sred
stva in finančne pogoje za 
naš nadaljnji razvoj. To naj 
priskrbi mesto Celje«. 

Njihov optimizem je mor
da velika stimulacija za ce
lotno moštvo. Toda preveliki 
optimizem tudi po prvem 
neuspehu doseže nasprotni 
učinek. Zato bi predlagali 
vsem igralcem prvega moštva 

več uspehov pri delu in manj 
pri napovedih. Te so zelo ne
hvaležne. Bolje bi bilo, če bi 
nadaljevali z načrtnim de
lom, katerega Je lepo naka
zal predsednik Zlatko Jeriček 
in kateri predvideva uspeh 
— I I . Ugo ob pravem času 
in ob najboljših optimalnih 
pogojih. Zaupajte svojemu 
vodstvu in se načrtno pri
pravite za korak med naj
boljše, da ta korak ne bo le 
kratek sprehod po drugi ligi 
in ponovno vračanje, z dol
govi, v republiško ligo. 

Drugo opozorilo pa se na
naša na kaj čuden zaključek 
konference, ko so mladi igralci, 
zap>eljani ali pa slabo obve
ščeni, zalitevali odstop Ante 
Jerkoviča iz tehničnega vod
stva kluba. Ne pozabite, da 
Je ravno Jerkovič večkrat, 
poleg svojih napak, edini 
skrbel za celjsko ekipo in za 
peščico igralcev, ki so ostali 
zvesti celjskemu moštvu. Sa
mo v slogi in tovarištvu bo
ste usi>eli v svojih hotenjih. 

J. KUZMA 

ŠPORTNI PARK 
Zadnjo nedeljo so imeli občni 

zbor člani T V D Partizan Šempe
ter. Zbora so se udeležili tudi 
predstavniki družbenopolitičnih in 
gospodarskih organizacij kra.fa ter 
tehnični sekretar TTKS Žalec Adi 
Vidmajer . 

Poročila o delu je podal pred
sednik društva Alojz ing. 2nidar-
šič. Iz poročila je bilo razvidno, 
da so v minulem letu delovale 
naslednje sekcije: smučarska (vo
dil jo je Vili V i d a l i ) , rokometna 
(vodil jo je Miran Cvenk) , od
bojkarska (Štefan Božič) in na-
miznoteniška (V i l i V i d a l i ) . Največ 
uspeha je imela odbojkarska sek
cija, saj ekipa članov nastopa v 
I I . republiški ligi ter je po pr
vem delu tekmovanja na tretjem 
mestu. Rokometna sekcija ,je bila 
ustanovljena lani ter sc je že 
udeležila tudi medobčinskega pr
venstva, kjer je zasedla solidno 
šesto mesto. Sekcija za smučanje 
je pripravila prvenstvo društva, 
ki se .ga je udeležilo 60 članov, 
udeležili pa so se tudi občinskega 
tekmovanja v Llbojah , alpinistič
nega veleslaloma na Raduhi ter 
pripravili začetni tečaj smučanja. 

Sprejeli so obširen program de
la, med najvažnejše pa spada 
zgraditev športnega parka v Šem
petru poleg nove osnovne šole. 
V prvi fazi naj bi zgradili a.sfal-
tirano Igrišče za odbojko , roko
met in košarko. Za predsednika 
Je bil ponovno Izvoljen Alojz ing. 
Znidaršič. T . Tavčar 

BERVAR ! 
ZMAGOVALEC 

v Celju so ponovno uvedli red
ne mesečne brzopotezne turnirje, 
na katerih lahko nastopijo vsi 
šahistl Celja. Igralni čas je vsak 
zadnji četrtek v tekočem mesecu. 
Najboljš i tekmovalec preko celot
nega leta pa bo prejel ob koncu 
prehodni pokal v trajno last. Kot 
prvi se je vpisal na pokal Bervar , 
ki Je med desetimi igralci zmagal 
v tekmovanju za mesec januar. 
Dosegel je 8 in pol točke, sle
dijo: Pertinač 7,5, Jazbec in Ja-
nežič 5,5, Planine 4,5, Lubej 4, 
Spiljar 3,5, .Agrež 3, Koštomaj 2 
in Rudolf 1 točko. 

PRVA ZMAGA 
Hmezad Žalec, k i . letos prvič 

nastopa v republiški ligi, je do
ma dosegel prvo zmago proti Ko
pru s 7903:7201. M e d posamezniki 
je bil najboljši Tomažič, ki je 
podrl 1063 kegljev, sledijo Kačič 
1043, Goni ik 1013 itd. 

Tako so od štirih srečanj (dve 
na domačem kegljišču in dve na 
tujem) osvojili le dve točki. N a 
lestvici so tako v drugi polovici 
ter bodo mogli v nadaljnjih sre
čanjih dobro zaigrati, da ne bodo 
izpadli iz lige. Do konca prven
stva bodo igrali doma še z Bra
nikom In Trig lavom, gostovali pa 
na Jesenicah in v Mar iboru , kjer 
se bodo srečali s Konstruktorjem. 

T. T A V Č A R 

ŠOLSKA ŠPORTNA DRUŠTVA 

KOVAČNICA 
KADROV 

v Š.^D Prebold, dvakratnem 
najboljšem Š Š D v republiki, 
ne počivajo na priborjenih 
lovorikah. Vedno snujejo ne
kaj novega. Izvirnega. N e za
dovoljujejo se z vadbo in 
tekmovanji. Mladi upravljal-
ci Š Š D čutijo, da naša te
lesna kultura boleha na stro
kovnih in organizaci,)skih ka
drih. V svojem programu de
la so zato postavili v ospred-
,ie šolanje novih kadrov, ne 
le za potrebe svojega dru
štva, pač pa za širši sloven
ski prostor. V ta namen so 
uvedli tudi vodenje evidence 
o vzgoji kadrov — organi
zacijskih in strokovnih, o 
njihovih »posobno.stih pri vo
denju odgovornih funkcij, 
napredovanju, kar spremljajo 
pri njihovem delu, opazke pa 
skrbno beležijo v kartotečne 
liste. D a bi teh kadrov ne 
izgubili po njihovem zaključ
nem šolanju v Preboldu, bo
do odslej pošiljali kartoteko 
o kadrih na področju dela 
v !>.ŠD na šole, kjer bodo ti 
mladi športni delavci in stro
kovnjaki nadaljevali šolan,je. 
S takšnim pristopom je do
bilo njihovo delo na tem pod
ročju svojo osmislitev. 

POBORNIKI 
DELOVNIH 

NAVAD 
v ŠŠD Biba Ročk v 

Šoštanju, ki sodi med vo
dilna v republiki, se po
leg množičnega udejstvo-
vanja v raznih krožkih in 

sekcijah mladi rod navdu
šuje za delo pri gradnjah 
športnih in dirugih objek
tov, ki bodo služili na
predku njihovega mesta 
in širše okolice. Odveč bi 
bilo poudarjati delež šo-
štanjskih pionirjev pri iz
gradnji »telovadnice soli
darnosti«. Z isto vnemo 
so se lotili gradenj igrišč 
in objektov ob sami šoh. 
Tudi v bližnje Zavodnje 
so hodile organizirane 
skupine v delovne akcije 
pri urejanju terenov in 
drugih del za novo smu
čišče ob modemi smučar
ski vlečnici. V samem Šo
štanju so z vso vnemo 
pristopili tudi v akcijo 
pri izgradnji kulturnega 
doma. Ob tej svoji aktiv
nosti kažejo mladi šport
niki svoja nagnjenja za 
fizično delo, kjer razvi
jajo delovne navade, brez 
katerih ne bi smel biti 
danes ob tako razgiba
nem času noben mlad 
človek. Zato lahko vred
notimo njihovo delo kot 
izredno koristno in vzgoj
no. S takim pristopom in 
delom p>a se tudi nepo
sredno vraščajo v svojo 
krajevno skupnost. 

VSEM UČENCEM 
ŠŠD TOPLICE v Pod

četrtku odprira svoje 

športne objekte in napra
ve vsemu članstvu v nji- ' 
hovem prostem času ne 
glede na umik vadbe po
sameznih sekcij in krož
kov. Na voljo imajo tudi 
brezplačne ustrezne rekvi
zite. Znano je, da v Pod
četrtku na šoli ne i>ozna-
jo ključev! Vsako »zakle
panje« smatrajo za ne-
vzgojno in neučinkovito. 
Tako tudi na področju te
lesne kulture. Komur se 
zahoče igre in razvedrila, 
skoči na lepo urejeno as
faltno igrišče, kjer goji
jo košarko, rokomet in 
odbojko. Ob igrišču je 
nameščena omarica z naj
nujnejšimi p>otrošnimi re
kviziti. Zavrteti je treba 
le številčnico (kot pri 
kolesih), da odpreš oma
rico in že imaš pri roki 
žoge za raznovrstne šport
ne igre, žogice za namiz
ni tenis, rekvizite za bad-
mington, krogle za bali
nanje ipd. Res praktična 
rešitev, ki bi jo bilo vred
no posnemati tudi dm-
god. Ob poštenosti otrok 
in odraslih, odnosu do 
skupne imovine, varčno 
sti in skrbnosti, bi na 
marsikaterih športnih ob
jektih ne potrebovali 
oskrbnikov! Ce tega ne 
verjamete — p>ojdite po
gledat v Podčetrtek! 

PETER HRIBERNIK, 
vodja športne komisije 
pri osnovni organizaciji 
sindikata Libela Celje: 
»Naši športniki so v sin
dikalnih športnih igrah v 
letu 1973 osvojili v vse-
skupnem vrstnem redu 
med moškimi odlično dru
go mesto. To potrjuje, da 
smo v podjetju našli šport
niki vedno razumevanje 
za športno rekreacijo. 

Danes že načrtujemo za 
letošnje leto. Poleg sode
lovanja v sindikalnih šport
nih igrah bomo priredili 
številna tekmovanja ob 
80-letnici Libele. Na teh 
tekmovanjih bodo sodelo
vali ši>ortniki sestavljene 
proizvodno trgovske orga
nizacije ITC Celje. Torej 
športniki Klime, Kovino
tehne in Libele iz Celja 
ter Ferralita iz Žalca, Tek-
movali bodo v malem no
gometu, šahu, streljanju, 
smučanju, namiznem teni
su in drugih športnih 
igrah. Dogovarjamo pa se, 
da bi člani podjetij Kli
ma, Kovinotehna in Libe
la nastopali na sindikalnih 
igrah pod ITC, kar bi 
močno povečalo možnosti 
za vključitev v borbo za 
najboljše mesto. V samih 
kolektivih pa bomo več 
časa posvetili tekmova
njem med TOZD in delov
nimi enotami.« 

J. KUZMA 



Tiskovna konferenca 

celjske UJV 

PREKRŠKI 
UPADAJO 

Na tiskovni konferenci so 
predstavniki celjske Uprave 
javne varnosti (ta zajema 
območje enajstih občin) Igor 
Lotrič, Matko Kosi in Alojz 
Horvat seznanili z rezultati 
njihovega dela v lanskem le
tu. Zanimivo je, da je na 
celjskem območju od leta 
1970 dalje pa vse do leta 
1972 kriminaliteta zelo hitro 
naraščala. Tako so v letu 
1972 zabeležili 4931 kaznivih 
dejanj. Za lansko leto pa se 
ugotavlja umiritev oz. celo 
nekolikšno zmanjšanje, saj so 
zabeležili 4711 storjenih kaz
nivih dejanj ali 4,7 odstotka 
manj kot leto dni prej. V 
republiškem merilu predstav
lja to 16,76 odstotka. Občut
no zmanjšanje je pri premo
ženjskih deliktih in sicer vlo
mih in velikih tatvinah. Zelo 
ugodna je uspešnost razisko
vanja, ki se je lani gibala od 
29 do 31,6 odstotka, medtem 
ko je republiško poprečje 
neraziskanih kaznivih dejanj 
35,8 odstotka. "Vse večje stva
ri so bile raziskane, nerazi
skane So ostale samo neka
tere manjše, kot kraja mo-
]>edov, koles in podobno. 

Največjo sloipino predstav
ljajo takoimenovani premo
ženjski delikti, katerih je bi
lo lani 3830 in ni velike raz
like v primerjavi z letom 
1972, ko jih je bilo trideset 
več. Padec je pri vlonmih 
tatvinah (od 979 na 947), je 
pa med njimi nekaj težjih 
vlomov v blagajne, trgovine, 
stanovanja in avtomobile. Bi
lo je 75 žepnih tatvin, 52 tat
vin koles, 238 motornih vo
zil, 214 odvzemov motornih 
vozil, 14 roparskih tatvin, 
1871 navadnih tatvin^ 101 go
ljufija in 518 ostalih premo
ženjskih deliktov. Med storil
ci je tudi veliko otrok in 
mlajših polnoletnikov, vendar 
je razveseljivo, da mladinska 
kriminaliteta pada. 

Pri vrsti kaznivih dejanj 
krvnih deliktov je v popreč
ju manj kaznivih dejanj, če
prav so nekatera najtežja v 
zaskrbljujočem porastu. Vseh 
kaznivih dejanj je bilo 560 
(leto prej 663). Narasli so 
uboji in poskusi ubojev (od 
13 na 20), zabeležili so 28 
posilstev, en detomor, 109 
težjih telesnih poškodb itd. 
Določeno zvezo imajo s to 
sloipino tudi samomori. Na 
tem področju je bilo od le
ta 1967 do 1971 v poprečju 
98 do 104 primerov, v letu 
1972 67 in v lanskem letu 
85. Največkrat so povzročite

lji bolezen in obup, živčne in 
duševne motnje, družinski 
spori, nesrečne ljubezni, sla
be socialne razmere in po
dobno. 

Posebno poglavje so tudi 
požigi in požari. Lani je bi
lo naklepnih požigov in po
žarov iz malomarnosti 97, 
kar je veliko več, kot leto 
dni prej, ko jih je bilo 73. 
Neraziskanih požarov je osta
lo 12. Samo požarov je bilo 
137 (leto prej 119) in to se
dem požarov zaradi gradbe
nih napak, 21 zaradi strele, 
22 zaradi samovžiga in 82 za
radi drugih manjših skupnih 
vzrokov za nastanek požara. 

Stanje na področju javne
ga reda in miru na območju 
uprave Celje je bilo v lan
skem letu povsem zadovolji
vo. Bistvenega porasta pre
krškov s tega področja ni 
bilo. Obravnavali so 3013 pre-
krškov po zakonu o javnem 
redu in miru in 104 po ob
činskih odlokih, ki urejajo 
javni red in mir. Leta 1972 
je bilo »samo« 2884 predlo
gov. Kršiteljev pa je bilo v 
lanskem letu 3630, leto prej 
pa 3574. Torej se stanje le 
počasi izboljšuje. Med prekr
ški prevladujejo prepiri 
(1030), drzno vedenje (375), 
omalovaževanje državnih or
ganov in uradnih oseb (293), 
potepuštvo (161), kartanje 
(28), točenje alkoholnih pijač 
mladoletnim in vinjenim ose
bam (39), več primerov vda-
janja prostituciji in 458 osta
lih primerov. 

V sestavku nismo govorili 
posebej o prometu in gospo
darskem kriminalu. To bomo 
zaradi obilice materialov in 
podatkov obdelali in objavili 
v naslednjih številkah naše
ga časnika. Dejstvo je eno: 
zaradi prizadevnega dela up
rave z vsemi njenimi organi 
je vidno, da so najrazličnej
ši prekrški v upadanju. Sicer 
malenkostnem, vendar so. De
lo celjske UJV (je med naj
boljšimi v Sloveniji) pa bi 
bilo še boljše, če bi imeli več 
kadrov, če bi pri delu in od-
krivan,)u prekrškov še bolj 
sodelovali občani in tudi ob
činske skupščine, katerim 
člen 14 zakona o notranjih 
zadevah daje možnost, da 
ustanovijo občinsko stražo, 
katera bi na podlagi 
predpisov o javnem redu in 
miru in komunalni urejeno
sti lahko veliko pripomogla 
k boljšemu redu na področ
ju občine. 

T. VRABL 

UBOJ IZ MAŠČEVANJA 
V začetim tedna je prišlo do prvega uboja na po

dročju celjske UJV v letošnjem letu. V gostilni v Ro
gatcu sta se okoli 13.30. ure srečala Miran Tepež, 21, 
in Franc Peer, 76, oba iz Strojnega sela. Po medseboj
nem prerekanju je Franc Peer zbežal v sosednjo hišo, 
od tam pa proti domu. Sledil ga je Tepež, ulovil in 
pobil z deskami in koli. Poškodbe so bile tako močne, 
da je Franc za posledicami popoldne umrl. Zakaj je 
prišlo do uboja? Pokojni Franc Peer je 30. januarja 
ob.strelil Jožeta Peera (36, v sorodstvu nista bila), ki 
pa je delal skupaj z Miranom Tepežom na občinski 
cesti. Franc Peer je bil najprej priprt, nato pa izpu
ščen in tako je prišlo do usodnc.ga srečanja, kjer 
se je po vsej verjetnosti Miran Tepež hotel maščevati 
(in se je) za nesrečo prijatelja. Vse skupaj pa se je 
končalo tako, da je zahtevalo človeško življenje, živ-
lienje Fjtaoca Peera. 

CELJE 
Poročilo se je sedem pa

rov, od teh: LJUBOMIR 
PRELOG in MARJANA 
ŽERDONER, oba iz Celja; 
VIKTOR KUNDIH, Pod
log in ŠTEFANIJA KUG-
LER, Celje, RADIVOJE 
NIKOLIC, Šibovska in 
VLASTA GODNIK, Ce
lje; VLADISLAV ADAMIČ, 
Ivenca in MARIJA SRA-
BOCAN, Celje. 

LAŠKO 
MIHAEL ZUPANC, tkal

ski mojster, Padež in 
ALOJZIJA RAZBORŠEK, 
tkalka, Brstnik; FRANC 
JURKOŠEK, delavec in 
MARIJA KOVAČ, poljedel-
ka, oba iz Padeža; SREČ
KO SKRUBA, železničar. 
Zidani most in MARIJA 
VEC, kuharica, Podkraj. 

CELJE 
43 dečkov in 29 deklic. 

UNION: 7. 2. še fran
coski barvni film »Zaklad 
na vrhu nebotičnika«, 
od 8. do 11. 2. ameriško-
italijanski barvni film 
»Vzrok za življenje in 
smrt«. Od 12. 2. dalje 
španski barvni film »Mar
ta«. 

METROPOL: 7. 2. še 
ameriški barvni film »Ma
ščevalci Kolorada«, od 8. 
do 11. 2. italijanski barv
ni film »V Milanu ubijajo 
ob sobotah«. Od 12. 2. da
lje ameriški barvni film 
»Nočna patrola«. 

DOM: do 12. 2. hong-
honški barvni fihn »Meč 
zlatega zmaja«, od 13. 2. 
dalje ob 16. uri ameriški 
barvni film »Mojstrovine 
Walta Disneya«, ob 18. in 
20. uri pa italijanski barv
ni film »Lovci na izsilje-
vane«. 

CELJE 
ANDREJ MEDVED, 72, 

Celje; ANTON OGR.A.JEN-
ŠEK, 79, Šentianž, MAR
T I N SEMPRIMOZNIK, 72, 
Vransko; FRANČIŠKA 
KOMPOLŠEK, 68, Kom-
pole; FRANC MIKULIC, 
85, Kompole, VINCENC 

•JANC, 71, Vrbje; JOŽE
FA ZEME, 73, Zagradec; 
JOŽEFA ARCAN, 50, Bu-
koTOlak; JURIJ VIDEN-
ŠEK, 76, Zlateče in IVAN 
KRAMARŠEK, 88, Bezovi-
ca. 

ŠMARJE PRI JELŠAH 
ROZA PERGAMOŽ, roj. 

Šešerko, 87, Kristan vrh; 
ALOJZ COKL, 63, Grlice; 
JOŽEF JURJEC, 77, Pijov-
ci; ANA PANTER, roj. 
Penič, 84, Grobelce; JA
KOB LESKOVŠEK, 64, 
Lesično; ALOJZIJ COKL, 
66, Lekmarje in JOŽEFI-
NA KOVACIC, roj. Peč-
nik, 72, Šmarje. 

N E D E L J A 
8.10 L . N . Tolstoj: V o j n a in mir 

— barvna T V nadaljevanka 
8.55 St. Moritz: Svetovno prven

stvo v slalomu za moške — 
barvni prenos ( E V R — L j ) 

10.OO Ljudje in zemlja ( L j ) 
11.00 Otroška matineja: Poly in 

črni diamant, enciklopedija 
živali ( L j ) 

11.55 St. Moritz: Svetovno prven
stvo v slalomu za moške nadalje

vanje barvnega prenosa ( E V R 
— L j u b l j a n a ) 

14.00 Poročila Ido 14.05) ( L j ) 
N E D E L J S K O P O P O L D N E : 
Akademski zbor iz K r a n j a , 
Športna oddaja . Najbo l j š i 
špojtniki leta, Z a konec ted
na ( L j u b l j a n a ) 

17.50 Propagandna oddaja ( L j u b l j ) 
18.00 Poročila ( L j u b l j a n a ) 
18.05 Žigosan — celovečerni film 

( L j u b l j a n a ) 
19.45 Barvna risanka ( L j u b l j a n a ) 
19.50 Cik-cak ( L j ) 
20.00 T V dnevnik ( L j ) 
20.25 Tedensko zunanje politični 

komentar ( L j ) 
20.30 3-2-1 ( L j u b l j a n a ) 
20.35 M . Čepeljka: Prelepo dekle — 

češka komedija ( L j ) 
21.25 Nigeri ja , dežela presenečenj 

— 11. del ( L j ) 
21.55 Športni pregled U R T ) 
22.30 T V dnevnik ( L j ) 

P O N E D E L J E K 
8.10 T V v šoli ( Z a g r e b ) 
9.30 T V v šoli ( d o 10.00) ( B g ) 

14.10 T V v šoli — ponovitev ( Z g ) 
15.30 T V v šoli — ponovitev ( d o 

16.00) ( B e o g r a d ) 
16.45 Madžarski T V dnevnik (Po

horje, Plešivec do 17.05) 
( B e o g r a d ) 

17.45 Kljukec skrbi za teto — lut
kovna serija Kljukčeve dogo
divščine ( L j ) 

18.10 Obzornik ( L j u b l j a n a ) 
18.25 Enciklopedija živali — barv

ni film ( L j u b l j a n a ) 
18.55 Mozaik ( L j u b l j a n a ) 
19.00 Mladi za mlade ( J R T ) 
19.30 K a j hočemo — ob ustai-nih 

in kongresnih razpravah ( L j ) 
19.45 Barvna risanka ( L j ) 
19.50 Cik-cak ( L j ) 
20.00 T V dnevnik (LJubljana) 
20.25 3-2-1 (LJ) 
20.30 D'Anza-Randone: Rim .'Uber-

ta Moravie — ital. T V dra
m a ( L j ) 

22.10 Kulturne diagonale ( L j u b l j ) 
21.55 T V dnevnik (LJubl jana) 

T O R E K 
8.10 T V V SoH ( Z a g r e b ) 
9 35 T V V šoli ( S a ) 

10.05 T V v šoli ( d o 10.35) ( B g d ) 
14.10 T V v šoli — ponovitev ( Z g ) 
15.35 T V v Soli — ponovitev ( S a r ) 
16.05 T V v šoli — ponovitev ( B g ) 
17.15 Madžarski T V dnevnik ( P o -

horle, Plešivec do 17.35) 
( B e o g r a d ) 

17.40 H . Ch. .\ndeFsen: Snežna 
kraljica — 4. del ( L j ) 

18.00 Risanke ( L j ) 
18.15 Obzornik ( L j ) 
18.30 Pevski zbor iz Divače — 

barvna oddaja ( L j u b l j a n a ) 
18.55 Mozaik ( L j ) 
19.00 Sodobna medicina ( L j ) 
19.20 Tišina, na vrsti Je nemi film 

( L J ) 
19.45 Barvna risanka ( L J ) 
19..5n Cik-cak ( L j u b l j a n a ) 
aO.OO TV dnevnik. (LJubljana) 

20.25 3-2-1 ( L j u b l j a n a ) 
20.30 S T O P — oddaja T V Zagreb 

( L j u b l j a n a ) 
21.20 H . Fallada: S a m med volko

vi — 13. del ( L j u b l j a n a ) 
22.10 T V dnevnik ( L j u b l j a n a ) 
S R E D A 

8.10 T V v šoli ( Z a g r e b ) 
10.50 T V y šoli ( d o 11.20) ( B g d ) 
16.45 Madžarski T V D (Pohorje , 

Plešivec do 17.05) ( B e o g r a d ) 
17.25 Poly m črni diamant — se

rijski film ( L j ) 
17.55 Obzornik ( L j u b l j a n a ) 
18.10 Mozaik ( L j u b l j a n a ) 
1.8.15 O d zore do mraka ( L j u b l j ) 
18.45 Barvna risanka ( L j u b l j a n a ) 
18.50 Cikcak ( L j u b l j a n a ) 
19.00 T V dnevnik ( L j u b l j a n a ) 
19.20 3-2-1 ( L j u b l j a n a ) 
19.25 Frankfirrt: Nof-omet Jugosla

vija : Spanlia — prenos 
( L j u b l j a n a ) 
v odmoru Propagandna od
daja 

21.20 Sobotna matineja — film 
( L j u b l j a n a ) 

21.50 T V dnevnik ( L j u b l j a n a ) 

Č E T R T E K 
8.10 T V v šoli ( Z g ) 
9.35 Francoščina ( d o 10.06) ( B g ) 

14.10 T V v šoJi — ponovitev ( Z g ) 
15.35 Francoščina ( d o 16.05) ( B g ) 
16.45 Madžarski T V dnevnik ( d o 

17.05 ( B g ) 
17.45 Iz slovenske književnosti — 

F. S. Pinžgai-: R A Z V . \ L I N A 
Ž I V L J E N J A — nadaljevanje 
in konec ( L j ) 

18.05 Obzornik ( L j ) 
18.20 L . Bernstein vam predstav

lja ( L j ) 
19.10 Mozaik ( L j ) 
19.15 P o sledeh napredka ( L j ) 
19.45 Barvna risanka ( L j ) 
19.50 Cikcak ( L j ) 
20.00 T V dnevnik ( L j ) 
20.25 K a m in kako na oddih ( L j ) 
20.40 E . Zola: V K I P E C E M L O N 

C U — barv-na T V nadalje
vanka ( L j ) 

21.40 Četrtkova raagledi ( L j ) 
22.10 Glasbeni noktumo — Bratje 

Lorenz: Haydn ( L j ) 
22.25 T V dnevnik ( L j ) 

P E T E K 
8.10 T V v šoli ( Z g ) 

10.50 Angleščina ( d o 11.20) ( B g ) 
14.10 T V v šoii — ponovitev ( Z g ) 
15.45 Angleščina — ponorvitev ( d o 

16.45) ( B g ) 
16.45 Madžarski T V dnevnik (Po

horje, Plešivec do 17.05) ( B g ) 
17.35 Pisani svet — mladinska od

daja ( L j ) 
18.10 Obzornik ( L j ) 
18.25 Maroltovcd praasnuoejo — 2. 

del ( L j ) 
18.55 Mozaik ( L j ) 
19.00 Krajevna skupnast na za

časnem oaemlju ( L j ) 
19.25 T V kažipot ( L j ) . 
19.45 Barvna risanka (LJ) 
19.50 Cikcak ( L j ) 
20.00 T V dnevnik (Lo) 
30.35 Tedenski gospodarski komen

tar ( L j ) 
20.30 3—2—1 ( L j ) 
20.35 N e kot tujec — celovečerni 

film ( L j ) 
20.40 Olovečerra film ( L j ) 
22.45 T V dnevnik ( L j ) 
23.00 Umetnost in človek — barvna 

• oddaja ( L j ) 

S O B O T A 
10.35 T V v šoU ( d o 12.00) (Za

greb) 
12.50 Falun: Smučarski skoki na 

70 m skakalnici — prenos 
( d o 15.00/15.15) — barvni 
prenos ( E V R — L j u b l j a n a ) 

16.25 Košarka Partizan : Bosna — 

prenos ( B e o g r a d - L j u b l j a n a ) 
v odmoru Propagandna od-
daj a 

18.00 Obzornik (I^jubljana) 
18.15 Daktari — serijski barvni 

film ( L j u b l j a n a ) 
19.05 M o d a za vas — barvna od

daja ( L j u b l j a n a ) 
19.15 Gledališče v hišd ( B e o g r a d ) 
19.45 Barvna risanka ( L j u b l j a n a ) 
19.50 Cikcak ( L j u b l j a n a ) 
20.00 T V dnevnik ( L j u b l j a n a ) 
20.25 Tedenski notranje politični 

komentar ( L j u b l j a n a ) 
20.30 3-2-1 ( L j u b l j a n a ) 
20.35 M o j i gostje in jaz — 4 M 

( Z a g r e b ) 
21.20 Barvna propagandna oddaja 

( L j u b l j a n a ) 
21.25 Pravnuki — barvni film 

( L j u b l j a n a ) 
21.50 T V dnevnik ( L j u b l j a n a ) 
22.05 Colditz — serijski barvni 

film ( L j u b l j a n a ) 

V S . \ K D.4N: poročila ob 5,00, 
6.00, 7.00, 8.00, 10.00, 12.00, 15.00, 
18.00, 19.30 in ob 22.00. Pisan 
glasbeni spored od 4.30 do 8.00. 

P E T E K . 8. FEBRU.4RJA: 8.10 
Glasbena matineja; 9.35 Jugoslo
vanska narodna glasba; 10.15 Te
den dni na radiu; 11.OO Poročila 
— Turistični napotki za naše go
ste iz tujine; 12.30 Kmetijski na
sveti — inž. Jože Korošec: Pred
nost mešanic ali čistih posevkov 
deteljnic in trav v Sloveniji; 12.40 
P o domače; 13.30 Priporočajo 
vam . . . 14.30 Naši poslušalci če
stitajo in pozdravljajo; 15.30 N a 
potki za turiste; 16.00 » V r t i l j a k « ; 
17.10 Operni koncert; 18.15 »Sig
nal i«; 19.00 Lahko noč. otroci! 
19.15 Minute z ansamblom Vi l i ja 
Petriča; 20.00 Stop-pops 15; 21.15 
O d d a j a o morju in pomorščakih; 
22.15 Besede in zvoki iz logov do
mačih. 

S O B O T A , 9. F E B R U A R J A : 8.10 
Glasbena matineja; 9.35 Studio za 
najdene skladbe; 10.15 Glasbeni 
drobiž od tu in tam; 11.00 Poro
č a - 'furiscicru ua.aotu: za nase 
goste iz tujine; 12.30 Kmetij.ski 
nasveti — dr. Franc Zagožen: Go-
spodarski pomen križanj v živino
reji; 12.40 Cez travnike in polja; 
13.30 Priporočajo v a m . . . 14.10 
S pesmijo in besedo p o Jugosla
viji; 15.30 Glasbeni intermezzo; 
16.00 » V r t i l j a k « ; 17.10 Klavir v 
ritmu; 18.15 Dob imo se o b isti 
uri; 19.00 Lahko noč, otroci! 19.15 
Minute z ansamblom Jožeta Priv-
ška; 20.00 Radijski radar; 22.30 
O l d a j a za naše i2seljence. 

N E D E L J A , 10. F E B R U A R J A : 6.00 
d o 8.00 D O B R O J U T R O ! 8.07 Ra
dijska igra za otroke — M a r j a n 
Marine: Strahopetulus; 9.05 Se 
pomnite, tovariši . . 10.05 Kon
cert iz naših krajev; 11.00 Poro
čila — Turističm napotki za naše 
goste iz tujine; 1.1.45—14.00 Naš i 
poslušalci čestitajo in pozdravlja
jo — vmes o b 11.50 Pogovor s 
poslušalci; 14.05 Humoreska tega 
tedna — I . Kenn: Imsimo novega 
otroka; 15.10 Nedeljsko športno 
popoldne; 18.03 Radijska igra — 
Jean Husson: Zbiralec misli; 19.00 
Lahko noč, otroci! 19.15 Glasbene 
razglednice; 20.00 V nedeljo zve
čer; 22.20 Zaplešite z nami. 

P O N E D E U E K , 11. F E B R U A R J A : 
8.10 Glasbena matineja; 9.05 Pi
san svet pravljic in zgodb; U).15 

Z a vsakogar nekaj; 11.00 Pon 
— Turistični napotki za na& 
ste iz tujine; 12.30 Kmetijski 
sveti — inž. Stanko Broii.:. 
Varnost pri delu z ročno srn 
no žago in s traktorjem v %st 
13.30 Priporočajo vam . . . 1-
Naš i poslušalci čestitajo in 
zdravljajo; 15.30 Glasbeni ii 
mezzo; 16.00 » V r t i l j a k « ; 17.10 K 
c e n po željah poslušalcev; II 
Interna 469; 19.00 Lahko : 
otroci! 19.15 Minute z ansamli 
bratov Avsenik; 20.00 Predstai 
mo vam nov posnetek Beethoi 
ve opere »Fide l io«; 22.15 Za 
bitelje jazza. 

T O R E K , 12. F E B R U A R J A : ! 
Glasbena matineja; 9.;i5 PosluJt 
zborovske skladbe JugoslovaK 
skladateljev: 11.00 Poročila -
ristični napotki za naše gost« 
tujine; 12.30 Kmetijski nasvet 
mž. Tone Zafošnik: Gnojenje 
nogradov; 12.40 Z domačimi 
sambli; 13.30 Priporočajo vam 
14.40 » N a poti s kitaro«; I 
» V r t i l j a k « ; 17.10 Koncertni « 
za domačina in za gosta; 18.1: 
orkestrom Raymond Chovif 
19 00 Lahko noč, otroci! 19.15 
nute z ansamblom Francija 
harja; 20.00 Slovenska zemlji 
pesmi in besedi; 22.15 O d popf 
do popevke. 

S R E D A , 13. FEBRU.ARJ.*: 
Glasbena matineja; 9.05 Za n 
de radovedneže; 10.15 Uredni 
dnevnik; 11.00 Poročila — T 
stični napotki za naše goste 
tujine; 12.30 Kmetijski nasveti 
Inž. Franc Ušenlčmk: Sklepi 
pogodb za semenarjenje polji 
In vrtnin v letu 1974; 12.40 
vasi do vasi; 13.30 Priporot 
v a m . . . 14.30 Naši poslušalca 
stltajo In pozdravljajo; 15.30 C 
beni intermezzo: 15.00 »Loto 
t i l jak«; 17.10 Mednarodno teK 
vanje amaterskih zborov; IS.li 
p o p ansambli: 19.05 Pet minut 
E P ; 19.30 Prenos nogometne j 
me Jugoslavija — Španija; * 
S festivalov Jazza. 

Č E T R T E K , 14. F E B R U A R J A : * 
Glasbena matineja- 9.35 Iz 8̂  
benih šol: 10.15 Po Tal i j in ih) 
teh; 11.00 Poročila — TurisCi 
napotki za naše goste iz tuj'̂  
12.30 Kmetijski nasveti — 
Janez PogaCar: Križanje rja' 
krav z biki ameriške rjave pasf 
12.40 Igrajo pihalne godbe; » 
Priporočajo v a m . . . 14.10 ' 
poldne za mladi svet; 15.30 
benl intermezzo; 

PROMETlSlE NESREČE 

VOZNIK TOVORNJAKA MRTEV 
F R . \ N C R U P N I K , 23, iz Dola pri Pristavi, je vozil tovor« 

s prikolico iz Celja proti Velenju. V Bevčali se je po I« 
iz.javt v ostrem ovinku srečeval z neznanim vo-/;iiikom, ltj 
ovinek sekal, /ato je Rupnik močno zavrl. Pri tem pa je 
kolico, na kateri zavore niso bile v redu, zaneslo na levo M 
vozišča. Iz nasprotne smeri Je pripeljal s tovornjakom BO 
M I R K R A N J C , 24, iz Silove pri Zalcii, ki se .je zaletel v 
kolico. Trčenje je bilo tako močno, da Je tovorn,jak popolni 
uničen, voznik K R A N J C pa .je med prevozom v velenjski zil 
stveni dom umrl . Škode je za 5 milijonov. 

TRČENJE NA MOSTU 
S T A N I S L A V V O D O M K , 43, Iz Štor, se je pripeljal z ^ 

pedom po Teharski cesti na most preko Voglajne pri tovai 
Toper. , , Tu je nenadoma pred njim prečkala cesto neznana . 
šakinja, v katero se je mopcdist zaletel in oba sta parila i 
cestišču. Pešakinja je vstala in takoj odšla, mopedist pa 
obležal poškodovan. V bolnici so ugotovili pretres možgan 
ter udarec v prsni koš in levi kolk. , 

NAŠLI SO MRTVEGA ^ 
M A R T I N S T R G A R , 69, iz Lesičnega, se je peljal s koleso 

s pomožnim motorjem iz Zagorja proti domu. Zaneslo ga 
na desno stran, kjer se je prevrnil po 6 metrov globoke 
nasipu v potok in obležal mrtev. Našl i so ga naslednji 
in ugotovili, da .je umrl takoj , ker se je močno poškodoji 
o b udarcu na kamen. 

ZAVIRAL JE V OVINKU 
A N T O N L I P U Š , 43, iz Velenja, se je peljal po llalerjeve 

klancu in v ovinku zaviral, zaradi česar ga je zaneslo i 
levo stran s ceste v jarek. Pri nesreči so se lažje poškodova 
trije sopotniki, škode pa je za 4.000 dinarjev. 

POBEGNIL JE 
G O J K O M A N O J L O V I C , 33, iz Š m a r i j , se .je peljal iz Celj 

proti domu. V Hruševcu je pripeljal nasproti S T A N I S L A V Po 
L E N C E K , 40, iz Celja, ki je vozil po sredini ceste in tako j 
prišlo do trčenja. Polenšek je takoj odpeljal dalje, vendar s 
ga na Teharjih že ustavili miličniki. Odvzeli so mu kri zarid 
suma vinjenosti, saj se ni niti spominjal , kje je imel prometu 
nesrečo. Povzročil j e škode za 7.000 dinarjev. 

DVA STA PREHITEVALA 
F R . \ N C TISNIK.%R, 21, iz Velenja , je prehiteval avtobus 

ki je stal na postajališču pri tržnici v Velenju. Za njim j 
pripeljal motorist M I L A N D R U K S , 19, iz Velenja, ki je isto 
časno prehiteval avtobus in osebni avto, pri tem pa zadt 
v levi blatnik osebnega avtomobila. Motorista je odbilo u 
zelenico, pri čemer se je poškodoval po levi nogi. 
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I '^'•^ieS registriran. Ogled 
: Sogoa vsa'o popoldne v 

ST^^lLNi^l l^orao^navpre-
^^eei velik, nerjaveč, zidani, 
, S idam. Rosenstein, Letus 
1 ? 3 ^ a po dogovoru 
•RFNAULT R-10. motor brez-
f h i b e n prodam. Viki Pn-
I s^', 'poliče 2, Braslovče. 
OM.ARO za dnevno sobo, v^ 

trino. klubsko mizico m 
peč na olje prodam ugod-

, lo. vprašati po telefonu 
239-71 interno 403. 

FERGUSON 35 KM in nrUa-
Ulnico s popolnim česče-
njem, vse v dobrem stanju 
prodam. Drago Caks, Gaj 
10 Šmarje pri Jelšah. 

ML.\DO KRAVO s teletom 
prodam. Franc Lednik, Lok-
rovec 48, Celje. 

5 1 SENA m otave prodam. 
Zamenjam tudi za prašiča. 
Vinko Koštomaj, Hrenova 
4, Strmec pri Vojniku. 

KOZLA — švicarskega pro
dam. Alojz Peperko, Kom-
pole 84, štore. 

DNEVNO SOBO — starejšo, 
dobro ohranjeno prodam 
za 2.000 dinarjev. Erjavec, 
Celje, Ljubljanska 27. Ogled 
vsak dan popoldan od 16. 
ure dalje. 

gE>^0 — sladko in kosilnico 
ALPINA prodam. Informa
cije od 15. ure dalje Franc 
Turk, D^kova cesta 44 a, 

• CeJje. 
AMI 8, letnik 1972, zelo do-
i bro ohran.en, ugodno pro-
[ dam takoj. Janez Goren-
1 šek, Ulica X I V . divizije 8, 

Celje, tel. 25-585. 
iV LETU 19.4 si lahko naba

vite priznane pasme eno
dnevnih piščancev nesnic 

- in pitancev, vsak dan. Pred-
naročniki bodo imeli pred
nost. Valilnica šmarjeta — 
Škofja vas pri Celju. 

ZASTAVO 750, letmk 1970 
' prodam. J. Jezernik, Andraž 

87/a Polzela. 
NAFROD.'VJ so uradni Usti 

SFRJ in SRS vezani — od 
1952. do 1973. leta. Vpraša
ti v odvetniški pisarni v 
Celju, Kocenova 2. 

STREŠNO cementno karo 
opeko 1100 kosov prodam. 
Cena ugodna. Emestl, Za-
dobrova 65/a 

PR.VŠICA, 120 kg težkega pro
dam. Celje, Babno 7. 

KOBILO, staro 6 let prodam. 
Alojz Breznik, Medlog 62. 

V MIRNEM, zraka čistem 
Andražu pri Polzeli prodam 
3 ha posestva z gozdom in 
gospodarskim poslopjem. 
Informacije: Slatine 50, 
Šmartno ob Paki, vsak dan 
od 15. ure dalje. 

ENOSOBNO stanovanje, cen
tralno ogrevano v Šentjurju 
prodam. Ponudbe pod šif
ro »Takoj vseljivo«. 

PONY EXPRES v dobrem 
stanju prodam po ugodni 
ceaii. Peter Mermk, Celje, 
Roška ul. 7. 

FIAT 750 prodam po ugodni 
ceni zaradi spremembe. 
Franc Tržan, Lahomno 40. 
zaposlen pri BOR Laško, 
Rečica. Ogled vsak dan. 

MIZARSKI rezkalni stroj, 
dve hitrosti, predam. Jože 
Rihter, Gornji grad i63. 

MANJŠE POSESTVO s hišo 
in gospodarskim poslopjem 
v bUžkii SK.venskih Konjic 
prodam. Sevšek, Ljubljana, 
Njegoševa 6. 

TRIFAZNI HIDROFOR, do 
bro ohranjen, prodam po 
ugodni ceni: Rudi Mimik, 
Celje, Lopata 44. 

oLADKO KRMO In otavo 
prodam zelo ugodno. Dam 
tudi košnjo za dobo 5 let. 
Marija Kolin Lokovina 7, 
Dobrna. 

K r a v o prodam. Anton Go4 
lež, Brezova 33. šmartnd 
v R. d. 

WLAdo, visoko brejo kravo 
^ e n t a l k o prodam ali za-
J^«njam za kobilo staro 5 

Marjan Zorko, Šentjur 

PARCELO na sončm legi ob 
gozdu, za .ovski vikend, 20 
minut do zdravilišča, 20 
km iz Celja, prodam ugod 
no. Ponudbe pod »Lovska 
koča«. 

FIAT 100 prodam. Ogled vsak 
dan popK>ldne. Maurer, Par
tizanska 24, Ve.enje. 

STARO kuhinjsko kredenco 
in hladilnk prodam. Ogled 
v pofK)! danskem času. 
štravs, Celje, Kersnikova 
4/a. 

HIŠO z malo zemlje — vino-
gradom, v neposredni bli
žini Celja prodam. Ponud
be pod oznako »24 milijo
nov«. 

TAUNUS 15 M, letnik 1960, 
registriran, prodam ugod
no. Konrad Keresteš, Tru
barjevo nabrežje 4, Laško. 

VINOGRAD 27 a v Bistrici 
ob Sotli prodam. Parcela 
primerna za gradnjo, lep 
dovoz. Ponudbe pod ozna
ko »Bistričan«. 

HIŠO z vrtom prodam. Deb-
ro 33, Laško. 

ELEKTRIČNI štedilnik, na 
trdo gorivo &obno peč, pol-
kavč, omarico kuh in sto-
^e prodam Pečovnik 71. In
formacije: Alojz Gajšek. 
Ljubljanska 29, Celje. 

AVTOBORGNARD, v voznem 
stanju, neregistriran in pri
kolico prodam. Edi Jarm-
šek, Za^rad 15-B 

KOZOLEC 4x8, štiriokenski, 
prodam. Ponudbe pod »Ko
zolec«. 

POHIŠTVO za dnevno sobo 
poceni prodam. Ogled od 
14. ure dalje. Celje, Kersni
kova 32 a, stanovanje I I I , 
nad štev. 13. 

P L E T I L N I stroj »Regina« 
dvovrstni, malo rabljen 

• poceni prodam, naučim tu
di plesti. Liljana Ristič, 
Levstikova 5, Celje, tretje 
nadstropje, nad »Avtom o-
torjem«. 

KOBILO pramo in puhalnik 
»Eolo« 33 prodam, Martin 
Vozlič, Šmartno v Rožni 
dolini. 

PONY EXSPRES in skoraj 
novo žensko kolo Rog pro
dam. Amon, Celje, Kajuho-
va 8, Celje. 

BREJO teličko prodam. Ivan 
Gajšek, Pečovnik 26. 

VOLKSWAGEN s cerado v 
odličem stanju — vozen, 
prodam. Ogled zvečer v 
Medlogu 23. Celje. 

MANJŠE POSESTVO kupim, 
ali vzamem v najem. Čau-
čer, Pilštanj, 63261 Lesično. 

TRAKTOR ozkotiren kupim. 
Krivec. Rečica 26, Laško. 

VEČJE POSESTVO kupim. 
Ponudbe pod »Živinoreja in 
gozdarstvo« . 

ENOSOBNO STANOVANJE 
s centralnim ogrevanjem, 
prvo nadstropje, na Zgor
nji Hudinji, primerno za 
starejšo osebo, zamenjam 
za večje v centru, brez cen
tralnega ogrevanja. Tel. 
23-042 račimovodstvo, Erika, 
od 6. do 14. ure. 

MIRNA zakonca iz Maribora 
iščeta prazno sobo v Celju 
ali bližnji okolici. Nudita 
nagrado. Opravim tudi sli
karsko pleskarska dela. 
Drago Fridan, Ulica Pran-
kolovskih žrtev 34 Hudinja, 
Celje. 

DEKLE (25) vrtnarska šoJa, 
2 gimnazija, nujno išče ho
norarno zaposlitev. Ponud
be pod »Čimprej«. 

ZAPOSLITEV dobita priuče
ni, kvalificirani ali polkva-
lificirani moči za gostin
stvo. Gostilna Bela j-Košto
maj, Celje, Kukovčeva ul. I . 

D N E V N I K , podružnica Celje, 
zaposli raznašalca-ko za te
ren Velenje za Nedeljski 
dnevnik. 

RAZNAšALCA-ko za teren 
Celje, za Nedeljski in 
Dnevnik. Zaposlitev stalna 
ali honorarna, primerna za 
gospodinje. Zaposlitev vsak 
dan, za teren Celje od 13. 
do 16. ure. 

UČENCA avtomehanika sprej
mem v uk. Boris Fišer, 

Šentrupert 6 63303 Gomil-
sko. Tel. 27-273. 

TELEVIZOR zamenjam za 
prikolico za fička. Rudi 
PavUč, Lokavec 6, Rimske 
Toplice. 

V NAJEM dam avtomobilsko 
garažo na Tmbarjevi uli
ci v Celju (jugomont); Mil
ka Sulic, Kersnikova 12, 
Ljubljana. 

KRAVO vzamem v rejo. 
Stanko Mihevc, Vojnik 200. 

UPOKOJENKO za varstvo 
dve leti starega otroka iš
čemo. Nudimo hrano in 
stanovanje. Ivan Romih, 
Kompole 12. 

LASTNIK lepe kmetije, ne 
po lastni krivdi lOčen, želi 
spoznati zaradi ženitve, 
pošteno kmečko dekle sta
ro do 28 let. Resne ponud
be pošljite na oglasni od
delek Novega tednika pod 
oznako »Lepa kmetija«. 

AVTO MOTO DRUŠTVO 
ŠLANDER Celje prične v 
ponede.ljek. 18. febr. tega 
leta ob 16. uri tečaj cestno 
prometnih predpisov in 
tehnike vožnje. Prijave spre
jema Avto Moto društvo 
Šlander Celje, Ljubljanska 
cesta 37, vsak dan od 6. 
do 18. ure, sobota od 7. 
do 12. ure. Vabljeni! 

PREKLIC. Stane Rabuza s 
Hude jame, obžalujem de
janje, ki sem ga storil dne 
31. januarja tega leta ob 
19.25 uri, ko sem v živ
čni napetosti napadel Iva
na Stareta v delovnem ča
su. Ker moje kasnejše op
ravičilo ni zaleglo, se mu 
opraščam tudi tem potom. 

O B V E S T I L O 

bravcem Novega tednika 

ZA OGLASE, K I SO OBJAVLJENI POD OZNAKO 
N I M A M O NASLOVA! 

Zanje napišite PIS.^IENO PONUDBO, ki jo zapeča
teno v pisemskem ovitku na katerega napišite oz
nako oglasa, oddajte v našem oglasnem oddelku. 
Nadaljnje iniorinaci.jc »/rev,, me po dvigu ponudbe 
prinašalec — naročnik oglasa. 

S SPREJEMANJEM OGL.VSOV ZAKLJUČIMO VSAK 
PONEDELJEK ob 12. uri. 

V OGLASNEM ODDELKU NOVEGA TEDNIKA 
LAHKO ODDATE TUDI ČESTITKE, OBVESTILA 
I N REKLAMNE OBJAVE ZA R.4DIO CELJE. 

Priporoča se oglasno-naročninski oddelek NOVEGA 
TEDNIKA, v PODRUŽNICI DELA na Trgu petega 
kongresa 10, Celje. 

ZGP 
Mladinska knjiga 

Knjigarna Celje 

sprejme 

v honorarno zaposlitev 
v e č 

a k v i z i t e r j e v 

lahko tudi mlajši upoko
jenci, ki bi imeli veselje 
za prodajo knjig v Ce
lju in bližnji okolici. 

Tehnički servis 
Knjižna založba 
podjetja »Mladost« 
Zagreb 

išče v Celju 

dvosobno 
komfortno 
stanovanje 
za dobo od 3 do 5 let. 

Po možnosti s posebnim 
vhodom za eno sobo. 
Ponudbe z navedbo cene 
pošljite na naslov: 

Tehnički servis Zagreb, 
Pantovčak 132 ali na te
lefon 447-522. 



Zanimivo srečanje 

ALZASKI HRUST 
- NAŠ ROJAK! 

Lani je dru&tvo inženirjev 
in tehnikov pri GLIN Nazar
je organiziralo strokovno eks
kurzijo v Francijo. V okoli
ci francoskega mesta Ste Ma
ric aux Mineš (Sveti Mario-
min) so si udeleženci ogleda
li način eksploatacije gozdov. 
Med delavci, ki so vihteli se
kire in ropotali z motorni
mi žagami, je bil, na veliko 

presenečenje ttidi delavec iz 
Jugoslavije, K o je sUšal do
mačo govorico, je \istavil ža
go in i>oklepetal z njimi. 

DRAGO GRBIČ (29) je do
ma iz Bosanskega Petrovca 
pri Bihaču. V Franciji je že 
15 let, zaposlen v gozdnem 
obratu mesta Ste. Mariomin 
v Alzaciji. V Franciji se je 
poročil in ima dva otroka. 
Domov hodi le redko, komaj 
enkrat letno. Zanimivo je, da 
je Drago najbolj priden in 
uspešen delavec med vsemi 
gozdarja v Alzaški pokrajini. 
Močan, visok mladenič vihti 
motorno žago kot bi bila iz 

papirja in podre dnevno na 
desetine dreves. Poleg tega je 
v Dragu tudi tekmovalni duh. 
Lansko leto Je na gozdar
skem tekmovanju v Belgiji 
postal absolutni prvak, saj 
je v sekanju, žaganju, F>odi-
ranju dreves in drugih goz-
darsko-lesarskih disciplinah, 
premagal vse svoje nasprot
nike. To ni bila njegova pr
va zmaga. Na podobnih tek
movanjih F>o vseh evropskih 
državah je požel že odlične* 
uspehe. Z dvema metroma 
telesne višine ni le orjak, je 
tudi gibčen in spreten. Tako se 
obnese tudi pri delu. Temu 

primeren je tudi njegov za. 
služek. Tako si je v Franciji 
lahko kupa hišo, kar je red
kost. 

Drago Grbič pa ne bi bil 
sila, če ne bi bil tudi šport
nik. Bil je devetkrat prvak 
Francije v rokoborbi (grško-
rimski stil). Pa tudi na tek
movanjih po Evropi je dose
gel lepe uspehe. Prav gotovo 
bi lahko spravil na hrbet še 
veliko krepkih borcev, če si 
ne bi poškodoval noge pri 
delu. Tako pa mora paziti, 
da bo ostal krepak vsaj za 
dek). 

PEPI MIKLAVC 

O francoskem slikarju 
Josephu Prigentu gre glas, 
da pri računanju na pa
met ni preveč trden. 

»Koliko je star človek, 
ki se je rodU leta 1924, 
mojster?« ga je v neki 
družbi vprašala znana pa
riška šaljivka. 

»To je popolnoma odvi
sno od tega, ali gre za 
moškega ali za žensko,« 
se je znašel slikar. 

Kdo ga 
bo nosil? 

E G I D I J HRIBER. '5EK je že 
nekaj let invalidsko upokojen 
in zdaj z družino prebiva na 
svežem zraku tam o b cesti, 
ki pelje proti Paškemu Koz-
jaku . N a dokaj veliki In lepo 
urejeni kmetiji se v glavnem 
usmerjajo v živinorejo, saj je 
to za tiste kraje še najbolj 
donosno, in poljedelstvo. V 
hlevu je nekaj glav govedi pa 
preko dvajset prašičev In tri
najst ovac, da ostalega drob
nega »pirnatega življenja« sploh 
ne omenjamo. Mesa skoraj ne 
kupujejo , saj ga imajo vedno 
doma. K a r zakoljejo, spravijo 
v zmrzovalno skrinjo. Egidij 
pravi, da se bodo v prihodno
sti še bol j posvetili živino
reji, in še eno posebnost ima 
Egid i j , to je izdelovanje ko
šev, » c a j n « in cekrov, zlasti 
zdaj pozimi, ko ni toliko dru
gih del. v eni zimi naredi tu
di po trideset košev, ki jih 
proda, saj je ostal edini, ki 
se s tem še ukvarja. Z enim 
košem je takole en dan 
»fejst« dela napravi pa ga Iz 
hudobikove trte (ta je naj
bo l j ša ) , smreke, drena in le
ske. Zime takšne, kot je le
tošnja, ne pomni, ne pomni 
Pa je tudi ne itJ-ietni očak, 
njegov sosed. .Namesto snega 
cvetijo trobentice, teloh in 
zvončki, trava zeleni in drevje 
brsti, čudna narava; 

Foto: Lojze Ojsteršek 

NEMKA NA 
ŠVEDSKI 

TRON 
Treba bo spremeniti nekda

nji rek, da je kakšna dekle 
lepa kot princesa. Reči bo 
namreč treba — lepa za prin
ceso. 

Mladi švedski kralj Kari 
X V I . Je podedoval krono po 
starem očetu, lani umrlem Gu
stavu Adolfu. Seveda Je kra
lju, ki ima komaj kakšno 
redko priložnost reprezentirati 
državo, potrebna tudi kralj ica. 
Ker pa bo mlademu kralju, 
ki ne bo smel veliko vtikati 
prstov v vladanje, ostajalo ve
liko prostega časa, si mora 
omisliti soprogo, ob kateri m u 
ne bo dolgčas. 

Dolgočasje je bi lo mlademu 
princu vedno odvratno. R a d 
se Je obdajal z lepimi prsa
timi blondinkami. T o Je v 
preteklih letih zelo rad poče-
njal za ravnovesje od zgod
njih mladeniških let, ko Je 
bil baje strašno plašen in sra
mežljiv. 

Sedanja izvoljenka, ki pa ga 
še vedno zelo tajno obiskuje, 
ni blondinka. Je temnolasa 
Munchenčanka Silvija Som-
merlath. Nič ni princeske v 
njej . Niti kapljice plave krvi . 
Je pa hči bogatega trgovca, 
študentka jezikov in na mun-
chenski Olimpiadi je bila ge
neralna šefica vseh hostes. de
klet, ki so skrliele za infor-
maci,1e, za dobro počut.ie tek
movalcev in promenintnih go
stov. Silvija je študirala an
gleščino, francoščino, španšči
no in italijanščino. Kaže, da 
b o dala prednost švedščini. 
B o bavarska temnolaska šved
ska kraljica? Odvisno od tega, 
kaj m u Je nasula v Juho!? 
D o konca žalovanja za umr
lim kraljem Je še precej časa, 
prej pa ohceti ne b o — če 
sploh b o . 

Silvija Sommerlath iz časov, 
ko Je v Miinchnu na Olimpi
adi omrežila zlatega skandi
navskega soma. 

Ljubezen po svetu 

TUJEC PRI HČERK 
Aluku ljudstvo živi ob reki 

Marovijne v nizozemski Gva-
jani. To niso Indijanci, mar
več črnci, ki so prišh iz afri
ške Gvineje kot sužnji, so pa 
pobegnili v džunglo in se vr
nili k svojim plemenskim na
vadam. Toda navada, ki jo 
imajo »in puncto« ljubezen, 
ni prišla z njimi iz Afrike. 

Kakšna navada? 
Ta, da se hudo pregrešite 

proti gostoljubnosti, če ne 
prebijete noči s hčerko, ki 
vam jo gospodar ponudi. To 
enostavno tr.orate storiti. Na
vadno takšna za mater dozo
rela dekle izobesi svoj nakit, 
ki ga nosi čez dan okoli le
dij. To je znak, da ste povab
ljeni od tega trenutka dalje 
v njeno kočo. Sicer pa je 
prav, če kar takoj odidete kot 

tujec k njej, kajti zgodi se 
lahko, da boste morali čakati 
na odhod koga, ki je bil na 
obisku pri kakšni sosednji 
družini, ki nima pravšnjega 
dekleta. Vabilo, ki ga dekle 
izobesi, je veljavno za vse, 
le za može in fante iz do
mače vasi ne. 

Lepa reč, boste rekli. Po
temtakem sploh ne vedo otro
ci za svoje očete. To za Alu-
ke m važno. Za njih Je pov 

membno, da je v pleme 
toliko in toliko otrok, ka: 
rib očetje so tujci. Pleme 
namreč izolirano in maloš: 
vihio, pa se zato bojijo def 
neracije krvi. Od tod obifc 
da je tujemu obiskovalcu p 
leg pijače, prigrizka in le 
šča ponujena še hči. In č 
kle, ki ima otroka s tujca 
se lažje p<»roči. 

Pa recite, če niso naši o! 
čaji postavljeni na glavo?! 

Mati sinu, ki prihaja tz 
porodnišnice. 

— Si videl sinčka. Kak
šen je? 

— Zdrav, čvrst, kodra
stih las. Štiri kilograme. 
In črn. 

— Kako črn? 
— Tako. črn kot zamo

rec. 
— In kaj pravi žena, 

^akaj je črn? 
— Pravi, da ni mogla 

dojiti, pa ga je dojila ne
ka črnka v isti sobi, pa 
da je postal zato črn. Je 
to mogoče, mama? 

— Je, sine. Vidiš, ko st 
se ti rodil, te tudi nisem 
mogla dojiti Dajali smo 
ti kravje'mleko — pa po 
alej kakšno tele si postal. 
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